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Uvodnik

Andrej Bratuž

Dan spomina

Bazovica vsa je v črnino odeta - tako 
poje goriška pesmica ob močnem in 
žalostnem vtisu strelov na bazovski 

gmajni, kjer so pod fašističnimi streli uga
snila šitri mlada življenja, prve žrtve upo
ra slovenskega naroda. Bazoviški junaki 
pa so ostali in ostajajo za vedno svetlo zaz
namovani glasniki svobode in demokra
cije.
Sedemindvajseti januar je dan spomina, 
posvečen osvoboditvi s strani sovjetske ar
made jetnikov proslulega nacističnega ta
borišča v Auschwitzu (danes Oswieczim 
na Poljskem). Ta dan nam zato nudi veliko 
možnosti za razmišljanje.
Danes se s to obletnico predvsem obe
ležuje spomin na uničevalna nemška ta
borišča, kot so bila Auschwitz, Dachau, 
Treblinka, Bergen-Belsen in druga, tudi v 
Avstriji. Pri nas je še zlasti živ spomin na 
tržaško Rižarno, kjer je bilo sedaj več spo
minskih svečanosti. V vseh teh krajih 
smrti je skupno po hudem trpljenju izgu
bilo življenje več milijonov ljudi. Predv
sem so bili to Judje, pa tudi številni pri
padniki drugih, zlasti slovanskih narodov, 
ki jih je Hitlerjeva ideologija imela za 
manjvredne. Vse to je v svojih delih (zla
sti v Nekropoli) zgovorno opisal pisatelj 
Boris Pahor, ki je bil sam v nemškem la- 
gerju.
Seveda zlasti za Slovence v Italiji velja ob 
židovskem holokavstu izpostaviti hudo 
fašistično preganjanje in to v ječah, hu
dem mučenju, v taboriščih, kot je že v naši 
deželi zlasti znan Gonars, pa še druga po 
Italiji, ki ostajajo priča tega žalostnega ob
dobja. In prav Gonarsu je posvetil ciklus 
pesmi mladi France Balantič, ki je bil tu
di tam zaprt, kasneje pa je umrl v plame
nih pod komunistično zločinsko roko. Po 
krutosti izstopa še zlasti tržaški policijski 
inšpektorat v ulici Bellosguardo, ki še da
nes s spominsko ploščo priča o nekdanji 
mučilnici Collottijeve tolpe.

Veliko se je in se še piše o kolektivni kriv
di nemškega naroda za vse nacistično pre- 
ganjanje v sami Nemčiji in drugod po 
Evropi. Znani nemški eksistencialistični 
filozof Karel Jaspers je ob tem zapisal, da 
takrat ni bilo zločina in nečloveškega za
tiranja drugih narodov, ki bi ga nacistični 
režim ne uresničil. To je sicer iskreno priz
nanje oz. mea culpa s strani uglednega 
misleca, redke izjeme med nemškimi izo
braženci svojega časa. Njegov sodobnik, 
sorojak in mislec Martin Heidegger pa se 
je pasivno (če že ne drugače) zadržal do 
režima.
Nemška država je sicer že pred desetletji 
izrazila svoje odklonilno stališče in izrek
la obsodbo nad nacistično preteklostjo. 
Živo bosta ostala v spominu zlasti poklon 
in opravičenje, ki ga je v Varšavi izrekel 
nekdanji kancler Willy Brandt. S tem je 
simbolično naredil spravno dejanje na 
Poljskem, ki je bila prva žrtev Hitlerjeve
ga napada, zaradi česar se je začela druga 
svetovna vojna.
Kdaj bo nekaj podobnega naredila Italija? 
Fašizem, o katerem je zgodovinar Nino 
Valeri zapisal, da je italijanska dedna bo
lezen, je s svojo uničevalno politiko tudi 
prizadel mnogo narodov in držav. To ni 
bila samo kolonialna politika v Afriki z za- 
tiranjem in izkoriščanjem, bila je tudi im
perialistična politika na Balkanu z napadi 
na Jugoslavijo, Grčijo in Albanijo. Izkaza
la pa se je še zlasti v zatiranju narodnih 
manjšin, tako zlasti slovenske in hrvaške. 
Poleg bazoviških junakov so tu še druge 
znane žrtve, kot Lojze Bratuž, Vladimir 
Gortan in Pinko Tomažič. Sedaj je sicer 
predsednik republike Napolitano ob in po 
obisku v Sloveniji priznal fašistično pre
ganjanje. Italijanska javnost pa vsekakor 
skoraj ne pozna oz. prizna tega temnega 
obdobja svoje polpretekle zgodovine... 
Svobode bi napil se kot medice - s temi 
besedami je zahrepenel po svobodi že 
omenjeni pesnik Balantič in ta misel go
tovo lahko verno spremlja tudi naš čas in 
seveda nas, ki ob večnem in hvaležnem 
spominu na kalvarijo preteklosti gremo 
iz sedanjosti svetlejši prihodnosti naproti.
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Od Barbane do Triglava
Foto G ia n c a r lo  S k a ra b o t

Po anketi ISTAT

Smo v Italiji vedno bolj revni?

Italijanski osrednji zavod za statistiko 
ISTAT je objavil podatke o revščini 
in blaginji v Italiji. Iz analize izhajajo 

zelo zanimivi podatki, ki prikazujejo, da 
je v Italiji veliko ljudi revnih in da se le 
s težavo prebijejo do konca meseca. 
Anketa se sicer nanaša na dveletje 2004- 
2005, predstavljeni podatki pa niso nič 
kaj spodbudni.
Po zbranih podatkih naj bi se kar 14,6% 
državljanov s težavo prebilo do konca 
meseca, približno polovica italijanskih 
družin pa razpolaga mesečno z manj kot 
1.900 evri, kar znese letno približno 
22.460 evrov na družino. Ugotovili so, 
da je razpoložljivi dohodek odvisnih de
lavcev znatno nižji od razpoložljivega 
dohodka neodvisnih delavcev in

podjetnikov, z naj nižjim zneskom pa 
razpolagajo upokojenci, ki prejmejo v 
povprečju letno samo 16.008 evrov. Iz 
analize izhaja veliko neravnovesje med 
severom in jugom države. Povprečna 
plača družine, ki živi na jugu Italije, 
znaša približno 70% povprečne plače 
družine, ki živi na severu Italije. Zani
mivo pa je, da se porazdelitev bogatih in 
revnih v zadnjih letih ni spremenila in 
da ima indeks, ki prikazuje razlike med 
severom in jugom, vedno enako vred
nost. Najbogatejši so prebivalci Gornje
ga Poadižja in Tridenta, ki imajo letno 
na razpolago 27.000 evrov, na Siciliji pa 
je povprečna letna plača samo 16.658 
evrov. Dalje so vse italijanske družine 
razdelili v različne skupine glede na let

ni razpoložjivi dohodek. Ugotovili 
so, da spada skoraj 50% vseh družin, 
ki živijo na severu Italije, med boga
te družine, ki imajo letno visoke 
dohodke. Največ bogatih pa je v 

Bocnu, v Lombardiji in v Emiliji Roma- 
gni.
Ekonomsko najbolj šibki so predvsem 
družine s samo eno plačo, upokojenci, 
ki živijo sami, družine z več otroki in 
družine s samo enim izmed staršev. V 
zadnjih letih pa se pojavlja nova skupi
na ekonomsko šibkih oseb: to so ločeni 
očetje, ki morajo nekdanje družinsko 
stanovanje prepustiti nekdanji ženi in 
otrokom, istočasno pa morajo del svoje 
plače odstopiti za preživnino, kar osta
ne, pa je veliko premalo za plačevanje 
najemnine in za dostojno življenje. 
Statistične analize prikažejo določeno 
stanje, vendar so to še vedno samo pov
prečni podatki. Kmalu po objavi po
datkov o porazdelitvi revščine in boga

stva v Italiji so objavili podatke o pora
bah družin. Če primerjamo povprečne 
prihodke, ki so jih objavili v prvi stati
stični analizi, in povprečne porabe, ki 
so jih objavili v drugi statistični analizi, 
ugotovimo, da v nekaterih deželah že 
leta porabijo dosti več, kot znaša pov
prečna plača. Če človek bere obe anali
zi istočasno, se sprašuje, kako je mogoče, 
da povprečna družina zasluži letno sa
m o 16.000 evrov, letno pa porabi 
20.000 evrov. To pa pomeni, da razpo
lagajo družine z drugimi dohodki, ki jih 
statistične analize in davčna uprava ne 
"vidijo”.
Po drugi strani pa dejansko opažamo, 
da so družine manj bogate kot pred le
ti. V trgovinah se opaža t. i. sindrom 4. 
tedna. To pomeni, da se v marketih ob 
koncu meseca oz. v četrtem tednu me
seca m očno zmanjšajo nakupi osnov
nih  živil. Trgovci dalje opažajo, da se 
nekateri odločajo za manj kakovostno

hrano, saj nimajo denarja, da bi si lahko 
privoščili kaj dražjega. Izvedenci tudi 
poročajo, da narašča povpraševanje po 
potrošnem kreditu. Če pa pogledamo, 
za kaj so družine najele potrošni kredit, 
ugotovimo, da so s tem  financirale 
nakup naj novejšega televizorja, ki ga 
tako lepo oglašujejo po televiziji, ali pa 
drage počitnice. Problem nastane, ko 
mora družina odplačevati več potrošnih 
kreditov istočasno, saj potem zmanjka 
denarja za vsakdanje nakupe. Po drugi 
strani pa se ob vsakem večjem ali 
krajšem mostičku na avtocestah 
zgrinjajo tisoči avtomobilov, ker gredo 
vsi nekam na oddih, na smučiščih je 
vedno več smučarjev, obisk v dragih te
lovadnicah se je v letih m očno povečal. 
Kritičnemu bralcu se torej poraja 
vprašanje: smo res bolj revni ali pa samo 
ne znam o pravilno uporabiti svojih 
plač?

Mara Petaros

Ob stoletnici ZKB
Mojca Terčič o 

Skupnosti  
druž in  

Sončnica, 
njenih 

p o b u d a h  in 
načrtih
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Zaradi padca Prodijeve vlade

Zaskrbljenost v vodstvu 
Slovenske skupnosti

Ob padcu Prodijeve vlade

Razgaljena kriza 
italijanske družbe

slancev, saj so preference posa
meznim kandidatom izključene, 
izvoljeni pa so tisti, ki jih vse
državna vodstva strank postavijo 
na višja mesta na kandidatni li
sti.
SSk je prepričana, da je potrebno 
najprej odobriti nov volilni 
zakon, kot je bilo sicer predvide
no v levosredinskem vladnem 
programu, ki naj predvideva tu
di določbe o zajamčenem 
zastopstvu za slovensko manjši
no. Pri tem SSk pričakuje, da bo
do tudi ostale politične skupine, 
v katerih nastopajo Slovenci, 
podprle tako rešitev, ki bi omo
gočila naši manjšini, da ne bo 
več odvisna od dobre volje te ali 
one vsedržavne stranke, saj se je 
že na zadnjih volitvah dramatič
no izkazalo, kako malo moči 
imamo, če nimamo zakonskih 
določil, ki bi nam zagotovile ali 
vsaj olajšale izvolitev svojega 
predstavništva v rimski parla
ment. Brez tega predstavništva 
pa sploh ni mogoče pričakovati, 
da bi se pozitivni trendi za slo
vensko manjšino v Italiji, ki so 
bili vzpostavljeni za časa Prodije
ve vlade, sploh lahko nadaljeva
li in tvegamo daljše obdobje za
stoja pri izvajanju zaščitnega 
zakona.

Damijan Teipin
Deželni tajnik SSk

Na nadavnem zasedanju mestne konzulte

Prerešetavali so razne 
goriške težave

Konzulta za vprašanja slo
venske manjšine je v sre
do, 23. januarja, zasedala 
prvič v letošnjem letu. Na tokrat

ni seji se je predsednik Ivo Cotič 
dotaknil nekaterih aktualnih 
tem, ki zadevajo naš prostor in 
zlasti slovensko manjšino v Gori
ci. Člani konzulte so soglasno iz
razili podporo županu Romoliju 
glede ohranitve okrožnih svetov 
v Gorici, ki jo bodo podkrepili z 
uradnim  dopisom deželnemu 
odborniku za lokalno avtono
mijo Francu Iacopu, v katerem 
bodo navedli tri poglavitne točke
- tudi v pričakovanju deželnega 
zakona, ki bo urejal to vprašanje
-  v podporo t. i. rajonskim sve
tom: ohranitev okrožnih svetov

v glavnih pokrajinskih občinah; 
potreba po ohranitvi teh občin
skih organov predvsem v je
zikovno in družbeno-kulturno 
posebnih predelih; možnost oh
ranitve neposrednih volitev, ki 
edine zagotavljajo zastopanje in
teresov skupnosti.
Po obsežni razpravi je bila z ve
liko večino izglasovana resolu
cija v podporo uradnemu Stirije- 
zičnemu poimenovanju naše 
Dežele s posebnim statutom, ki 
jo je sprejel deželni svet FJK v no
vem deželnem statutu. V 
omenjenem dokumentu je 
podčrtan pomen ohranitve poi
menovanja v italijanščini, slo
venščini, furlanščini in nemšči
ni, ki karakterizira našo deželo in

Na dnu...

SEDAJ, KO JE VLADI 
ODPOVEDAL ŠKAF,
BI VAM RAD POVEDAL,

DA VAM OSTAJA ŠKOF...

.KI VAM SVETUJE 
PREDČASNE MOLITVE!

njeno avtonomijo. Med razpravo 
so prišle na dan zanimivosti gle
de oblikovanja besedila deželne
ga statuta, pri katerem so bili vze
ti v poštev celo izvirni dokumen
ti ustanovne skupščine, na pod
lagi katerih je bila sestavljena 
ustava, in iz katerih je razvidno, 
da gredo zasluge za razglasitev 
avtonomije naše Dežele ravno 
prisotnosti slovenske skupnosti 
na tem ozemlju. Dokument bo 
konzulta poslala predsedniku 
Parlamentarne komisije za ustav
na vprašanja, ki trenutno 
preučuje statut, preden gre ta v 
nadaljnjo obravnavo.
Konzulta je med drugim izbrala 
svoje predstavnike, ki bodo sku
paj s predstavniki pokrajinske 
konzulte in s predstavniki Komi
sije za mednarodne odnose Me
stne občine Nova Gorica obliko
vali tri mešane komisije. Vsak or
gan (obe konzulti in komisija) bo 
določil 2 ali 3 predstavnike posa
meznih komisij, ki bodo obrav
navali nekatera skupna vprašanja 
obeh mestnih stvarnosti: komi
sija za kulturo, šport in socialo, 
komisija za prostorska vprašanja 
in komisija za gospodarske zade
ve. Predsednik se je članom kon
zulte posebej zahvalil za razpo
ložljivost, saj delo v konzulti in v 
posameznih komisijah ne pred
videva nikakršnih plačil ali vrači
la stroškov.
Ob koncu seje so se člani dotak
nili obnove občinske stavbe v 
ulici Rocca, kjer bodo delovale 
slovenske jasli in za katero je 
dežela namenila prispevek v 
vrednosti 260.000 evrov, s kate
rim bosta pokriti dve tretjini ce
lotnih stroškov. Po zaslugi kon
zulte in dobrega sodelovanja ter 
prizadevnosti občinske odborni
ce Silvane Romano je na vrsti 
zadnja načrtovalna faza projek
ta, rok za zaključek del pa je deže
la določila za maj 2010. 
Naslednje srečanje konzulte bo 
13. februarja. Člani bodo obrav
navali vprašanje slovenskih 
osnovnih šol v Gorici.

Prodijeva levosredinska vla
da se je, kot znano, rodila z 
izvorno parlamentarno 

šibkostjo v senatni zbornici, kar 
je stalno spremljalo njeno celot
no delovanje in otežkočalo iz
vrševanje začrtanega programa. 
Mnogi niso pričakovali, da bo 
spravila skozi dva izredno zah
tevna in nepopularna finančna 
proračuna ob stalnem nihanju 
pičle večine nekaj glasov ob iz
redno napadalnem 
nastopanju opozi
cijskih strank in ve
likega medijskega 
pritiska. Stvarni 
ocenjevalci stanja 
so dobro vedeli za 
vse vidne in skrite 
čeri tako v samih 
vladnih vrstah kot 
v glavnih družbe
nih silah, vključno 
gospodarskih. Dru
ga značilna šibkost 
vlade je bila stalna 
prepirljivost med 
manjšimi stranka
mi koalicije oziro
ma med njihovimi 
voditelji, ki so jo 
mediji pridno 
spremljali. Tudi v 
NG smo večkrat opozorili na to 
nezrelo politično obnašanje in 
kako potrpežljivo jim je predsed
nik Prodi stalno dopovedoval, da 
bo težko izpeljati program, ki so 
ga podpisale vse stranke vladne 
koalicije. V zadnjem obdobju pa 
so se začele oglašati nekatere ne 
dovolj jasno profilirane t. i. sre
dinske skupine s svojimi pripom
bami na račun obnašanja drugih 
vladnih strank. To je dodatno 
vnašalo politične dvome v spo
sobnost dolgoročnega trajanja 
vlade. Nekateri ambicioznejši 
posamezniki so se začeli ograje
vati od vladne politike.
Objava o napovedani preiskavi 
sodnih oblasti proti osebi pravo
sodnega ministra Mastelle iz 
vrst UD EUR in njegovi ženi, 
predsednici deželnega sveta 
Kampanje je bila povod za od
stop ministra in izstop njegove

skupine iz levosredinske koali
cije. To je Prodijevo vlado še do
datno ošibilo v senatu, kjer mu je 
zaupnico potrdilo 156 sena
torjev, za nezaupnico pa se je 
izjavilo 161 senatorjev. S tem se je 
tudi formalno sprožila vladna 
kriza. Predsednik Prodi je še isti 
dan (24. januarja) odšel na Kviri- 
nal k predsedniku republike Na- 
politanu in mu vrnil vladni 
mandat. Predsednik Napolitano

je že naslednji dan začel posve
tovanja, ki niso še končana, ko to 
pišemo. Na voljo ima dve izbiri: 
takojšen razpust parlamenta in 
razpis novih volitev ali poskus se
stave prehodne vlade za izvedbo 
nujno potrebnih reform, predv
sem volilnega sistema. Berlusco
ni in Fini sta za takojšen razpis 
volitev, Demokratska stranka pa 
za prehodno vlado reform. Za 
podobno rešitev se zavzema vo
ditelj sredinske UDC Casini. 
Predvideva se, da bo predsednik 
Napolitano svojo odločitev obja
vil v sredo, 30. januarja. 
Posebnost sedanje vladne krize 
je v tem, da je ni povzročilo 
razhajanje o kakem pomemb
nem vprašanju iz programa, tem
več, vsaj formalno, osebna priza
detost ministra Mastelle in jo za
to zlasti evropski mediji ironično 
označujejo kot krizo iz "družin-

Povejmo na glas

skih razlogov". Vsekakor je 
ta poteza voditelja UDEUR 
značilna za njegovo politič
no preskakovanje iz enega 
političnega tabora v druge
ga. Nekateri opazovalci pik
ro pripominjajo, da kar ni z 
velikimi napori uspelo Ber
lusconiju (porušiti Prodije
vo vlado), je uspelo danes 

že nekdanjemu ministru Mastel- 
li.
Po drugi strani pa je veliko do
slednost pokazal predsednik Pro
di, ki je zavrnil vsakršno meše
tarjenje za kulisami in se skladno 
z ustavo predstavil parlamentu za 
zaupnico. To premočrtnost mu 
priznavajo tudi njegovi politični 
nasprotniki.
Tudi zadnje dogajanje v zvezi s 
sproženjem vladne krize je prist

no ogledalo 
stanja italijan
ske družbe in 
države. Danes 
vlada v Italiji 
takšno politič
no stanje, da 
naj višje držav
ne inštitucije 
ne zmorejo 
učinkovito de
lovati. To še po
sebej velja za 
zakonodajno 
oblast (parla
ment) in izvrš
no oblast (vla
do in javno 
upravo na
sploh). Kritike 
letijo tudi na 
račun delo

vanja sodnikov in sodnega siste
ma. Po mnenju resnih preučeval
cev je temeljni vzrok za sedanje 
razmere v ugotovitvi, da italijan
ska družba ne zmore več dohaja
ti sodobnega razvoja na vseh 
glavnih področjih. To vnaša v 
človeške in družbene odnose za
skrbljenost glede prihodnosti 
zlasti v gospodarskem in social
nem pogledu. Ker se ne izvajajo 
potrebne reforme in ne rešujejo 
problemi, mnogi ohranjajo 
ugodnosti rentnega položaja, 
ljudje pa vedno manj zaupajo v 
javne institucije, v politko in po
litike. Čut za spoštovanje avtori
tete se je močno zrahljal. Zato, 
dokler se opisano stanje ne bo bi
stveno spremenilo, nobena jav
na institucija ne bo mogla 
učinkovito delovati in reševati 
problemov ljudi.

Alojz Tul

Dogodki potek
H itreje, k o t je  bilo lahko pričakovati, 

se odvijajo neprije tn i dogodki, ki 
dokazujejo  stanje, v  katerem  se 
nahajam o. Potem  ko  je  bilo  le to  2007  še 

obarvano z  zm ern im  optim izm om , je priče
tek sedanjega leta presenetil s povsem  na
spro tn im i kazalci. Priče sm o  bili pravem u  
borznem u viharju in  izgubi m ilijard evrov, 
da ne  govorim o o Združenih državah A m e
rike, kjer je  osrednja borza sam o v  tem  m e 
secu padla za devet odstotkov. Evropa se je v  
tem  vrtincu, najm očnejšem  p o  11. sep tem 
bru 2001, držala razmeroma dobro, čeprav 
n jen i izvedenci govorijo  o m o žn o sti am e
riške recesije k o t  o dejstvu, k i ga je  treba 
upoštevati. Recesija je  hujši krizni udar in  še 
dosti večji padec vrednosti denarja, Evropa je 
torej v  tem  sm islu pripravljena, da bi utrpe
la čim  m anjšo škodo. Zapletajo se razmere 
na Bližnjem  vzhodu, posledice bližnje pro
glasitve neodvisnosti Kosova so zavite v  m e 
glo negotovosti. V luči vsaj vsega naštetega 
ljudje bodisi tostran bodisi onstran Atlantika 
sedanjo situacijo srejemanjo v  vednost p o 
zorno  in  tiho. Vsak drugi Am eričan je 
m nenja, da se bodo razmere v  tekočem  letu  
bistveno poslabšale, sedem  Italijanov na de
set je  pripravljenih na znižanje življenjske  
ravni. Ob teh ugotovitvah so ljudje m irni, če 
kdo dela paniko, je to visoka politika, k i je za
skrbljena, - in  to je velik paradoks - da ne bi 
"prizadetih družbenih slojev zajela p a n ik a ". 
M irnost večine ljudi v  teh časih je pravza
prav osupljiva in  več k o t spodbudna. Pričuje

o veliki zrelosti in  sposobnosti videti dejstva 
v  vsej n jihovi celovitosti. Ta zrelost je  toliko  
bolj hvalevredna za Italijane, k i se zavedajo, 
da vladna kriza ne  obeta n ič  dobrega. Čeprav 
skoraj četrtina družin živ i v  resni finančni 
stiski in  je vse več tistih, k i se s težavo pre
bijejo do konca meseca, čeprav so plače za 
deset odsto tkov  nižje od tistih v  Franciji, za 
dvajset od tistih v  Nem čiji in  za petindvajset 
od  tistih v  Veliki Britaniji, čeprav delo na čr
no  zajema kar tretjino in  ekonom ija organi
ziranega krim inala več k o t  desetino  bruto  
notranjega proizvoda, je vzdušje umirjeno. 
In to kljub spoznanju, da je  prepad m ed  p o 
litiko  in  ljudm i vse večji in  naj bi se še p o 
večal. Politika in  večina institucij so deležne  
vse manjšega zaupanja, čeprav so poklicane  
ravno za to, da bi bile jam stvo  za reševanje 
življenjskih p rob lem ov  vseh in  vsakogar.
Vse splošnejši in  vse bolj razširjen je občutek, 
da se ne  da prav n ič  storiti, z  drugim i beseda
m i od ločilno  vplivati na p o te k  dogajanj z  
zaustavitvijo  poglabljanja neug o d n ih  raz
mer. V vsakem prim eru  pa sedanja zrelost 
ljudi dokazuje, da ne  gre za brezizhodno si
tuacijo. Zmanjševanje m aterialnih dobrin je 
sicer izjem no  huda preizkušnja, k i jo  je  ven
dar m ogoče uspešno prestati, in  sicer z  re
snično m edsebojno solidarnostjo in  človeč
nostjo. Resnična solidarnost je močnejša od  
katere koli materialnosti, n je se velja oprije
ti, v  nasprotnem  prim eru bo v  m edsebojnih  
odnosih zavladala neusm iljena krutost.

Janez Povše

Slovenska skupnost obžaluje 
padec Prodijeve vlade, ki je 
kljub nem ajhnim  no

tranjim težavam v poldrugem le
tu delovanja iskala poti za vse
stransko izboljšanje italijanskega 
družbenega in gospodarskega si
stema. Pri tem gre seveda prizna
ti vztrajnost njenega predsednika 
Romana Prodija, da bi to sedanjo 
koalicijo ohranil in omogočil na
daljevanje vladnega programa 
reform. Zal so bile različnosti 
v vladni večini ter moralna in 
vsebinska šibkost današnje 
politične garniture prevelike 
ovire za sprejemljiv način na
daljevanja vladnega progra
ma.
Sicer pa Slovenska skupnost 
želi izpostaviti dejstvo, da je, 
kljub kratki dobi, tej vladi 
uspelo uveljaviti nekatere bi
stvene ukrepe v korist sloven
ske narodne skupnosti, čeprav 
je bilo potrebno na to večkrat 
opozarjati in spodbujati. Pri 
tem sta gotovo najvažnejši 
odobritev seznama občin, v 
katerih se bo izvajal zakon 
38/01 za zaščito Slovencev v 
Italiji, ter obnovitev paritetne
ga odbora, ki je ključno telo za 
izvajanje omenjenega zakona. 
Slovenska skupnost je zaskr
bljena nad sedanjim razvojem 
dogodkov, saj je z odprtjem vlad

ne krize resno pod vprašajem pri
sotnost edinega slovenskega 
predstavnika v Rimu. Narodna 
stranka Slovencev v Italiji meni, 
da bi bilo negativno, če bi bile 
razpisane volitve na podlagi se
danjega državnega volilnega 
zakona. Da je ta zakon neustre
zen in ne uživa odobravanja med 
državljani, je bilo razvidno že od 
trenutka njegove odobritve,

predvsem zato ker izključuje vsak 
možen vpliv volil ca na izbiro po-
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Sprejel ju je predsednik Napolitano

Predsednika SKGZ in SSO 
na Kvirinalu

POGOVOR Mojca Terčič

Predsednika SKGZ Rudi 
Pavšič in SSO Drago Štoka 
sta se v spremstvu podtaj

nika Miloša Budina v četrtek, 24. 
januarja, na Kvirinalu srečala s 
predsednikom Republike Italije 
Giorgiom Napolitanom. Predsed
niku republike sta Štoka in Pavšič 
predstavila splošno stanje sloven
ske narodne skupnosti v Italiji s 
posebnim poudarkom na iz
vajanju zaščitnega zakona in na 
vlogi, ki jo manjšini (slovenska v 
FJK in italijanska v Sloveniji) odi
gravata v čezmejnem sodelovanju 
in pri razvoju ter krepitvi dobroso
sedskih odnosov med dvema 
državama. Predsednika SKGZ in

bi se odločili, da v  prvi osebi pod
prete predlog o podelitvi simbo
ličnega priznanja temu ugledne
m u predstavniku slovenske na
rodne skupnosti.
Letos obhajamo 60-letnico pro
glasitve italijanske ustavne listine, 
ki neokrnjeno ohranja ves izvorni 
pomen v vseh nosilnih temeljih, 
ki jo odlikujejo. Za nami je več kot 
pol stoletja tudi od podpisa Me
moranduma o soglasju, ki je na
pravil konec dolgemu povojne
mu dogajanju, ki je Trst in FJK tak
rat zaznamoval s konflikti, nape
tostjo in negotovostjo. Preveč 
obremenjujoča je bila dediščina 
preteklosti, da bi mogle določbe

Mi smo prepričani -  in z  nami so
glaša velik del prebivalstva Furla
nije Julijske krajine -, da je treba 
nujno in čim prej premostiti poj
movanje manjšine kot negativni 
dejavnik našega časa, ker v  novi 
združeni Evropi, ki je izbrala pot 
miroljubnega sožitja in največje
ga možnega sodelovanja, smo 
pravzaprav manjšina vsi. Tega se
veda ne smemo uresničevati na 
škodo identitete malih narodov, 
njihovih kultur in jezikov in zlasti 
ne na škodo malih jezikovnih 
skupnosti, ki predstavljajo resnič
no bogastvo za našo celino. Vtem 
smislu bi radi dosegli, da bi naša 
manjšinskost prerasla dosedanji

SSO sta državnemu poglavarju 
spregovorila tudi o pomenu 
večkulturnosti in večjezičnosti al- 
psko-jadranskega prostora, kjer se 
različne vzhodne in zahodne kul
ture že od nekdaj naravno 
srečujejo in vzajemno oplajajo. 
Objavljamo celoten pozdravni na
govor krovnih organizacij pred
sedniku Giorgiu Napolitanu.

Spoštovani gospod Predsednik!
V imenu krovnih organizacij Slo
vencev v Italiji, SKGZ in SSO, bi 
se Vam rada iz srca zahvalila, da 
ste naju sprejeli danes tu na Kviri
nalu v Rimu. Kot italijanska 
državljana slovenske narodnosti 
in kot pripadnika narodne 
manjšine, ki je se
stavni del avto
nomne dežele Fur
lanije Julijske kraji
ne, vidiva v Vas 
najvišjega garanta 
Italije, spoštljive do 
ustavne zakonito
sti in specifičnih 
zakonov, ki iz nje 
izhajajo in jamčijo 
pravice manjšin
skih jezikov in 
njihovih kultur.
Zgodovina je po
stavila Slovence v 
Italiji pred hude 
preizkušnje, saj 
smo bili priča zelo težkim ob
dobjem - m ed temi še posebej 
dvajsetletna fašistična diktatura - 
in so nas prizadela preganjanja in 
množični poboji. Kljub temu ni
smo nikdar opustili trdne zavero
vanosti in prizadevanja za oh
ranjanje lastne identitete, lastnega 
jezika, kulture in socialnih pravic. 
Za vse to smo tudi plačali velik da
vek na oltarju boja za svobodo in 
demokracijo. V tem smislu bi se 
rada le na kratko zaustavila pri tra
gični usodi Lojzeta Bratuža, 
družinskega očeta in kulturnika, 
ki so ga nedolžnega preganjali, 
mučili in umorili tisti čas dejan
sko že institucionalizirani fašitič- 
ni škvadristi. Zelo bi Vam bila 
hvaležna, gospod Predsednik, ko

Listine o soglasju takoj zadušiti za
mere in revanšistične želje ter 
sprožiti novo obdobje strpnosti in 
sožitja. Vendar pa so prav rešitve 
predvidene v Listini preprečile na
stajanje novih pregrad in so, če
prav s težavo, odprle po t novemu 
stvarnemu sosedstvu med Italijo 
in Jugoslavijo ter gospodarskim, 
političnim in kulturnim izmenja
vam, prebivalstvu pa omogočile 
prosto prehajanje meje, ki se je 
sprostila okov hladne vojne. 
Minulega decembra smo prazno
vali padec schengenske meje med 
Italijo in Slovenijo, ki je nedvom
no odprl novo poglavje v nadvse 
pozitivnih tako institucionalnih 
kot čisto človeških odnosih na ob-

- J lkti< i t  "

M. Budin in G. Napolitano

močju, ki je bilo v preteklosti zelo 
nemirno. Zgodovina torej daje 
deželi Furlaniji Julijski krajini ve
liko priložnost za vsestransko rast, 
blagostanje in prijateljstvo med  
bližnjima državama in bližnjima 
narodoma. V vse večjem in svo
bodnejšem svetu pa moramo tudi 
v nas samih najti modrost in moč, 
da uresničimo veliki načrt, ki nam 
ga zgodovina ponuja kot skupno 
prihodnost. Odnosi med Italijo in 
Slovenijo so danes na odlični rav
ni, kar potrjujeta obe strani. Tudi 
Vaš nedavni obisk v  Ljubljani po
trjuje prijateljsko vzdušje in sode
lovanje, ki označuje odnose med 
dvema sosednjima in prijateljski
ma državama.
Gospod Predsednik!

pomen in dobila novo vlogo v  od
nosih na eni strani med Državo in 
Deželo, ki utemeljuje svojo poseb
nost tudi na prisotnosti Sloven
cev, na drugi pa m ed Deželo in 
Republiko Slovenijo. Naš namen 
in naš cilj je dati FJK in njenemu 
zaledju nove funkcije in naloge, 
primerne njeni zgodovini, 
zemljepisnemu položaju ter inte
lektualnim in gospodarskim spo
sobnostim. Skupna pripadnost 
Evropski zvezi in posledična pre
mostitev ne samo geografskih 
meja nam nudita nove možnosti 
sodelovanja in integriranja, ki se 
že izvajajo, tudi z italijansko 
manjšino v Sloveniji in na Hr
vaškem.

Če hočemo ure
sničiti te načrte, 
moramo seveda 
razpolagati s 
podporo javnih 
ustanov in pri
mernimi zako
nodajnimi in
strumenti, v prvi 
vrsti z  zaščitnim 
zakonom za slo
vensko manjši
no v Furlaniji Ju
lijski krajini (št. 
38/2001) in z 
okvirnim zako
nom o zaščiti je
zikovnih zgodo

vinskih manjšin (št. 482/1999). 
Zahvaljujemo se Vam, da ste ure
sničevanje zaščitnega zakona sep
tembra lani podprli s podpisom  
dekreta, ki je določil območje 
zaščitenih občin. Zakona pred
stavljata dragocena instrumenta, 
ki slovenski narodni skupnosti 
omogočata ne le preživetje, tem
več tudi rast in razvoj.
Ponovno se Vam zahvaljujemo za 
to srečanje in Vam voščimo, da bi 
svoje visoko poslanstvo še naprej 
izvajali pri dobrem zdravju in v  za
vesti, da Vas podpirajo in so z  Va
mi vsi italijanski državljani ne gle
de na narodno, jezikovno ali kul
turno pripadnost.

Predsednik SKGZ, Rudi Pavšič 
Predsednik SSO, OČV. DiagO Štoka

"Odprti smo, želimo si 
novih poznanstev in znanj!"
Mojca Terčič je predsed

nica Sončnice, skupno
sti družin na Goriškem, 
ki že vrsto let prireja druženja 

krščansko mislečih družin in 
zanje tudi odlična predavanja 
strokovnjakov. Nobena sk
rivnost ni, da je družina da
nes v krizi in tudi krščan
ske družine se soočajo s 
težavami, ki gredo od od
nosov med zakoncema do 
vzgoje otrok, če ekonom
ske težave tokrat odmisli
mo.
Z Mojco Terčič smo se na 
našem uredništvu pogovo
rili pred začetkom novega 
niza predavanj, ki jih bo 
Sončnica priredila letos. 
Predavanja so vedno bila 
izjemno odmevna, v Gori
co pa so privabljala vedno 
tudi veliko staršev iz Slove
nije.
Zaprosili smo jo, naj nam 
najprej predstavi Sončnico.

Skupnost družin Sončnica 
združuje predvsem družine 
iz zamejskega prostora in 
kot predsednica, ki vodim 
skupnost že tretje leto, 
lahko povem, da skušamo 
vlagati največ naših moči v 
organizacijo predavanj, ki 
se bodo začela letos 12. fe
bruarja. Predavanja so namenje
na staršem in družinam, saj skuša
m o vabiti predvsem take 
strokovnjake, ki nam lahko dajo 
jasne odgovore in so nam v po
moč pri vzgoji otrok, a tudi pri od
nosih m ed možem in ženo. Letos 
bosta med nami ponovno Kateri- 
nain Tomaž Erzar, to sta zakonca, 
ki sta nas lansko leto navdušila in 
smo ju povabili ponovno, predv
sem zato, ker sta res sveže osvetli
la marsikatero stvar, ki je lastna 
vsem družinam današnjih dni. Le
tos bosta 26. februarja govorila na 
temo Ljubezen do sebe, tebe. 
Zakonca delujeta pri frančiškanih 
v  Ljubljani, sodelujeta s patrom 
Gostečnikom. Meseca novembra 
sta s sodelavci dobila nagrado slo
venskega ministrstva za družino 
za inovativne pristope k reševanju 
problemov v družini. Izvedenca 
sta vpshihoterapiji, poučujeta na 
ljubljanski univerzi, sta odlična 
poznavalca težav v družinah, bila 
sta že gosta na Dragi, sta tudi mla
da zakonca, ki lahko iz lastne 
izkušnje povesta marsikaj. V 
frančiškanski skupnosti delujeta 
že dolgo. Jezuit, pater Lojze 
Markelj, bo 19. februarja predaval 
na temo Ali je možno dandanes v 
družini še živeti po veri? Njega 
smo si zelo želeli, ker je duhovnik 
in se v  Sloveniji posveča duhov
nemu vodstvu družin, vodi veliko 
duhovnih vaj za zakonce in druži
ne ter veliko misijonov. Pri nas je 
že bil v Števerjanu, saj ima g. Lazar 
dobre stike z njim. 12. februarja 
bo predaval vsem nam znani 
zdravnik dr. Viljem Ščuka iz 
bližnje Nove Gorice. Stare modro- 
sti-sodobna vzgoja je naslov nje
govega predavanja, gotovo bo za
nimivo.
Doroteja Lešnik Mugnaionipa bo 
govorila 4. marca o nasilju v druži
ni.

Vemo, da boste tudi letos ime
li občni zbor.

Ja, letošnji občni zbor bo v torek, 
29. januarja, ob 20. uri, in to v  
Močnikovi dvorani zraven cerkve 
sv. Ivana v Gorici, kjer so po nava
di tudi vsa predavanja. Vabljeni 
vsi, ki bi radi sodelovali pri Sku
pnosti družin Sončnica.

Kako usklajujete načrtovanje in
delovanje?

Enkratna mesec se sestanemo na 
seji. Sedaj načrtujemo izlet, tokrat

bi radi šli v Istro na Materinski 
dan, 9. marca. Želeli smo si tudi 
ogledati veličasten mozaik v  cerk
vi na Markovcu nad Koprom. Za 
dan družine pa, ki bo letos drugo 
nedeljo v mesecu maju, pa bi se

F oto  DPD

radi povezali s kako sorodno sku
pino ali združenjem iz bližnje Slo
venije, da bi se malo bolje spoz
nali, se odprli, da ne bi bili vezani 
samo na naš prostor. Zelo radi bi 
se spoznali s kakšno drugo sku
pnostjo, ki združuje družine, kot 
mi.

Družina kot osnovna celica 
družbenega življenja je danes v  
veliki krizi; ločitve, nasilje v  
družini, otroci, ki odraščajo sa
mo z mamo ali očetom, in še 
bi lahko naštevali. Kaj lahko 
ponudi Sončnica, kako lahko 
pomagate ljudem, ki so v  stiski? 

Prav lani sem se o tem pogovarja
la s Tomažem Erzarjem, ki je velik 
izvedenec; oni so v veliko pomoč 
možem in ženam, ki so na tem, 
da se ločijo. Oni pomagajo zelo 
konkretno. Njihova svetovalnica 
je uspešna, veliko se pogovarjajo s 
posamezniki, jim pomagajo. Po
vedala sem mu, da pri nas takih 
svetovalnic nimamo, vsaj Sloven
ci ne. Ne moreš biti amater pri 
tem, stvari je potrebno poznati, 
biti moraš pripravljen in obenem 
izveden, sposoben, da lahko po
magaš, kajti ločitve in drugi 
družinski problemi niso enostav
no rešljiva stvar. Tomaž m i je po
vedal, da bi oni bili pripravljeni 
pomagati. Težava je v tem, da so 
oni v  Ljubljani. Preučujemo mož
nosti, da bi tudi pri nas uredili 
neko svetovalnico za starše v teža
vah. Vemo, da pri nas obstajajo 
neke vrste svetovalnice, a niso do
volj učinkovite.

Kako se vam lahko nekdo pri
bliža? Ste dovolj odprti, da 
sprejmete tudi ljudi, ki se ne 
prepoznajo v  krščanskih vred
notah?

Mene zelo žalosti dejstvo, da se pri 
nas včasih govori o Sončnici koto  
zaprti skupnosti, ker smo na naše 
prireditve vedno vabili vse, pa naj 
gre za naša predavanja ali za izle
te. Vsakdo je dobrodošel! Vabimo 
vse, saj imamo vsi starši sorodne 
težave!

Precej uspeha je imel psiholog 
Bogdan Žorž, letos pa ne bo 
predaval.

Res je, letos ne bo predaval Žorž. 
Vse tiste, ki bi pa radi stopili v stik 
z  njim, vabim, da se oglasijo pri 
nas in jim damo naslov, saj rad 
pomaga in dobro pomaga. Z njim  
imamo odlične stike, ker rad po

maga.
Ste kdaj pomislili, da bi odprli 
svetovalnico za starše, otroke v  
težavah?

Da, razmišljali smo o tem. Najprej 
bi začeli počasi, enkrat na mesec 

bi imeli svetovalnico, 
zdravnike in psihote
rapevte. To smo misli
li narediti v povezavi 
z Mladinskim do
mom.
Vaša predavanja so 
izjemno dobro obi
skana.
Res je, sprašujemo pa 
se, zakaj je velika veči
na ljudi, ki prihajajo 
na naša predavanja iz 
Nove Gorice, Šempe
tra in od drugod iz 
Slovenije. Še to naj 
povem, da so bila ve
liko bolj obiskana tista 
predavanja, ki so go
vorila o vzgoji otrok, 
kot pa tista, kjer se je 
govorilo o odnosu 
med možem in ženo. 
Zanimivo je tudi to, 
da prihaja več ljudi na 
predavanja ko t na 
naše izlete, naša sreče
vanja, kar si razlaga
m o z dejanskim 
stanjem družin danes, 
ko hočejo biti člani 

družine vsaj ob koncu tedna sku
paj in biti takrat zares družina, ko 
pa vemo, da je večina družin da
nes m ed tednom, še posebno 
tam, kjer so starši zaposleni!, raz
deljenih. Tisti, ki hodimo na izle
te, pa se vračamo domov vedno 
veseli in obogateni, ker se med se
boj pomenimo, skupaj rešujemo 
tudi kake skupne težave in smo 
vsakega na izletu veseli! 

Dejansko bi lahko rekli, da 
Sončnica s svojimi predavanji 
nudi neki brezplačen servis 
družinam, ki ga drugje ne naj
dejo, tudi zato je obisk tako do
ber.

Res je, saj takih predavanj ni prav 
veliko, izlete pa prirejajo tudi dru
gi in je najbrž tudi zato manjši 
obisk na naših izletih.

Zakaj ne povabite predavateljev 
iz našega prostora?

Imeli smo že dr. Simona Špacapa
na, onkologa, sicer pa iščemo no
va imena in izvedence.

Odnos Trst-Gorica?
Imamo veliko poslušalcev, ki 
prihajajo na naša predavanja iz Tr
sta; lansko leto smo imeli na 
Tržaškem srečanje s sorodnimi 
družinami, vem pa, da se tudi na 
Tržaškem premika na bolje. 

Gospod Marijan Markežič, ki je 
župnik pri sv. Ivanu, vam po
maga?

Zelo, on nas spodbuja, naj na
daljujemo, nam veliko pomaga v 
vseh smislih, tudi sicer je največ 
družin prav iz župnije sv. Ivana. 
Lahko pa rečem, da imajo vsi naši 
duhovniki velik posluh za naše 
delo in vedno napovejo naša pre
davanja, zares nam pomagajo! 
Prepričana sem, da vsi tisti, ki 
hočejo priti med nas in na preda
vanja, lahko iz sredstev ob
veščanja ali pa pri mašah izvedo 
za nas. Res pa je, da vsi ne morejo 
priti, dejstvo je, da se danes druži
ne po navadi zbirajo doma samo 
zvečer in nekateri, ki bi radi prišli 
na predavanja, ne morejo, ker ni
majo varstva za otroke, drugi so 
utrujeni. To razumem, ker imam  
tudi sama družino in vem, kako 
je pri nas doma! Želimo pa si na
vezati nove stike. Tako pri nas kot 
v Sloveniji in na deželni ravni de
luje Forum za družine in z  njimi se 
bomo skušali še tesneje povezati.

Danijel Devetak 
JttrijPaljk

D. Štoka, M. Budin in G. Napolitano
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Prejšnji teden v Vatikanu

Papež sprejel slovenske 
škofe na obisku ad limina
Slovenski škofje, ki so se od 

ponedeljka, 21. januarja, 
mudili na obisku ad limina 

apostolorum v Rimu, so se v četr
tek, 24. januarja, udeležili zasebne 
avdience pri papežu Benediktu 
XVI., so sporočili s Slovenske 
škofovske konference. Svetega 
očeta, ki je v pogovoru pokazal, 
da je dobro seznanjen z razmera
mi v Sloveniji, so med drugim po
novno povabili na pastoralni 
obisk.
Papež je najprej sprejel štiri škofe 
ordinarije, ljubljanskega nadško
fa in metropolita Alojza Urana, 
mariborskega nadškofa Franca 
Krambergerja, koprskega škofa 
Metoda Piriha in novomeškega 
škofa Andreja Glavana, nato pa še 
preostale škofe s pomožnimi ško
fi in spremljevalci, slovenskimi 
duhovniki.
Nadškof Uran je papežu povedal, 
da se škofje zavedajo pomembno
sti trenutka, ko se lahko kot pa
stirji Cerkve na Slovenskem na

grobovih apostolov srečajo z 
vrhovnim poglavarjem Cerkve. 
Poudaril je, da je bila velikega po
mena ustanovitev treh novih ško
fij in nove metropolije, ki omo
gočajo tesnejši in bolj oseben stik 
škofa z duhovniki in verniki. 
Omenil je tudi plenarni zbor 
Cerkve na Slovenskem (1997- 
2000) in izvajanje njegovih skle
pov.
Slovence s papeževo rodno deže
lo Bavarsko povezujejo skupne ko
renine misijonarskega delovanja 
od 8. stoletja dalje, je še dejal 
nadškof Uran, ki je papeža ponov
no povabil na pastoralni obisk v 
Slovenijo in mu podaril izvod 
knjige Biblia Slavica.
Benedikt XVI., ki je med pogovo
rom s škofi pokazal, da je dobro 
seznanjen tako z družbenimi raz
merami kot tudi z življenjem 
Cerkve v Sloveniji, je vsakega ško
fa posebej spodbudil k zaupanju 
in spomnil, da po molitvi in žrtvi 
prihaja tudi božji blagoslov, so še

sporočili s SŠK.
Škofje so danes obiskali tudi kon
gregacijo za bogoslužje in discipli
no zakramentov, kjer jih je sprejel 
prefekt kardinal Francis Arinze. 
Nadškof Kramberger je ob tem 
predstavil zakramentalno
življenje v Cerkvi na Slovenskem, 
ki je v zadnjih letih posvečala po
sebno skrb zakramentom
uvajanja v krščanstvo - krstu, bir
mi in evharistiji.
Pojasnil je, da na Slovenskem raste 
število odraslih katehumenov, ki 
se za krščanstvo zavestno odločijo 
pozneje. Opazno se zmanjšuje šte
vilo mladih parov, ki sklenejo zak
rament zakona, po drugi strani pa 
narašča število raznolikih kakovo
stnih priprav na zakon, kar pome
ni, da so pari, ki se cerkveno po
ročijo, na zakonsko življenje te
meljiteje pripravljeni kot v pretek
losti.
Na Slovenskem se število duhov
nih poklicev zmanjšuje in ne za
došča za opravljanje poslanstva

Cerkve, Slovenija pa se - podobno 
kot sosednje in druge primerljive 
države - srečuje z relativizmom in 
izgubo temeljnih vrednot, je me
nil škof Kramberger. Kardinal 
Arinze je škofe spodbudil k te
meljiti pripravi na zakramente in 
poudaril, da sta skrbno pripravlje
no bogoslužje in aktivna udeležba

pri njem najboljši katehezi.
Po popoldanski maši v papeški ba
ziliki Marije Snežne so slovenski 
škofje obiskali še papeški kolegij 
Russicum in papeški kolegij Ger- 
manik, kjer živijo ali študirajo slo
venski bogoslovci in duhovniki.
V petek, 25. januarja, so obiskali 
kongregacijo za katoliško vzgojo

in papeški svet za sredstva druž
benega obveščanja, papež pa je na 
zasebni avdienci sprejel še celjske
ga škofa Antona Stresa in mursko
soboškega škofa Marjana Turnška. 
Popoldne so darovali mašo v pa
peški baziliki sv. Janeza v Latera- 
nu. Obisk so sklenili v soboto.

STA

Pastirsko pismo slovenskih škofov za postni čas 2008

Družina nosilka življenja in vrednot - 
1. Zakon temeljna skupnost

Dragi bratje in sestre! 
Družina je temeljna ce
lica družbe. V tem zave

danju škofje spodbujamo pasto
ralne delavce, vernike in ljudi do
bre volje, da se v pastoralnem le
tu družine skupaj zavzamemo za 
prenovo družine in utrditev nje
nih temeljev.
V prvem delu pastirskega pisma 
bomo spregovorili o zakonu kot 
naravni skupnosti in zakramen
talni zvezi, v drugem pa o druži
ni in njenih konkretnih stiskah 
ter o znamenjih upanja.
1. Zakon -  prva naravna skupno
st
"Razsvetljena z lučjo svetopisem
skega sporočila ima Cerkev 
družino za prvo naravno sku
pnost, nosilko lastnih in izvirnih 
pravic, ter jo stavi v središče druž
benega življenja. Družina nam 
reč, ki se poraja iz pristne 
življenjske skupnosti in zakonske 
ljubezni, utemeljene na zakonski 
zvezi moškega in ženske, je pr
votni prostor medsebojnih od
nosov, prva in življenjska celica 
družbe; družina je božanska 
ustanova, ki je temelj življenja 
ljudi, pravzor vsake družbene 
ureditve. " (Kompendij družbe
nega nauka Cerkve, 211). 
Zakonska zveza, ki vključuje

brezpogojno podaritev part
nerjev drug drugemu v sreči in 
nesreči, v zdravju in bolezni za 
vse življenje, je vrednota in "na
ravni zakrament". Bog je s st
varjenjem človeka ustanovil

Ljudje različnih verstev in kultur 
so že od nekdaj zakonski zvezi 
pripisovali svet, verski in 
"odrešenjski" značaj, kar pome
ni, da je bil cilj zakona ne le po
sredovanje življenja, ampak tudi

m

zakonsko zvezo in jo obdaril z 
blagoslovom, "ki edinega ni 
uničila ne kazen za izvirni greh 
ne sodba ob vesoljnem potopu" 
(Rimski obrednik, Sveti zakon, 
Ljubljana 2005, 30, 44).

blagor zakoncev in  dopolnje
vanje moškega in ženske. Kristus 
je naravno zakonsko zvezo med 
krščenima povzdignil v zakra
ment, vendar Cerkev spoštuje tu
di urejene zakonske zveze v dru

gih verstvih in kulturah, ki so v 
skladu z njihovo tradicijo. Če
prav je za krščene edini veljavni 
zakon zakramentalna zakonska 
zveza, civilno poročenih zakon
cev Cerkev ne enači s svobodni
mi zvezami (CD 16, 80-82).
2. Zakon je zakrament
Bog je v Novi zavezi na pomen 
družine pokazal s tem, da se je 
Božji Sin rodil in odrasel v njej, 
Jezus Kristus pa je zakon povzdi
gnil v zakrament. Mož in žena v 
zakonu prejemata milost ljubez

ni, moči in razsvetljenja. 
Čeprav vsaka zakonska 
zveza, sklenjena z veljav
nimi pravili določene 
skupnosti, daje zakonce
ma trdnost, pa vsak 
zakon ni zakrament v 
krščanskem pomenu be
sede. Zakrament sv. zako
na si podelita krščena 
fant in dekle, ki se z ne
preklicno privolitvijo 
drug drugemu izročita in 
drug drugega sprejmeta. 
Tako pred Cerkvijo in 
družbo nastane trdna 
vez, ki je kot trajna in ne- 
razvezna skupnost delež
na Božjega blagoslova in 
zakonca posvečuje in 
odrešuje. Vstali Kristus 
spremlja zakonski par od 
sklenitve zakonske zveze 

vse do smrti enega izmed njiju.
3. Družina je najboljše okolje za 
vzgojo otrok
Družina je bila v zgodovini člo
veštva nosilka in posredovalka 
človeških in krščanskih vrednot.

"Zdravje osebe in človeške ter 
krščanske družbe je povezano z 
uspevanjem zakonske in družin
ske skupnosti" (CD 47, 1). 
"Družina ima pomembno in sre
diščno vlogo v življenju osebe. V 
tej zibelki življenja in ljubezni se 
človek rojeva in raste. Ko se rodi 
otrok, je družbi zaupan dar nove 
osebe, ki je »iz svoje notranjosti 
poklicana k občestvu z drugimi 
in k dajanju drugim ." (Kompen
dij družbenega nauka Cerkve, 
212). Otrok potrebuje starša, ki 
se kljub pomanjkljivostim ljubi
ta, saj otrok poleg materine in 
očetove brezpogojne ljubezni 
hrepeni tudi po varnosti, ki jo za
gotavlja njun zakonski odnos. 
Otrok potrebuje družino, torej 
skupnost staršev, bratov in sester, 
ki predstavlja privilegiran kraj za 
izkušnjo ljubezni in vere. Druži
na je primarno vzgojno okolje, v 
katerem starši prvi posredujejo 
verske vrednote. Družinska sku
pnost je v svojem temelju "šola 
za bogatitev človečnosti" (CS 52,
D-
4. Družina -  zibelka življenja
Človeško življenje je največja 
vrednota, zato si vprašanje posre
dovanja življenja zasluži vso po
zornost. Nizka rodnost je izziv za 
večino evropskih držav. Z žalo
stjo ugotavljamo, da je rodnost v 
Sloveniji kljub prizadevanjem za 
večjo nataliteto najnižja v Evrop
ski uniji. Zaskrbljujoč je podatek, 
da je za obnavljanje prebivalstva 
letno 12.000 rojstev premalo. 
Znamenje upanja predstavljajo 
podatki Statističnega urada Re

publike Slovenije, po katerih od 
leta 2004 število rojstev narašča. 
Razlogi za nizko rodnost so 
duhovne in materialne narave. 
Izguba vrednot, egoizem, potroš
ništvo, razveze, strah pred odgo
vornostjo ter premajhna volja do 
življenja so posledica šibke ver
nosti in spremenjenih družbe
nih razmer. Kjer je vera, je najti 
več velikodušne odprtosti za no
vo življenje.
Današnja Božja beseda nas opo
gumlja, rekoč: "Ljudstvo, ki je 
hodilo v temi, je zagledalo veliko 
luč, nad prebivalci v deželi smrt
ne sence je zasijala svetloba." (Iz 
9,1) Zaupamo, da se bo natalite
ta ob moralni in duhovni pod
pori Cerkve ter ustrezni zakono
daji povečevala, saj smo za preži
vetje naroda vsi odgovorni.
Ko govorimo o odgovornem 
starševstvu, se zavedamo, da ni
majo vsi starši enakih pogojev in 
darov za vzgojo. Izkušnje kažejo, 
da se za več otrok odločajo 
zakonski pari, ki so tesneje pove
zani s Čerkvijo. V osebnem 
duhovnem življenju, skupinah 
ali gibanjih dobivajo oporo za 
darovanje in sprejemanje nove
ga življenja.
Cerkev se zaveda bolečine mno
gih neplodnih parov, ki potre
bujejo naše razumevanje, podpo
ro in spoštovanje.
Narod je srečen in uspešen, če 
ima zdrave družine, ki so odprte 
za življenje in odgovorno vz
gajajo svoje otroke. Lepo vas poz
dravljamo in vas blagoslavljamo.

Vaši škofje

4. NAVADNA NEDELJA

Sof 2,3; 12-13; Ps 146; 1 Kor 1,26-31; M t 5,1-12

Jezus je začel svoje delovanje v  Galileji. Galileja 
leži na severu Palestine. Proti jugu se nahaja 
Samarija ter na jugu Judeja z  Jeruzalemom.
V Galilejo je Jezus prišel po  aretaciji Janeza Kr
stnika. Naselil se je v  Nazaretu, nato v  Kafar- 
naumu.
K sebi je poklical najprej dva brata, Simona (Pe
tra) in Andreja ter brata Jakoba in Janeza. Poz
neje se m u je pridružilo še osem, ki so se im e
novali apostoli.
Jezus je v  Galileji pridigal - oznanjal nebeško 
kraljestvo ter ozdravljal od bolezni. Poslušale 
so ga velike množice ljudi. Pritegnili sojih nje
govo oznanjevanje z  oblastjo (Mt 7,29), oz
dravljenja od najrazličnejših bolezni in osvo
boditev od demonov. Novo zavezo vnese kot 
požlahtnjenje Stare zaveze z  novim  duhom, ki 
poveževenostin  edinost ali skupnost s samim  
Bogom. Teženje po  svetosti ni namreč skrb sa

m o za nekatere, marveč je za vse ljudi, zato ker 
je dar in obenem zavzetost; je naloga za vsake
ga poedinega človeka. Govor o kraljestvu je na
menjen vsem Jezusovim učencem in aposto
lom. Slednjim je naložil nalogo takole: "Dana 
m i je vsa oblast v  nebesih in na zemlji. Pojdite 
torej in naredite vse narode za moje učence. 
Krščujte jih v im en u  Očeta in Sina in Svetega 
Duha in učite jih izpolnjevati vse, karkoli sem 
vam zapovedal" (Mt 28,18-20).
Blagri poudarjajo ljubezen Boga do ponižnih  
in ponižanih, do ubogih, žalostnih, do lačnih. 
Teh je nebeško kraljestvo. Kakor je Mojzes šel 
na goro, da je prejel iz  Božje roke zapovedi, 
tako zdaj gre Jezus na goro molit, nakar izbere 
apostole. Potem se spusti dol ter izreče blagre. 
Prvi blagor ne sloni toliko na socialnem vi
diku, marveč na veri in zaupanju v  Boga. Jezus 
se obrača na ljudi, ki so v  prednikih veliko pre
trpeli, ko t npr. v  Babilonski sužnosti, a so raču
nali na Božjo m o č  in pom oč samo od Boga. 
Drugi blagor pripada žalostnim. Že Izaija na
vaja, da rešenje prihaja od Boga (Iz 64,1-3). 
Niso pa tu mišljeni žalostni zaradi nesreč in 
podobnega, marveč taki, ki jih stiskajo zaradi

Jezusa, zaradi vere. Žalostni so predvsem zara
di svojih grehov.
Blagruje krotke, ker so podobni njemu, ki je 
krotek in iz srca ponižen.
Luka v  blagru lačnih m isli na pom anjkanje  
hrane, Matej pa izrecno pove, da misli na lač
ne in žejne pravice. Blagor se nanaša na krotke, 
pobožne, ki pričakujejo vse od Boga. 
Pričakujejo rešitev v  Božjem kraljestvu, ki 
prihaja.
Jezusov učenec je potrpežljiv, vztrajen v  do
brem in usmiljen. Zavzema se za medsebojno 
razumevanje, za mir. Veruje, da Bog pripravlja 
kraljestvo ljubezni in m iru po  apostolih ter 
učencih.
Peti blagor izraža bistveno zahtevo kraljestva, 
t. j. usmiljenje. Učenec posnema usmiljenega 
Očeta, ki odpušča.
Šesti blagor poveličuje iskrenost in čistost srca, 
ki odseva Božjo dobroto. Toda Bog jo  daje pre
prostim, ponižnim  in odkritosrčnim, kajti ti 
ustvarjajo mir.
Po sedmem blagru se zagotavlja človekoljub
nost, ki sodeluje z Bogom pri delu za mir, saj 
je Jezus "knez miru" (Iz 9,6). Zato je m ir Božji

dar.
Osmi blagor vnaprej govori o preganjanju Je
zusovih učencev. Sovražili jih bodo. V tem bo
do podobni Mesiji, ki je vse to pretrpel. Tudi 
druge preroke so že v  Stari zavezi preganjali in 
pobijali, in sicer brez razloga (gl. vse po Poppi, 
n. d., 42-48).
Jezusovo darovanje v  tem plju ali Svečnica 
(2.2.) razsvetljuje trpljenje, a tudi vstajenje 
našega Gospoda. Vsekakor s Pepelnico pou
darja resnost naše odločitve za Boga. Postni čas, 
ki je pred vrati, nam govori, da post in zdržek 
od mesa ter miloščina ali denar ubogim ust
varjajo mir, solidarnost, veselje in veliko 
upanje, da pripadamo nebeškemu kraljestvu. 
Tudi prerok Sofonija nas poziva v  prvem beri
lu k  spreobrnjenju s ponižnostjo in pravično
stjo.
Psalm pa gradi vse na Bogu: “Blagor mu, ko
m ur je Bog Jakobov v  pom o č in je njegovo  
upanje v  Gospodu, njegovem Bogu" (Ps 
146,5).
Pismo Korinčanom piše, da Bog ceni tisto, kar 
je v očeh sveta noro, slabotno, neplemenito, 
zaničevano, nebivajoče (1 Kor 26-31).
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GORICA Msgr. Janez Gril o verskem tisku na Slovenskem danes

Izzivi verskega tiska v času 
digitalnih medijev

GORICA ] Maša za časnikarje in tiskarje

Sv. Frančišek Šaleški 
poziva tudi k molku

Bogate vsebine verske
ga tiska, ki je na Slo
venskem  danes zelo 
obilen, prepogosto ostajajo 

"skriti zaklad", ker m oderni 
mediji vplivajo na nas tako, 
da drugače berem o kot 
nekoč. Zato je pom em bno, 
da delavci pri sredstvih 
m nožičnega obveščanja raz
mislimo, načrtujem o in ure
sničujemo nove načine po
sredovanja dobrih  vsebin.
To je m ed drugim  povedal 
direktor Družine Janez Gril, 
gost večernega srečanja, ki 
ga je naša Zadruga Goriška 
Mohorjeva priredila v torek, 
22. januarja, v kom orni dvo
rani Kulturnega centra Lojze 
Bratuž v Gorici ob mesecu ver
skega tiska.
Znanega urednika največjega 
slovenskega verskega tednika 
in  eno vidnejših osebnosti slo
venske Cerkve je naš urednik 
Jurij Paljk uvedel z iskreno hva
ležnostjo, ker je zadnji trenu
tek sprejel vabilo in  prišel v 
našo sredo nam esto odgovor
nega urednika Franca Petriča, 
ki m u je um rl stric. Gril izhaja 
iz slovite vipavske kovnice, iz 
sem enišča, kjer se je naužil 
prešerne primorskosti, je pove
dal Paljk. Družina pokriva ves 
slovenski narod, je vsesloven
ski m edij, saj daje pozornost 
tudi zamejcem in izseljencem, 
je dodal. Sploh pa je zanimivo, 
da se izseljenci ohranjajo kot 
Slovenci prav tam, kjer ostajajo 
povezani s Cerkvijo.
Da bi - žal maloštevilni - nav
zoči im eli jasnejšo sliko o se
danjih razsežnostih verskega ti
ska na Slovenskem, je Gril po
vedal, da je D ružina začela 
izhajati leta 1952; v vseh teh le
tih  se je krepko razvila. Do leta

S pet so za nami božični 
prazniki in prehod v novo  
leto. Tudi zame opomin, 

naj se vam vsaj z  nekaj napisani
m i besedami oglasim.
Z  mnogimi smo se srečali letos 
poleti, ko sem bil na počitnicah. 
Na ta srečanja hranim lep 
spomin.
Sedaj sem ponovno na 
Slonokoščeni obali, v deželi, ki 
je doživela v zadnjih desetletjih 
veliko sprememb. Zlato dobo na 
gospodarskem področju pred 
kakšnimi tridesetimi leti. Za
četek njenega zatona 10 let 
pozneje. Pred petim i leti pa se je 
dežela pogreznila v državljansko 
vojno z  vsemi posledicami na 
vseh področjih: veliko trpljenja 
in gorja za večino ljudi, veliko 
bogastva za politične in vojaške 
voditelje in njihove ožje 
privržence. O spravi in miru se 
govori že več let. Letos pa kaže, 
da stvari dobivajo konkretnejšo 
obliko. Obe strani sta se nekako 
pogodili in napravili skupno vla
do, ki naj bi vodila do volitev in 
do vzpostavitve normalnega 
stanja v državi. Morda so ti m ož
je ugotovili, da bodo lahko prav 
tako bogateli tudi v miru.
Ljudje se v tem položaju znajde
jo, kot morejo in znajo. Prepad 
m ed bogatimi in revnimi je ved
no globlji. Veliko revščine je v 
velikih predmestjih, kjer ljudje 
živijo brez tekoče vode, brez san
itarij, brez elektrike, kjer nimajo 
možnosti za zdravljenje in kjer 
veliko otrok ne more hoditi v  šo
lo. Podobno je tudi marsikje na

1991 je izhajala na osm ih stra
neh, sedaj pa jih im a 32. "Po 
obsegu se širi, po naročnikih 
pa pada." T renutno je nanjo 
naročenih dvajset tisoč Sloven
cev, m edtem  ko je bilo  leta 
1973 kar 125 tisoč naročnikov. 
Prostora, ki ga je nekdaj imela 
Družina, so se polastili novi 
mediji, pa tudi duhovniki so se 
očitno naveličali svoje poverje- 
niške službe, je ugotovil Gril. 
Najbolj bran slovenski meseč
nik ostaja Ognjišče, ki je tudi 
izgubilo veliko naročnikov. 
Med otroškim i m esečniki je 
om enil Mavrico in  Pastirčka. 
Veliko je revij, ki jih izdaja 
Družina ali druge založbe oz. 
redovniške družbe, duhovna 
gibanja ali druge ustanove. 
Med tem i so Božje okolje 
(duhovnost), Beseda m ed na
mi (meditacije), Mladika, Prija
telj (za bolne, ostarele in inva
lide), Misijonska obzorja, Vz
goja, Naša kateheza, Sončna 
pesem , M inistrant, Naša luč 
(izseljenci), Com m unio (teolo
gija), Bogoslovni vestnik, 
Cerkev v sedanjem svetu, Oz-

podeželju.
Na začetku leta so več mesecev 
stavkali učitelji državnih os
novnih šol. Nekaj časa tudi pro
fesorji srednjih šol. Posledice so 
se seveda čutile pri izpitih na 
koncu šolskega leta. Šolanje je 
gotovo eden največjih proble
m ov te dežele in še marsikatere 
druge v Afriki. Spominjam se, 
kako so pred tridesetimi leti 
govorili, da bodo leta 2000 vsi 
otroci hodili v šolo. Danes 
priznajo, da hodi v osnovno 
šolo le 56% otrok. Težava so 
predvsem nekatera predmest
ja, severni del dežele in pov
sod, kjer so prebivalci večino
ma pogani ali muslimani.
Naša župnija je na podeželju, 
čeprav ima Gabiadji z  nekaj ti
soč prebivalci že nekatere nas
tavke mesta, na primer: kupi 
smeti in odpadkov na cestah. 
Ljudje delajo večinoma na 
poljih. Glavni pridelek je 
kakav, ki se je nekoliko po
dražil, čeprav je cena še vedno 
zelo nizka in nestabilna. Še 
slabše je s kavo, ki pa jo ljudje 
vedno bolj opuščajo. Še naj
donosnejše je pridelovanje 
kavčuka, ki ga ljudje prideluje
jo vedno več. Seveda ljudje 
pridelujejo tudi pridelke za hra
no, a še vedno ne dovolj za lastne 
potrebe.
Naša škofija je bila letos zaz
namovana z zamenjavo na ško
fovem sedežu. Prejšnji škofje bil 
imenovan za nadškofa v sosed
nji nadškofiji. Tu pa smo dobili 
novega škofa, ki je prišel iz sever-

nanjevalec (pridigarski 
osnutki), Tretji dan, Zvon itd. 
Največja slovenska katoliška 
založba je Družina, peta po šte
vilu izdaj in denarja v Sloveniji. 
Če bi se zgodil čudež, da bi se 
združile Goriška, Celjska in  Ce
lovška Mohorjeva, bi to posta
la prva katoliška založba, je do
dal gost iz Ljubljane. Skratka: 
na Slovenskem letno izhaja ok
rog 300 naslovov knjig s p o 
dobnim i verskimi vsebinami. 
Po osamosvojitvi m atične do
movine, in  ne prej, so po takih 
besedilih  začele segati tudi 
druge, večje slovenske založbe. 
Danes je torej problem  ta, da je 
ponudba prevelika, povpraše
vanje pa prem ajhno. "Ljudje 
imajo omare, polne neprebra
nih  knjig!” Kultura branja se je 
nam reč spremenila: "Tistih, ki 
še beremo, nas je manj in  bere
m o manj". Novi bralec ne bere 
več rom anov na dušek, ne uži
va ob branju. Ko ima v rokah 
časnik, preleti naslove, pogle
da slike in površno kaj prebere 
tu  pa tam. Ne bere za duhovno 
potrebno, am pak za razvedri-

novzhodnega dela dežele in je 
bil posvečen letos v začetku ma
ja. Tako se sedaj privajamo na 
skupno življenje in delo. Tega 
škofu ne bo majkalo, saj ima v 
škofiji z  milijon prebivalci le do
brih 5% katoličanov. V škofiji je 
16 župnij. Ljudje so še vedno 
večinoma pogani, veliko je tudi 
m uslim anov in članov raznih

sekt, ki so tu v polnem razcvetu. 
Dejansko so tu ljudje veliki ma
terialisti. Sanjajo samo o tem, 
kako bi lepo živeli na tem svetu. 
Če jim kdo obljublja, da jim bo 
to uspelo z božjo pomočjo, gredo 
takoj za njim. Zavedati se 
moramo, da živimo v krajih, kjer 
večino ljudi tvorijo ekonomski 
priseljenci. Pa tudi sicer ljudje tu

lo. Zato plehka ponudba gre 
bolj v p rom et kot zahtevno 
branje. M odernim  načinom  
življenja in branja smo bolj ali 
manj podvrženi vsi. "To pa 
zahteva od nas drugačen način 
pisanja, " in sicer: krajše 
članke, večje slike, provokativ
ne naslove, zanke v prvih treh 

vrsticah članka, da bral
ca, ki danes raje bere 
zgodbe kot pa klasične 
analize, zadržim o pri 
branju. Mi, ki pišem o, 
m oram o pisati privlačne, 
sočne, kratke in  jasne 
zgodbe, je sklenil Gril. 
Gotovo bodo v prihodnje 
prevladali drugi mediji, 
" 100% pa sem prepričan, 
da tisk ne bo propadel". 
V razpravi-pogovoru so 
se navzoči dotaknili raz
ličn ih  zanim ivih
vprašanj. Družina se je v 
zadnjih letih m očno raz
vila tud i na spletu, saj 
njen portal (družina, si) 
ponuja članke, inform a

tivni center ICD, naročanje 
knjig, uspešno turistično agen
cijo TRUD, blog-klepetalnico 
itd. Obstaja tud i učinkovit 
Družinin multimedijski portal, 
dostopen prek prenosnega te
lefona, ki ponuja urnike maš 
po vsej Sloveniji, informacije o 
godovih, napovednik, tem o 
meseca, m olitve, duhovne 
utripe, kvize itd. Govor je bil 
tudi o katoliškem tedniku ali 
televiziji, o grenki izkušnji v 
90. letih, ko "smo bili idealisti 
s patriotskim i čustvi”. Za eno 
ali drugo je potrebnih ogrom 
no sredstev, denarja, enako m i
slečih ljudi in  izkušenj. Sicer pa 
se bo na področju televizije za
deva v nekaj letih  korenito 
sprem enila, je dejal predava
telj; prepričan je namreč, da bo 
digitalna tv povzročila pravo 
revolucijo. Nadalje z optim iz
m om  gleda v prihodnost, ki je 
vedno bolj v rokah laikov; že 
sedaj sta na 48 zaposlenih sa
m o dva duhovnika. Sam Gril 
zapušča svoje mesto: "Iščemo 
novega direktorja. Ta bo laik! "

DD

živijo brez kakšnih jasnih živl
jenjskih ciljev. Morda jim  tudi 
mi tega ne znamo dovolj pokaza
ti.
V župniji z  g. J. Kosmačem 
nadaljujeva svoje delo in ga 
poskušava po svojih močeh 
izboljševati. Pomembna so 
srečanja z  ljudmi po vaseh, teča
ji in duhovne obnove za odgov
orne v  cerkvenih skupnostih in 
seveda delo s katehumeni. Do 
najbolj oddaljene vasi je nad 90 
km.
Kljub vsemu število ljudi, ki pri

hajajo v cerkev, raste. Tudi 
otrok im am o vedno več v 
cerkvi.
V župniji imamo katoliško os
novno šolo, kjer je v šestih 
razredih nad 400 otrok. V eni 
od naših vasi gradimo novo, 
precej veliko cerkev. Če nam 
bo uspelo, jih bomo zgradili 
še nekaj. V župniji smo letos 
zgradili tudi neke vrste lurško 
votlino, ki tukajšnjim krist
janom veliko pomeni.
Naj bo to pismo predvsem za
hvala vsem, ki ste m eni ali 
našemu misijonu m ed tem 
letom na različne načine po
magali, bodisi z  molitvijo bo
disi z  raznimi darovi. Hvala tu
di za vsako vašo dobro misel. 
Brez vaše velikodušne pomoči 
m i tukaj ne bi mogli delati. 
Zato lahko rečemo, da smo vsi 

vključeni v isto misijonsko delo. 
Bog, ki pozna misli in dejanja 
vsakega človeka, vas bo na samo 
njemu znan način poplačal.
Jaz pa upam, da ste čim lepše 
doživeli božične praznike, ob
darjeni z Božjo milostjo, ki naj 
vas spremlja skozi vse novo leto 
2008.

Ivan Bajec

Č asnikarji im ajo veliko 
odgovornost, saj vp li
vajo na etično delo 

vanje ljudi in  institucij. To je 
m ed drugim  povedal goriški 
nadškof msgr. Dino De Antoni 
v petek, 25. januarja, v kapeli 
duhovniškega dom a v ul. Se- 
m inario  pri večerni m aši ob 
praznovanju  zavetnika ča
snikarjev, pisateljev in  t i 
skarjev. Sv. Frančiška Šaleškega 
sicer slavimo 24. januarja; ker 
na ta dan letos nadškofa ni b i
lo v Gorici, je želel zbrati ok
rog sebe goriške časnikarje 
dan kasneje, na praznik Pavlo
vega spreobrnjenja. Tudi ta, je 
rekel, je bil velik oznanjevalec 
evangelija, pravzaprav prvi 
krščanski časnikar, opisovalec 
življenja prvih krščanskih sku
pnosti. Msgr. De A ntoni je 
priznal, da je le nekaj dni pred 
srečanjem  izvedel, da je sv. 
Frančišek Šaleški, francoski 
škof, ki je živel med 16. in 17. 
stol., tu d i zavetnik g lu h o n e
m ih. Torej: človek besede in 
hkrati zavetnik ljudi brez be
sede. Do tega je prišlo, ker je 
sprejel v svoj dom  g lu h o n e
mega berača M artina (do 17. 
stol. g luhonem i niso n iti 
prejem ali zakramentov, saj so 
jih imeli za umsko prizadete) 
in ga z veliko ljubeznijo vzgojil 
v veri. Tudi časnikarji naj si za
to kdaj pa kdaj privoščijo m i
nu to  m olka, tišine in  razm i
sleka o tem, na kakšen način 
lahko najbolje opravljajo svojo 
nalogo. "V svojih peresih  in 
računaln ik ih  im ate veliko 
moč, " je dejal nadškof. Po
m em bneje je prepričati s pere
som kot zmagati z močjo! Za
to je nadvse po treben  m olk, 
"kajti vaše misli so pom em b

ne in  od ločilne za polis," za 
kraj, v katerem  živite. Oz
nanjajte demokracijo in  im ej
te pozitiven vpliv na ljudi in 
njihovo etično držo, je msgr. 
De A ntoni pozval priso tne. 
M arsikateri časnikar nam reč 
podleže skušnjavi, da ustvarja 
konsenz glede na odločitve, ki 
so jih sprejeli drugi. Ta vidik 
danes žal prevladuje. Časnikar 
zato ne m ore in  ne sme biti 
površen. Pom em bno je, da 
novice preveri in  poglobi, da 
jih  ne obravnava kot detajl, 
ampak kot del celote. Nevarno 
je tudi, ko je preveč povezan s 
politiko in  strankami.
Naš, verski tisk naj bo resen vir 
inform acije in  formacije, je še 
povedal nadškof. Vzgajajo naj 
k dobrem u in resničnem u.
Po maši, pri kateri sta somaše- 
vala nekdanja u rednika ted 
nika Voce Isontina g. Maffeo 
Zam bonardi in  g. Renzo Bo- 
scarol, je sedanji urednik Mau- 
ro Ungaro prinesel pozdrave 
odsotne sodelavke Anne Bom
bi, ki je vsakokrat pozdravila 
prisotne v furlanščini. Kot po
navadi, je spregovoril tudi naš 
urednik Andrej Bratuž. "Mi, ki 
pišem o in delam o na tem  po
dročju, razvijam o duhovne 
vrednote, ki oblikujejo vred
note v človeku in hkrati tudi 
javno m nenje", je rekel. Novi 
glas, "brat tednika Voce Ison
tina", nam reč oblikujem o v 
duhu  krščanstva in  pripadno
sti slovenski narodni skupno
sti. Že mislec M aritain je nam 
reč povedal, da je verski tisk 
lahko izraz hierarhije uradne 
Cerkve, lahko pa tud i tisk, ki 
ga oblikujejo katoliški laiki, ki 
s svojim življenjem in delom  
posredujejo vrednote vere.

Romanje v Lurd 2008
1 5 0  let je  že minilo, odkar s e j e  Marija prvič prikazala Bernardki 
11. feb ruarja  1 8 5 8 . Zato je  letošnje rom anje v LURD š e  večjega 
p o m e n a , sa j o b h a ja m o  jub ile jn o  leto . Za to  slav je  s ta  2 1 . 
n o v em b ra  2 0 0 7  kard inal J a m e s  F rancis S ta ffo rd  in m sgr. 
G ian fran co  Girotti p o d p isa la  a p o s to lsk i d e k re t . V n jem  je  
zap isano , da  kdor s e  bo od 8. d ecem b ra  2 0 0 7  do 8. d ecem b ra  
2 0 0 8  udeležil rom anja v Lurd, bo deležen  popolnega odpustka , 
to d a  z naslednjim i pogoji: opraviti m ora spoved, prejeti obhajilo, 
hoditi po B ernardkinih poteh , moliti po nam en ih  sv. o če ta  in s e  
spokorno  zbrati v votlini pri M ateri Božji. Popolnega o d p u stk a  
ne  bo, č e  bo n a m e s to  rom anja sa m o  izlet iz radovednosti. 
Z arad i ta k o  s lo v e sn e g a  p o m e n a  je  o rg an izac ija  UNITALSI 
o rganizirala poleg  v sak o le tn eg a  vlaka tudi rom an je  z letalom . 
Let bo d an  k asne je , po tovanje pa od 15 . julija do  19 . julija 
2 0 0 8 . V pisnine so  s e  že začele . Z aradi om ejen ih  prostorov 
n ap ro šam o  rom arje, ki bi radi potovali z letalom , d a  s e  čim prej 
vpišejo.
Tudi v Š tan d režu  s e  bom o spom nili te g a  dogodka, in s ice r v 
nedeljo, 10. februarja , ob 17.30 s  procesijo z lučkam i po vaških 
ulicah. Vse se v e d a  toplo  vabim o na  to  pobožnost, d a  s e  bom o 
na  sk ro m e n  nač in  v d o m a č e m  krogu spom nili M arijinega 
prikazovanja . M arija n a s  n am reč  s  svojim  milim pogledom  
varuje v tem  tak o  pokvarjenem  svetu . Zato je  prav, d a  s e  ji 
zahvalim o in v procesiji z lučkam i m olim o rožni venec , tak o  kot 
je  naročila  sam i B ernardki v Lurdu: “H očem , d a  s e  pride v 
procesiji. ”
Romanje z vlakom  od  14. do 20. julija 2008, rom anje z 
letalom  od  15. do 19. julija 2008. /  Jo a n a

Pismo s Slonokoščene obale

Oglaša se misijonar Ivan Bajec



31. januarja 2 0 0 8

Kratke
Sedma pravljična urica v Feiglovi knjižnici 
Skrivnostne luknje v Zigovi škatli z igračami

F oto  IK

Kaj je  lep šeg a  kot s e  v ža lo s tn em  sivem  popoldnevu zateči v 
svetlo  toplino  m lad inske  so b e  Feiglove knjižnice v Gorici in s e  
prepustiti p isan em u  valovanju b e se d  sp re tn e  pravljičarke, ki 
pripoveduje zgodbo o fan tiču  Žigu, p ravzaprav o njegovi škatli 
igrač, v kateri so  s e  pojavile sk rivnostne  luknje? Prav zato, da  
bi izvedelo, kaj s e  je  zgodilo z Žigovo škatlo , je  v ponedeljek ,
21 . jan u a rja , na  sed m i pravljični urici nad  d v a jse t otrok te sn o  
obkrožilo  p ripovedovalko  K aterino  C itter, ki jih je  ž ivahno  
povabila, naj p rešte je jo  Žigove p lišas te  igrače, d a  bi ugotovili, 
č e  k a te ra  m anjka, ker s e  je  m orda izm uznila skozi luknjice. 
Otroci so  vneto  šteli, pocrkljali igračke in iz pripovedi spoznali, 
d a  s e  luknjice n iso  pojavile kar tak o , a m p a k  d a  so  m iške 
pregrizle škatlo , ker so  iskale h rano . D robna zgodbica je  bila 
iztočnica za pogovor, za p reš tev an je  do d e se t, pa tudi vabilo 
ses ti za mizico in seč i po barvicah te r  narisati najljubšo igračko. 
To povabilo so  nekateri otroci z navdušen jem  sprejeli in zavzeto 
sukali barv ice po belih listih. Pravljični u trinek  je  bil tudi to k ra t 
čudov it tr e n u te k  d ružen ja  m alčkov  v prijaznem  okolju in v 
družbi lepih ilustriranih knjižic, ki na dosegljivih policah kom aj 
čakajo , da  jih o troške  ročice vzam ejo  z njih in jih n ese jo  na 
svoje dom ove te r  jih d om a, tudi v družbi s ta ršev , prelistavajo 
in p reb ira jo . Pravljične u rice  pa  so  tud i lepa  p riložnost za 
m a m ic e , k ra te k  o d d ih , v k a te r e m  lah k o  p o k ra m lja jo , si 
izm enjajo izkušnje, zaupajo  m ale in velike težave, kaj p reberejo  
in š e  s a m e  po iščejo  in izberejo kako knjigo. /  IK

ZSSDI: srečanje s Simonom Starčkom in 
Darkom Repenškom
Ob zasedan ju  slovenske vlade na G oriškem s ta  bila na kratkem  
obisku v u radu  Združenja slovensk ih  šp o rtn ih  d ru š tev  v Italiji 
S im on  S ta r č e k  in D arko R e p e n še k , g e n e ra ln i d ire k to r in 
se k re ta r  d irek to ra ta  za šp o r t pri M inistrstvu za šo lstvo  in šp o r t 
R e p u b lik e  S lo v e n ije . Žal p r e n a t r p a n  d e lo v n i p ro g ra m  v 
Ajdovščini ni dopustil p redv idenega ob iska nekate rih  športn ih  
objektov, v en d ar so  s e  dom enili, da  bo do  d a ljšega  ob iska le 
prišlo konec pom ladi.
R azgovori, ki so  s e  jih za  ZSŠDI udeležili p re d se d n ik  Ju re  
K ufersin, po d p red sed n ik  G orazd Pučnik, odbornik  Vili Prinčič 
in goriški ta jn ik  Igor T om asetig , so  potrdili dobro  sodelovan je , 
ki s e j e  vzpostavilo  m ed  n a šo  krovno šp o rtn o  organizacijo  in 
v o d stv o m  d ire k to ra ta  za  š p o r t  pri M in is trs tv u . Po p rvem  
srečan ju  v Ljubljani sk u p n o  s  p redstavniki s lovenske  šp o r tn e  
zv eze  iz C elovca  s o  to k r a t  s lo v e n sk i v lad n i p re d s ta v n ik i 
poglobili svoje poznavanje n a š e  zam e jsk e  šp o r tn e  stvarnosti, 
ki jo  cenijo in ocenjujejo  za zelo po m em b n o  š e  p o seb n o  zato, 
ker im a velik vpliv na m lad ino  in ker s  svojim  delovan jem  
p rispeva  k u trjevanju  in uveljavljanu s lo v en sk eg a  jez ik a  in 
iden tite te .
Predstavniki ZSŠDI so  gostom a predočili problem atiko, s  katero 
s e  šp o r tn a  d ru š tva  v sakodnevno  soočajo , š e  p o seb n o  pa so  
poudarili p o treb o , d a  s e  v S loveniji v večji m eri p o ro ča  o 
zam ejskem  delovanju  na sp lo šno , ne  sa m o  o šp o rtn em . To je  
nam reč  pogoj zato, d a  bi lahko pridobili k akega slovenskega 
sp o n z o r ja , ki g a  z a n im a  š iritev  p o s lo v an ja  n a  ita lijan sk o  
o z e m lje . P a d e c  m e je  o d p ira  n a m re č  v se m  d e ja v n o s tim  
precejšn je  m ožnosti razvoja, vendar s ta  pri tem  zelo pom em bni 
p rav  v id n o s t in p re p o z n a v n o s t.  D ogovorili s o  s e  tu d i za 
n ek a te re  konkre tne  p o b u d e  in d irektor S ta rček  je  m ed  ostalim  
najavil, d a  bo S lovenija m ed  p red sed o v an jem  EU postavila 
problem  priznanja tren ersk ih  licenc.
V sek ak o r pozitiven  o b isk , ki k aže  na  p o zo rn o s t, s  k a te ro  
s lo v en sk e  ob las ti sp rem lja jo  de lo v an je  n aših  špo rtn ikov  in 
priznanje  za delo  in vlogo ZSŠDI.

Diamantna poroka v Štandrežu

Jubilanta s  pravnukinjo

V če tr tek , 24 . jan u a r ja , s ta  Vida G ab ršček  in Emil Zavadlav 
slavila 6 0  let poroke. Naši zvesti bralki in soprogu  ob lepem  
sk u p n em  jubileju iskreno če s titam o  in jim a želim o š e  veliko 
zdravja in sreče!

V soboto, 19.1.2008, je bilo 
v Fogarjevi dvorani preda
vanje znanega itali

janskega psihoterapevta prof. Ezia 
Acetija z naslovom "Zakaj je afek- 
tivnost zašla v krizo. " Predavanje 
je želelo odgovoriti na vprašanje, 
zakaj je v današnjem svetu afek- 
tivnost nekaj neznanega in zakaj 
je toliko težav v odnosih med 
starši in otroki ter med zakonci. 
Ezio Aceti, poročen, z dvema 
otrokoma, je zaposlen kot psi
holog na raznih šolah, je direktor 
družinske posvetovalnice in sve
tovalec psihologov dežele Lom
bardije. Predavanje je bilo namen
jeno vsem, predvsem pa staršem 
in zakoncem. Podnaslov preda
vanja se je glasil "Afektivnost ima 
veliko vlogo v našem življenju, in 
če je ne znamo obvadati, bo prej 
ali slej prišlo do razpada družine". 
Prof. Aceti je predavanje začel s 
trditvijo, da ne moremo govoriti 
o afektivnosti, če je ne poznamo, 
če ne poznamo našega notranjega 
sveta. V nas samih sta dve sili v 
stalnem nasprotju: prva nas sili, 
da smo z drugimi, druga pa nas 
sili, da si poiščemo prostor, kjer 
smo lahko sami s svojo "notran
jostjo. " Otrok gre v svojem živl
jenju skozi razna obdobja. 
Tragedija današnje družbe je v

tem, daje "zapustila" 
otroke predvsem v 
prvem obdobju 
razvoja. Starši ljubijo 
svojega otroka, ven
dar opažamo, da ve
liko otrok prav teh 
staršev, "ki otroka lju
bijo", raste 'prikra
jšanih' predvsem na 
afektivni ravni. Starši 
-  pravi Aceti -  se ne 
smejo zadovoljiti le s 
tem, da ljubijo 
otroke. Potruditi se 
morajo, da jih dobro 
spoznajo. Večkrat se na primer go
di, da jih po krivem tožijo prav 
zaradi tega, ker ne poznajo vzroka 
za določeno otrokovo obnašanje. 
Zato pa tudi mislijo, da so neka
teri otroci leni, muhasti, vendar - 
poudarja Aceti- to sploh ne drži. 
Otroci so le "demotivirani", ker 
jih starši ne znajo pritegniti. 
Družina in odnosi v družini se 
človeka zelo globoko dotikajo, 
povezani so z njegovim naj
globljim čustvenim doživljanjem. 
In kolikor bolj globoko se človeka 
določena stvar dotika, je ta toliko 
bolj je občutljiv in toliko bolj pre
vidni moramo biti, ko delujemo 
na tem področju. Družina je 
povezana s temeljno človekovo

identiteto. Zato pa je tudi pomem
bno, da postanemo čim bolj ure
jene osebe. Od tega je odvisno, 
kako bo naša družina kvalitetna. 
Da smo urejeni, pa pomeni, da 
imamo "pod nadzorom" našo 
podzavest. Po zadnjih raziskavah

evropske skupnosti približno 40% 
vsega prebivalstva ni svobodnega, 
ker je "vklenjeno” v ta del človeške 
psihe.
Zdrava družina uspešno in 
kvalitetno opravlja svoje funkcije, 
od najpreprostejših do zelo kom
pleksnih, kot so krepitev mental
nega zdravja svojih članov, indi
vidualizacija, integracija, razvijan
je sposobnosti za konflikt. Vendar 
moramo tudi vedeti, da je vsaka 
oseba in tudi vsak član v družini 
pripravljen izločiti anksiozno 
stanje iz svojega notranjega sveta 
in "uvažati" v samega sebe to, kar 
nas zadovoljuje. Večkrat se niti ne 
zavedamo, a prav s tem da 
"izločamo" anksioznost, se ta

oprime prav naših bližnjih članov 
družine. Tudi mi katoličani smo 
kot drugi podvrženi tem silam in 
zato se moramo še bolj kot drugi 
znati približati osebam in druži
nam, v katerih je veliko 
"anksioznosti".

Predavatelj pravi, da po
datki vedno bolj kažejo 
na težave družinske skup
nosti. Po anketah, ki so 
jih izvedli v Veliki Bri
taniji, kaže, da 52% 
družinskih zakonov po 
nekaj letih razpade. Kje je 
odgovor? Predavatelj 
pravi, da se lahko 
izognemo razpadu, če za
čnemo živeti v neki "di
hotomiji". V življenju za
koncev nastopi namreč 
trenutek, ko ne čutijo več 
nič drug do drugega. 
Vendar -  pravi preda

vatelj -  to ne pomeni, da se ne 
moreta "ljubiti". Razum in volja 
igrata zelo veliko vlogo. In če se 
potrudita vsaj za dobo šestih 
mesecev, potem bo vsak "interior- 
iziral" ljubljeno osebo. Torej 
ljubezen je nekaj, kar se lahko 
naučimo. Na televizijskem ekranu 
nas filmi ali prikazane zgodbe uči
jo prav obratno: dva se imata rada, 
ker jima je to usojeno, ker je to v 
njihovi naravi. Zato pa dandanes 
toliko vedeževalk bogato služi, ker 
ljudje iščejo ljubezen, ki jim je uso
jena, kot da mora ljubezen biti 
naravno prisotna ali pa je ni. Če je 
ni, tudi človek ne more nič nared
iti.

Karlo Nanut

DVORANA FOGAR | Predavanje

Psihoterapevt Ezio Aceti: 
Afektivnost v krizi
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uradniškega sloja, ki zgladi vse 
zdraharske ostrine. "Nepoboljšlji
vi" komedijant Božidar Tabaj je 
uporabil vse svoje veščine za oris 
Lipeta Mineštre in njegovih gov
ornih napak, ki iz gledalcev izsilijo 
neustavljiv smeh, in stkal lik, ki se 
bo neizbrisno vpisal v njegove 
odrske stvaritve. Skratka, igralke in 
igralci so kot prepirljive ženske in 
vzkipljivi ribiči temperamentno 
obvladovali prizorišče, realističen 
izsek obmorske vasi s slikovitim 
življenjskim mikrokozmosom, in 
večkrat prav prešerno spravili v 
smeh gledalce, ki so navdušeno 
zaploskali tudi med samim izva
janjem. Ob koncu pa, ko se je 
komedijska mreža srečno odmota
la in se je oglasila pesem o mladi 
nevestici in stari babi, so nastopa

joči doživeli prave ovacije in 
stanovski gostje z raznih kon
cev Slovenije so jih obsuli s 
cvetjem in priložnostnimi 
darovi. V dvorani so bili tudi 
režiser Marjan Bevk, igralec 
Janez Starina, nekdanji član 
SNG Nova Gorica, sedaj že 
nekaj sezon v Mestnem gledal
išču ljubljanskem, ki je s štan- 
dreškimi "starejšimi" igralci 
ustvaril nekaj enkratnih pred
stav in nam zaupal, da se že 
dolgo ni tako zabaval v gledal
išču, Boleslav Simoniti, ki vz
trajno spremlja delovanje 
štandreškega dramskega odse
ka, Darko Komac, avtor 
komične enodejanke Uglaše- 
valec, Janez Povše in ne nazad
nje Mirko Vuksanovič, ki je 
igro opremil z izvirno glasbo, 
spogledujočo se z istrskimi rit
mi, ki uvaja prizore in v kateri 
se vonj po morju spaja z ljud

skostjo v najbolj pristnem 
pomenu. Snežiča Černič je v zelo 
kratko odmerjenem času
tankovestno poskrbela za primer
no kostumsko izbiro, šepetalka 
Marinka Leban je za zastorom vest
no sledila besedilu, Joško in Franko 
Kogoj sta spretno izdelala sceno, Si
mone Lamo pa je bil zadolžen za 
tehnično stran predstave.
Prav vsem gre zasluga in pohvala 
za mikavno obdelavo Primorskih 
zdrah, ki jih spremlja lepo obliko
van gledališki list in ki so v štan- 
dreški različici ohranile vso svojo 
mediteransko širino in privlačnost.

Iva Koršič

navadno kaj kmalu prelevi v pravo 
uspešnico. Tudi v letošnji, 43. se
zoni so jim zavzeti štandreški igral
ci pripravili imenitno presenečen
je, saj so se po izboru sodobnih 
besedil spet odpravili na pot večno 
mladih klasičnih komedij in izbrali 
velikana izmed komediografov, 
slovitega Carla Goldonija (1707- 
1793), pretanjenega opisovalca 
svojega časa. V njegovih delih se 
zarisujejo družbene hibe in 
človeške slabosti, ki se v stoletjih 
niso bog ve kako spremenile. 
Izmed njegovih komedij so izbrali 
Primorske zdrahe (Le baruffe 
chiozzotte, 1762) in se tako prvič

ognju, v polnozasedeni župnijski 
dvorani Anton Gregorčič v Štan
drežu v soboto, 26. januarja. Njena 
prvaponovitevjebilavnedeljo, 27. 
t. m., kot zadnja predstava letošnje 
abonmajske ponudbe ljubiteljskih 
gledaliških skupin Štandrež 2007. S 
pomočjo režiserja so igralci sočen 
prevod Mirka Rupla prelili v pisano 
dialektalnost štandreške govorice 
in tako predstavo"presadili" v do
mači prostor, da je še bolj živo vz
plamtela v humornem žaru in z 
gibčno dinamiko. Hrovat je z zelo 
dobro intuicijo porazdelil vloge, ki 
so jih igralci imenitno osvojili. 
Novinec Egon Cijan je, brez treme,

intin-Tine Makeron, Matej Klan- 
jšček-Džovanin Žefranček, ki je do
prinesel lep igralski delež k štan
dreški skupini, Marjan 
Breščak-Matevž Blek, Nejc Cijan, 
ki je kot predrzen in obenem boječ 
Curlo, povzročitelj vsega komedi
jskega zapleta, ponovno pokazal 
svoje igralske vrline, in Lucijan Ker- 
pan-Polde Kvartin ter Viktor Selva- 
Drejče Špička, ki sta s svojima drob
nima vlogama dopolnjevala hu
morno sliko. Posebej moramo 
omeniti naša imenitna veterena. 
Marko Brajnik je kot adjunkt Izidor 
Mortadela posrečeno in kleno 
poosebil predstavnika višjega,

Dramski odsek PD Štandrež /  Premiera

Sočna barvitost 
"štandreških" zdrah

Kako naj bi si spremljevalci 
ljubiteljskega gledališkega 
snovanja na Goriškem 
lahko sploh zamišljali zadnje dni v 

januarju brez vsakoletne odrske 
uprizoritve, ko pa jih je ustvarjal
no žuboreči dramski odsek 
Prosvetnega društva Štandrež tako 
hudo razvadil, da jim vsako sezono 
v predpustnem času ponuja novo, 
svežo odrsko postavitev, ki se

navdušeno zagrizli v to besedilo ob 
zanesljivem, discipliniranem reži
jskem vodstvu Jožeta Hrovata, 
člana SNG Nova Gorica, ki že četr
to sezono razdaja svoje gledališko 
znanje brez dvoma najboljši "za
mejski" gledališki skupini. Po ko
maj 35 garaških vajah je znana 
komedija, ki skriva, kot vsako 
odrsko delo, marsikatero past, pre
mierno zablestela v radoživem

kot Jože Karjola z možato 
držo skušal obvladovati 
jezikave ženske. Daniela 
Puja-Tona Melona, Vanja 
Bastiani-Pepka Kokoška, 
Marta Bizjak-Vana 
Melancana, Chiara Muc- 
ci-Urška Polenta in Nikol 
Kerpan, ki je kot naivno 
spogledljiva Terezka Sku

ta prvič okusila čar odrskih desk in 
pokazala veliko nagnjenost do 
dramskega ustvarjanja, so s pre
mišljeno gestikulacijo, vreščavostjo 
in neobvladljivo razburljivostjo, 
opravljanjem in zmerjanjem ter 
neusmiljenim lasanjem ustvarile 
povsem naravno zdraharsko 
družbo, ki je tvorila čudovito 
ravnovesje z moškimi liki. Slednje 
so čvrsto izoblikovali David Viz-
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Deželni občni zbor SZSO

Vzgajanje aktivnih 
in kritičnih osebnosti

V nedeljo, 20. januarja, se 
je na Mirenskem Gradu 
zbralo na deželnem obč

nem zboru lepo število voditeljev 
in voditeljic Slovenske zamejske 
skavtske organizacije. Srečanje so 
začeli z molitvijo in skavtsko pe
smijo. Sledilo je poročilo dežel
nih načelnikov, Franca Biancuz- 
zija in Alessandre Posillipo, ki sta 
prisotnim prikazala sliko organi
zacije v preteklem letu. Na 
srečanje so prišli tudi 
gosti, in sicer Slavko 
Lenart, načelnik 
ZSKSS, in Ivica Švab, 
predstavnica organi
zacije odraslih skav
tov. Uvodnim poz
dravom so sledile 
delavnice o odgo
vornem in uspeš
nem vodenju, ki so 
jih vodili predstav
niki ZSKSS. Voditelji 
so se razdelili v sku
pine, kjer so raz
pravljali o vodenju 
pri volčičih, izvid
nikih in v klanu.
Predstavniki ZSKSS 
so zamejskim vodi
teljem predstavili 
projekt prvega slo
venskega Jambore- 
eja, ki bo potekal po
leti in je namenjen

vsem starostnim vejam skavtov. 
Geslo tega zgodovinskega do
godka je Norost, ki deluje. Orga
nizatorji skušajo dogodek pripra
viti tako, da bo to velik zgodovin
ski dogodek za vse slovenske 
skavte. Pričakujejo namreč kar tri 
tisoč skavtov.
Jutranjemu delu deželnega obč
nega zbora sta sledila pokrajinska 
občna zbora goriških in tržaških 
skavtov, kjer sta posamezni pok

rajini volili obračun leta 2007 in 
proračun za leto 2008. Sledil je 
obisk svete maše v cerkvi na Mi
renskem Gradu.
V popoldanskem času se je dežel
ni občni zbor nadaljeval z razmi
šljanjem o deželnem vzgojnem 
načrtu. V prejšnjem letu je nam 
reč vsaka skupnost voditelj ev raz- 
mišljala o tem, kar bi se lahko v 
skavtski organizaciji izboljšalo, in 
te misli prelila na papir. Deželno

vodstvo je nato vse prispevke pre
gledalo in preoblikovalo v eno
ten tekst, ki sledi štirim Baden 
Powellovim točkam, značaju, 
zdravju in telesni moči, ročnim 
spretnostim ter duhovnosti. Vz
gojni načrt, ki ga je predlagalo 
deželno vodstvo, govori o neod
govornosti članov in voditeljev in 
zato predlaga, da bi voditelji vz
bujali v članih občutek odgovor
nosti, izvrševali svoje dolžnosti in 
dajali dosleden zgled. Sledijo 
ugotovitve o sodobnem načinu 
življenja, ki človeka ne spodbuja 
dovolj, da premaguje svojo "leno
bo". Cilj voditeljev naj bo torej 
tudi vzgajanje aktivnih in kritič
nih ljudi, ki bodo znali premago
vati lenobo in sprejemati fizični 
napor z zavestjo, da jim ta koristi 
in da preko njega rastejo. Obe

nem naj bo cilj vodi
teljev tudi ponovno 
ovrednotenje narave 
kot osnovnega skavt
skega vzgojnega 
sredstva. Nazadnje 
naj voditelji poskr
bijo tudi za duhovno 
rast članov. Zato naj 
si skavtske enote po
iščejo primerno du
hovno pomoč, poleg 
tega pa naj se tudi sa
mi voditelji izobra
žujejo na tem podro
čju. Po razpravi o po
sameznih točkah vz
gojnega načrta so ga 
voditelji volili in 
sprejeli. V sprošče
nem  vzdušju se je 
deželni občni zbor 
pozno popoldne za
ključil.

Slavica Radinia

Poročilo o občnem zboru glasbene šole “E. Komel”

Z optimizmom v prihodnost

Glasbena vzgoja je po
membna pri oblikovanju 
otrokove osebnosti in ga 
vzpodbuja k redu, disciplini, 

predvsem pa mu odkriva lepote 
umetnosti, ki je univerzalna govo
rica vseh narodov. Zato je osrednji 
cilj vsake glasbene šole nudenje 
čimkvalitetnejšega glasbenega 
izobraževanja.. Ta ugotovitev je bi
la večkrat poudarjena na občnem 
zboru glasbene šole "E. Komel", 
ki je bil v petek, 25.1.2008 v Gori
ci.
Kot je že običajno, je svoje poroči
lo najprej podal predsednik odbo
ra Saša Qinzi, ki je strnjeno pred
stavil vse dejavnosti na šoli in 
nakazal nekatere težave, s kateri
mi se glasbena šola srečuje že vrsto 
let (predvsem prostorska stiska in 
pomanjkanje finančnih sredstev). 
Ponosno je poudaril, da se je števi
lo učencev močno povečalo in da 
so naši mladi glasbeniki sodelova
li na številnih notranjih nastopih, 
prireditvah, tekmovanjih v naši

deželi in v Sloveniji. Žal pa uspeš
nost šole ni odmevala v javnosti, 
premalo pozornosti ji je posvečal 
naš tisk, pa tudi politične oblasti je 
niso finančno podprle. Vse to je 
botrovalo nekaterim ukrepom, ki 
jih je odbor sprejel za ublažitev fi
nančne stiske. V blagajniškem 
obračunu je bilo to razvidno, saj je 
šola končno ublažila te težave. 
Ravnatelj Silvan Kerševan je pove
dal, da je najpomembnejši cilj nu
diti kvalitetno glasbeno vzgojo. 
Nato je natančneje analiziral in 
predstavil didaktično delo in se 
zahvalil vsem profesorjem, ki 
požrtvovalno opravljajo svoje delo 
kljub neurejenim razmeram. "Šo
la je živ organizem, ki se nenehno 
razvija in raste, zato je večkrat 
težko obvladovati vse aktivnosti in 
dejavnosti, ki se odvijajo na šoli,. 
To nam potrjujejo tudi podatki: 
šolo je v lanskem šolskem letu obi
skovalo 334 učencev, 286 je red
no obiskovalo pouk instrumenta, 
48 učencev je obiskovalo proste

tečaje, 12 skupinski pouk predšol
ske vzgoje, 14 je bilo baletnikov. Ti 
podatki so zgovorni, saj je dopri
nos glasbene šole "E. Komel" za 
širši kulturni prostor res velik," je 
še dodal Kerševan.
Delovni načrt za leto 2008 je opti
mističen, saj so podatki o učencih 
vzpodbudni in je želja, da bi jim 
ponudili znanje in učenje različ
nih instrumentov velika. Učenci 
so predstavili na nastopih različne 
instrumente mlajšim, ki se tako 
odločajo poleg klavirja in kitare, 
tudi za druge instrumente: močno 
je v porastu število violinistov, po
večuje se število pihalcev in trobil
cev, številen je oddelek za tolkala. 
V letošnjem letu predstavlja 
novost oddelek za jazz glasbo. 
Tako se šola še dodatno približuje 
mladim. Zelo je perspektiven kla
virski razred prof. Gadžijeva, ka
mor letos prihajajo učenci iz od
daljenih krajev. Ravnatelj je še 
poudaril pomen igranja v komor
nih skupinah, ki še dodatno boga-

tijo učenčevo igranje. Ponovno 
bodo organizirana Snovanja 2008, 
katerih namen je osmisliti študij 
glasbe z aktivnim koncertiranjem, 
vzgajanjem v poslušanju in spoz
navanju glasbene literature naših 
skladateljev.
Predsednik se je zahvalil ravna
telju za njegovo požrtvovalnost in 
brezplačno delo, ki ga dinamično 
in ustvarjalno opravlja že vrsto let. 
Sledil je pozdrav pokrajinskega 
predsednika SSO-ja za Gorico Ja
neza Povšeta, ki je čestital vsem za 
opravljeno delo in ponudil po
moč pri razreševanju težav ter 
nakazal nekatere konkretne pred
loge, kot so vključevanje v evrop
ske projekte. Predsednik se je zah
valil za besede podpore in se 
spomnil velikega podpornika gla
sbene šole dr. Mirka Špacapana, ki 
je s svojim neutrudnim delom pri
pomogel k razreševanju proble
mov.
Občni zbor se je zaključil vzpod
budno, z velikim optimizmom in 
zagnanostjo, da še naprej s kvali
tetnim delom in ljubeznijo do gla
sbe širimo glasbeno kulturo in bo
gatimo širše okolje.

Mirjam Bratina

OBČINA GORICA ] Pustovanje v Gorici 2008

Prireditve za vse okuse 
in starosti

O d nedelje, 27. januarja, 
do srede, 6. februarja, bo 
na Goriškem potekalo 
Pustovanje v Gorici 2008. Praznik 

je sad uspešne združitve mestnih 
tradicij, kulture in zadnjih novosti 
letošnje izvedbe.
Pustna rajanja so se začela v ne
deljo ob 14. uri s tradicionalnim 
sprevodom vozov po mestnih uli
cah. Končal se je v Ljudskem vrtu 
s podelitvijo nagrad za najbolj iz
viren voz. Na povorki je sodelova
lo devet tematskih vozov iz cele 
pokrajine, devet skupin maškar in 
pihalni orkester Banda di Fiumi- 
cello.
V sklopu prireditve I giardini di 
zucchero/ Sladki vrtovi so bili v

soboto, 26., in v nedeljo, 27. ja
nuarja, v Ljudskem vrtu stojnice s 
tipičnimi pustnimi dobrotami.
V soboto od 10.30 dalje sta dve 
poklicni maskerki skrbeli za ma
sko obrazov.
Letošnja pustna izvedba je bila raz
deljena na tematske sklope glede 
na potrebe različnih starostnih 
skupin: Pustovanje za otroke - v 
nedeljo, 3. februarja, ob 15.00, v 
Kulturnem domu v sodelovanju s 
slovenskimi kulturnimi društvi; 
Pustovanje za starejše - v soboto, 2. 
februarja, ob 15.00, na sedežu 
gimnastične zveze UGG, v sodelo
vanju z društvom Malati Reumati- 
ci, okrožnim svetom Mestni cen
ter in okrožnim svetom Ločnik.

V soboto, 2. februarja, bo v sklopu 
Pustovanja na trgu, v organizaciji 
kluba Amici del Taieto, sprevod 
posameznih in skupinskih mask 
ter manjših pustnih vozov. Spre
vod se bo začel na trgu Cavour ob 
14.30 in se zaključil na trgu De 
Amicis.
3. februarja ob 14.00 uri organizi
ra gimnastična zveza UGG v 
svojih prostorih Pustni ples za 
otroke.
V torek, 5. februarja, se bo Goriški 
grad spremenil v Začarani grad z 
razstavo živali in z domišljijskimi 
junaki, ki bodo pričarali posebno 
čarobno vzdušje. Od 14.00 ure 
dalje bodo dogajanje še popestrile 
maškare in stojnice s pustnimi do
brotami. Prireditev se bo začela na 
trgu Seghizzi z razstavo pegastih 
in lesnih sov, evropskih in sibir
skih velikih uharic ter snežne so
ve, kakršno ima tudi Harry Potter.
V popoldanskem času se bodo 
otroci v spremstvu dveh anima
torjev zabavali v Labirintu strahu.

Obiskovalci si bodo lahko nadeli 
izvirne pričeske iz recikliranega 
materiala, ki jih bo izdeloval eden 
izmed animatorjev. Med 15.30 in 
17.30 bodo na gradu iluzionistič
ni spektakli, igre, plesi in uprizo
ritve bojev s hladnim orožjem. 
Zadnji dan bo tudi letos na
menjen slikovitemu Pokopu pu
sta. S kraljevo krsto in trobentači 
se bo v sprevodu sklenilo pustno 
rajanje.
Pokop bo v sredo, 6. februarja, ob 
14.00 uri. V skladu s tradicijo se bo 
sprevod začel na trgu De Amicis 
in se nadaljeval s postanki v vseh 
gostilnah po poti. Sprevod v 
spremstvu grobarjev, vdove in ža
lujočih se bo končal z branjem 
oporoke kralja pusta Bepa Zaneta. 
Župan Ettore Romoli, odbornika 
Antonio Devetag in Silvana Ro
mano, v sodelovanju z Goriškim 
odborom za pripravo prireditev, 
vabijo občane in prebivalce iz Po
sočja, da se udeležijo prireditev, in 
voščijo obilo zabave.

Obvestila
V Kulturnem centru Lojze Bratuž 
je  v sak  d an  od p o n ed e ljk a  do 
petka, od 17. do 19. ure, na ogled 
mednarodna razstava z naslovom 
Vojna in mir-Spomini in spomeniki. 
Slikarska razstava Andreja Kosiča 
AKVARELI v veliki dvorani Mušičeve 
g a le r ije  na g rad u  D obrovo bo 
odprta še  do konca januarja 2008. 
R a z s ta v lje n ih  je  4 0  n o v e jš ih  
K osičev ih  a k v a re lo v  v e lik eg a  
formata. Ogled je možen od torka 
do petka, od 8 .00  do 16.00; ob 
sobotah, nedeljah in praznikih od 
12. do 16. ure.
V nedeljo, 3. februarja bo v dvorani 
G n id o v č e v e g a  d o m a  na 
Mirenskem Gradu ob 16. uri (po 
mladinski maši), odprtje razstave 
k e ra m ik  z n a s lo v o m  Z em lja . 
R azstavljal bo M ichele Petruz, 
mladi umetnik iz Doberdoba. 
Društvo slovenskih upokojencev 
za Goriško v sodelovanju z ZSKD 
vabi svoje č lane  in prijatelje na 
ogled filma na zgoščenki o prvi 
vojni z naslovom Tod šekla bridka 
bodo jek la , ki bo v K ulturnem  
d o m u  v G orici v č e t r te k ,  7. 
februarja, ob 18. uri. Prisoten bo 
avtor filma Rudi Šimac.
Društvo slovenskih upokojencev 
za Goriško prireja na dan žena, v 
soboto, 8. marca, enodnevni izlet 
na Dolenjsko z obiskom in ogledom 
Trubarjeve dom ačije te r okolice. 
Prijave in vpisi pri poverjenikih do 
zased b e  razpoložljivih m est. Na 
račun 20 evrov.
P otovan je v  U zbekistan.
N aprošam o vse, ki bi s e  želeli 
prijaviti za po to v an je  z Novim 
glasom v Uzbekistan od 15. do 22. 
maja 2008 , da bi do 15. februarja 
potrdili svojo prisotnost, da vsaj 
o k v irn o  vem o  za š te v ilo  
u d e lež en cev . Za p o d ro b n e jše  
informacije na upravi Novega glasa 
v Gorici, tel. 0481  533177, in na 
u re d n iš tv u  v T rstu , te l .  0 4 0  
3 6 5 4 7 3 ,  ali e -m ail 
mohorjeva@gmail. com. Program 
Vam lahko  d o stav im o  tu d i po 
elektronski pošti.

Čestitka
Mala M akrina bo se d a j pridno 
p e s to v a la  b ra tc a  JAKOBA 
ANDREJA, k ijessvojiim  prihodom 
na svet osrečil mamico Darjo in 
očka Sašo.
Z njimi se  veselijo in čestitajo tudi 
člani in prijatelji društva Štandrež.

Darovi
Ob nabirki za katoliški tisk za Novi 
g la s  župn iji P e v m a -Š tm a v e r
185 .00  evrov.
N. N. daruje za m is ijo n a r ja  
K le m e n a  Š to lc a r ja  na 
M a d a g a s k a r ju  1 0 0 ,0 0 ,  za 
misijonarja Lojzeta Letonjo v Sibiriji
1 0 0 .0 0  te r  za Novi g las  5 0 ,0 0  
evrov.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaie
(od 0 1 .0 2 . do 0 7 .0 2 .2 0 0 8 )
Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na  u lt ra k ra tk e m  v a lu  s 
frekvencami za Goriško 97 .5 ,91 .9  
Mhz; za Furlanijo 103 .7 , 103 .9  
Mhz; za K analsko dolino 9 5 .7 , 
99 .5  Mhz; za spodnjo dolino Bele 
9 8 .2  Mhz; za Karnijo 97.4, 91, 
103.6  Mhz. Slovenske oddaje so 
n a  s p o re d u  v sa k  d a n , od 
ponedeljka do petka, od 18.30 do 
19.30. Soored:
Petek, 1. feb ruarja  (v studiu Andrej 
Baucon): Ob dom ačem  ognjišču: 
dom ače viže; zborovski kotiček; iz 
k rščanskega sveta; zanimivosti; 
humor, obvestila.
P onedeljek , 4 .  fe b ru a r ja  (v studiu  
Andrej Baucon): Sodobni sound: 
lahka glasba; živemu se  vse zgodi; 
zanimivosti in obvestila.
Torek, 5 . feb ruarja  (v studiu Matjaž 
Pintar): Utrinki v našem  prostoru - 
G lasbena oddaja z Matjažem. 
Sreda, 6 . februarja (v studiu Danilo 
Č otar): Pogled v d u šo  in svet: 
Nacizem in fašizem - dan spomina 
-Jzbor melodij.
Četrtek, 7. februarja (v studiu Niko 
Klanjšček): Zvočni zapis: posnetki z 
naših kulturnih prireditev - Glasba 
iz studia 2.

47. občni zbor ZSKP

V četrtek , 24. januarja , je  v komorni dvorani K ulturnega cen tra  
Lojze Bratuž potekal 47. občni zbor Zveze slovenske katoliške 
prosvete, ki so  s e  ga udeležili tudi ugledni gostje, m ed drugim 
tudi slovenski konzul v Trstu Božidar Humar. Na njem s ta  najprej 
spregovorili ta jn ica Zveze Irena Ferlat in p redsedn ica  Franka 
Padovan, ki je  bila ponovno potrjena na predsedn iško  m esto, 
nato  pa so  sledila poročila predstavnikov dvanajstih  včlanjenih 
d ruštev  in zborov. Več o tem  bom o poročali v prihodnji številki 
n a šeg a  tednika, ko bom o tudi objavili vsa poročila.

KULTURNI CENTER LOJZE BRATUŽ 
ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

|S k R(V| SMEM
n a  u s t ih  v se h

NIZ VESELOIGER LJUBITELJSKIH ODROV

ISKRINI s m e m
na  u stih  vseh

N>z v e s e l o i g e r  
lJUB|TELjSk IM Od Ro V

- Četrtek, 31. januarja 2 008 , 
ob 2 0 .3 0
Carlo Goldoni 
PRIMORSKE ZDRAHE
REŽIJA JO ŽE  HROVAT 

D ra m sk i o d s e k  P ro s v e tn e g a  
d r u š tv a  Š ta n d re ž

VELIKA DVORANA
KULTURNEGA CENTRA LOJZE BRATUŽ
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Partija in tigrovci (medvojna in povojna usoda nekaterih vidnih tigrovcev)

Politični pluralizem sirota 
v tedanjih okoliščinah

Boris Pahor je govoril v  Ljubljani

Zvesta popotnica

Objavljamo slavnostni 
govor, ki ga je Boris 
Pahor imel na Gospo
darskem razstavišču v Ljubljani, 

16. januarja 2008, in sicer na 
slovesni podelitvi diplom diplo
m antom  ljubljanske Filozofske 
fakultete.

Spoštovani gospod 
dekan, spoštovani 
profesorski zbor, a 
predvsem dragi 
slavljenci, ker danes 
je vendar vaš dan, 
ki sklepa dobo in 
tenzivne priprave 
in se hkrati najavlja 
kot napoved nove 
ustvarjalnosti. Pri 
tem je, kar priznaj
mo si, nadvse da
režljiva resnica, da 
se začenja nova faza 
vaše življenjske poti kot članov 
ugledne državne skupnosti, ka
teri je uspelo s srečno potezo 
njenega intelektualnega kadra 
vzdramiti v intimo posameznih 
osebkov internirano narodno 
zavest.
Vam je torej zgodovina poklo
nila priložnost, da ste se izo
blikovali v dobi slovenske potr
ditve in da vam je zdaj naklonje
na možnost, da ta prerod posre
dujete mlajšemu rodu. Gre 
namreč za častno prednost, ker 
sta beseda in z njeno pomočjo 
spočet jezik prvinska elementa 
vsega nadaljnjega razvoja v prvi 
vrsti kulturne odslikave narodo
ve identitete v književnih stva
ritvah.
Glede jezikovnega registra, v ka
terem se izraža vaša življenjska 
izbira, je ta vaš današnji praznik 
pravzaprav lepa uvertura le
tošnji občestveni poklonitvi 
kulturnem u silaku, ki ni samo 
utemeljil slovenski jezik v pisni 
obliki, ampak s prevodi svetopi
semskih tekstov dokazal njego
vo izrazno bogastvo in čudovito 
fleksibilnost.
V zvezi s yem se mi zdi prav, da 
ob ti slovesni priložnosti podčr
tam, da se Primožu Trubarju go
di krivica, ko pa bi morali imeti 
narodov in torej državni praz
nik v njegovem imenu. Ker so 
pač zgodovinski in politični či- 
nitelji nekoč onemogočali nje
govo počastitev, kot m u gre, 
imata, menim, slovenska kultu
ra in država zdaj ob poltisočlet- 
ni obletnici njegovega rojstva 
lepo priložnost, da se svoji ozko
sti odpovesta. In v zvezi s Tru
barjem naj bi tudi bila malo bolj 
darežljivo omenjena vloga, ki jo 
je imel hum anist in razgledani 
politik škof Bonomo pri izo
blikovanju Trubarjeve izjemne 
osebnosti. Ker ni šlo samo za 
razlago Erazmovih Parafraz, v 
katerih je Erazem zahteval pre
vod Svetega pisma v ljudske je
zike, ampak za Bonomovo na
poved, da bo Trst izhodišče za 
Kras, Kranjsko, Štajersko in Av
strijo. To prihodnost Srednje 
Evrope, ki se bo udejanjila dve
sto let kasneje, je daljnovidni 
škof posredoval svojemu taj
niku Trubarju in  jo tudi sam 
začel uresničevati tako, da je 
uporabljal tudi slovenščino pri 
tolmačenju Vergila in Erazma; 
pa še bolj dosledno tako, da je 
Trubarju poveril vlogo pridi
garja v enem  izmed tržaških 
božjih hramov.
Da, tako se namreč začne uvelja
vitev Trubarjevega jezika v evro
pskem kontekstu in kljub pod- 
ložnosti slovenske narodne sku
pnosti postopoma se v tem je
ziku razraste čudovita književ
nost na ozemlju, ki je z izjemo 
Benečije enotno. Žal pa, ko pro
pade cesarstvo, kateremu pripa
da, samo en del slovenske eksi
stence najde kritje v jugoslovan
skem državnem kompleksu,

medtem ko drugi trije deli pri
dejo pod tujo nenaklonjeno 
oblast.
Seveda ni tukaj kraj za ob
navljanje usode, ki jo vsi pozna
te, četrtstoletnega odvzema je
zika in kulture primorskim lju-

l

dem, na Koroškem in Madžar
skem eksponiranosti vsiljivemu 
nacionalizmu, kar hudo priza
dene tako osnovno ljudsko je
zikovno tkivo kot kulturni raz
voj. Gotovo, medvojni boj za 
svobodo in dem okratične po
vojne družbe so marsikaj kore
nito spremenile, vendar so bile 
doslej te ogrožene pokrajine v 
bistvu nujno v defenzivi. 
Doslej, sem rekel, ker k sreči se 
to naše današnje srečanje razvija 
v ozračju, v katerem še odz
vanjajo veseli zvoki na čast od
pravi mej. In nedvomno gre za 
velik premik, ki ljudi zbližuje in, 
v našem primeru, vrača našemu 
narodnem u subjektu in jeziku 
življenjsko enotnost s pozitiv
nim  razločkom, ki ga pred
stavlja obstoj slovenske države. 
Prav gotovo je prihodnost odvi
sna tudi od političnih vodi
teljev, ker odprava mej pomeni 
tudi večjo odprtost vplivom 
ekonomsko krepkim in politič
no spretnim sosedom, kar seve
da zahteva od vodstva dobro 
mero modrosti in diplomatske 
izvežbanosti. Ostaja pa hvalež
na resnica, da ste prav vi s svojo 
izredno potencialno pripravo 
zdaj ena najbolj spodbudnih 
obljub za novo renesanso pri re
valorizaciji skupne prihodnosti 
doslej na različen razvoj prisilje
ne pokrajine našega občestva. 
Ta nova zavest skupnega izroči
la, ki je nujna podlaga obstoja 
jezika in  ki se lepo povezuje s 
počastitvijo vaših učnih 
uspehov, utegne potrditi v jav
nosti pom en doslej bolj zazna
movanih predelov. Ta misel na 
enotno usodo jezika spada v sa
mo bistvo vaše žlahtne izbire, a 
je hkrati pravzaprav tudi vaš po
sebni privilegij.
Zavezanost skupni usodi jezika 
in kulture slovenske identitete 
se seveda vključuje v pluralno 
sožitje v evropski domovini, ka
teri zdaj pripadamo tudi formal
no, čeprav smo v resnici bili že 
evropski državljani, ko je Tru
bar, povezan z evropsko kultur
no elito, tiskal knjige v gremijih 
nemškega univerzitetnega sre
dišča. Da, člani Evrope, ki nas je 
nekoč oplajala, ne da bi dobro 
vedela za naš obstoj, razvidni 
člani zdaj, ko lahko posreduje
mo evropski družini dosežke 
svojega preizkušenega hum a
nizma.
In res ne bi vedel skleniti te be
sede bolj prim erno kot z že 
večkrat navedenim geslom nek
danjega enaindvajsetletnega ro
manista na vaši fakulteti in po
tem v glavne jezike prevedenega 
pesnika Srečka Kosovela, ki je 
1921. leta o slovenski identiteti 
v Evropi izrekel jasno geslo: 
"Naš ideal je evropski človek, 
bodim o eno po duhu in ljubez
ni, a ohranim o svoje lastne 
obraze" (Separatisti).
Naj vam bo ta maksima zvesta 
popotnica.

za narodno osvoboditev, je Fer
do Kravanja v partizanih skrival 
svojo tigrovsko oziroma narod
noobrambno preteklost. Dr. 
Tatjana Rejec je predstavila tudi 
odisejado svojega moža in poli
tičnega voditelja TIGRA Alberta 
Rejca, ki ga je 2. svetovna vojna 
našla v Beogradu. Skozi udbov
sko dokumentacijo je naredila 
prerez njegovega življenja m ed  
leti 1945 in 1976. Ob zaključku je 
omenila še zgodbi njegovih ti
grovskih tovarišev Toneta Čer
nača in Justa Godniča.
Knjiga odraža pozitiven odnos do 
tigrovstva in do partizanstva. Kri
tična pa je do funkcionarjev Par
tije in njihovega makjavelizma. 
Novi arhivski podatki odpirajo 
nove vidike razumevanja zgodo
vine. Odgovorila je na vprašanje, 

ki smo si ga že pred 
leti zastavljali. 
Zakaj je moral um
reti tigrovec in par
tizan, 36 letni dok
tor prava, tolm in
ski rojak Maks 
Rejec in še nekateri 
vodilni tigrovci.

Avtorica je pri razi
skavi uporabila raz
lične metode. Pri 
obravnavi usode 
dr. Maksa Rejca 
izhaja iz partizan
skih pisanih virov 
in njihove inter
pretacije. Pri obrav
navi življenja Al
berta Rejca je 

dokumentarna in spominska. Pri 
analizi smrti tigrovcev Skalarja in 
Majnika pa izhaja iz natančne 
analize in primerjave pričevanj in 
iz realne ocene razmer na terenu. 
Dobro je uporabila zgodovinsko 
metodo kritike virov in gledanje 
na dogodke v kontekstu časa. 
Glede na to, da njenemu možu  
Albertu Rejcu po 2. svetovni voj
ni s strani "judske oblasti" ni bi
lo dovoljeno, da bi karkoli napi
sal o zgodovini TIGR-a, je avtori
ca nekoliko zapolnila nastalo 
praznino.
Zgodovinar dr. Janko Prunk je 
svoji zelo pozitivni oceni knjige 
dr. Rejčeve dal naslov Osvetlitev 
in kritika revolucionarnih m e
tod. Osnovni problem je mono- 
polizacija osvobodilnega gibanja 
s strani funkcionarjev KPS. KPS je 
tudi na svojo roko ustanovila var
nostno obveščevalno službo 
(VOS) in najvišji formalni organ 
NOG na Slovenskem Izvršni od
bor OF glede VOS ni imel nobe
nega vpliva in kontrole, kar je ze
lo nenavadno.
Glavni očitek Maksu Rejcu s stra
ni teh funkcionarjev j e bil, "da je 
poudarjal nacionalno in anglofil
sko plat". Enotnost in enoglasno
st m ed NOB je postala parola, ki 
je peljala v diktaturo KPS po 2. 
svetovni vojni. Že leta 1944 je na 
Slovenskem prišlo do izjemne 
pozornosti pri "graditvi" nove  
oblasti, posebej če partizanstvo v  
Sloveniji primerjamo z  rezisten
co v drugih zahodnih državah. 
Politični pluralizem je bil v  voj
nih razmerah že vnaprej onemo
gočen. Uveljavila se je nedemok
ratična politična filozofija KPS, ki 
je v svoji revolucionarni teoriji 
poznala le sopotnike v 1. fazi re
volucije in ne prave partnerje. 
NOB je bil hkrati boj za osvobo
ditev in v našem primorskem de
lu rešitev izpod italijanske drža
ve in revolucija boljševiškega ti
pa. Pri tem so nekateri Primorci 
upali, da bo slovenski socializem 
vsaj drugačen od sovjetskega ozi
roma od tedaj edino poznanega 
stalinizma.

V ponedeljek, 21. januarja, 
je bila v Kulturnem cen
tru Lojze Bratuž predsta

vitev knjige Tatjane Rejec Partija 
in tigrovci. Pripravil jo je Krožek 
za družbenopolitična vprašanja 
Anton Gregorčič. Objavljamo po
globljeno razmišljanje, ki ga je na 
večeru imel zgodovinar Peter 
Stres.

Med nami lepo pozdravljam dr. 
Tatjano Srebot Rejec, avtorico 
nove knjige o TIGRU. Rodila se 
je leta 1926 v  Ljubljani očetu po  
rodu iz Primorske. Študirala je je
zike na FF in leta 1949 diplomira
la in se še isto jesen zaposlila na 
Inštitutu za narodnostna 
vprašanja, na oddelku za zahod
no mejo oziroma na Primorskem 
oddelku, kot so to poljudno ime
novali. Tam je spoznala svojega 
poznejšega moža Alberta Rejca, 
ki je bil pred 2. svetovno vojno 
politični voditelj Tigra. Sedem let 
sta bila sodelavca in že tedaj je iz 
prve roke spoznala veliko dejstev 
in podatkov o TIGRU. Na univer
zi v Londonu se je specializirala v  
fonetiki ter pozneje naredila dok
torat iz jezikoslovja. Tema dokto
rata je bil Tonemski akcent in 
trajanje v standardni slovenščini, 
v zborni izreki. Raziskovala je raz
lična jezikoslovna vprašanja, pre
davala in se upokojila ko t do
centka na Pedagoški fakulteti. 
Zadnja desetletja veliko piše o Ti
gru in tigrovcih. Spoznal sem jo 
leta 1987, ko sem za PSBL pisal 
geslo o tigrovcu dr. Maksu Rejcu. 
Gospa Tatjana Rejec pa je pisala 
geslo o svojem pokojnem možu 
in Maksoven bratu ter politične
m u voditelju TIGRA Albertu Rej
cu, ki je umrl 27. oktobra 1976. 
Kot je bila pri svojem jezikoslov
nem študiju precizna in pozorna 
na vsak akcent, tako je tudi pri 
obravnavi zgodovinskih virov ze
lo kritična in natančna.
To je opazil tudi pisatelj Boris 
Pahor, ki je zapisal, da je njena 
zadnja knjiga Partija in tigrovci 
zelo pomembna in rezultat skrb
nih arhivskih raziskav. To je tudi 
dokumentacija o življenju Alber
ta Rejca po 2. svetovni vojni.

Knjiga po Pahorjevih besedah 
dokazuje, kako človeško, narod
no in politično zrel je bil upor ti
grovstva.

Slovenska matica je decembra 
2006 objavila to knjigo, ki poleg 
usode nekaterih vidnih tigrov
cev, v veliki meri dr. Maksa Rejca, 
predstavlja tudi nekatera ozadja 
medvojnega dogajanja na Pri
morskem. Knjiga je dobila kar 
nekaj ocen in odmevov v sloven
skem prostoru. Po meni znanih 
podatkih je najprej o njej sprego

lahko motili pri monopolnem  
položaju v  osvobodilnem boju. 
Zadržali se niso niti pri primor
skih tigrovcih, ki so bili žrtve 
fašizma in so jim primorski ljudje 
že pred 2. svetovno vojno prizna
vali narodno plemenitost Zato je 
bila pri onemogočanju potrebna 
nekoliko večja previdnost. Nek
danji tigrovci so bili prisiljeni 
prikrivati svojo predvojno dejav
nost. Pri tem ni bilo pomembno  
niti to, da tigrovcem ni šlo za 
prevzem oblasti in torej niso bili 
politični konkurenti kom uni

tudi odnos VOS-a do tigrovcev. 
Okvirno je prikazan vojaški po
ložaj in razvoj NOB na Primor
skem od jeseni 1942 do julija 
1943■

V svoji spominski knjigi Čez drn 
in strn je Aleš Bebler javno pred
stavljal bolj naklonjen odnos do 
TIGRA, kot ga je imel m ed vojno.
V 2. polovici knjige Partija in ti
grovci so predstavljene še usode 
vidnih tigrovcev Ferda Kravanja - 
Petra Skalarja in Toneta Majnika 
oziroma njihove likvidacije. Če
prav naj bi bil NOB predvsem boj

voril 14. februarja zgodovinar, 
profesor dr. Janko Prunk v 
Književnih listih časopisa Delo. 
Sledila je ocena Žive Vidmar 23. 
marca v Svobodni misli in v sk
rajšani obliki tudi v  Delu. V. M. 
pa je 17. maja objavil oceno v De
mokraciji. Pred kratkim sem knji
go predstavil v  šolski reviji Zgo
dovina v šoli.
Avtorica je v prvem delu zelo na
tančno uporabila del arhivskega 
gradiva partizanske provenience 
o dogajanju na Primorskem med  
jesenjo 1941 in julijem 1943. 
Nekateri dokumenti in podatki 
doslej še niso bili uporabljeni in 
postavljajo dogajanje v drugačen 
kontekst. Več je obsežnih in na
tančno navedenih citatov iz 
arhivskih virov. Avtorica se je pri 
pisanju očitno zavedala pomena 
novih odkritij in zato 
te podatke predstavlja 
s citati iz izvirnih 
dokumentov.
Izhodišče obravnave 
je tragična usoda ti
grovca in partizana, 
doktorja prava Maksa 
Rejca, po rodu iz Tol
mina. Iz podatkov in 
poročil v arhivskih 
dokumentih je iskala 
odgovor, zakaj je bil 
dr. Maks Rejec julija 
1943 likvidiran pri 
Kneških Ravnah. O 
tem, da je bil s strani 
partizan ov likvidiran, 
je vodilni partizanski 
funkcionar dr. Aleš 
Bebler že priznal po 2. 
svetovni vojni. Poleg novih  
dokumentov je uporabila tudi že 
objavljene Dokumente ljudske 
revolucije v Sloveniji in iskala še 
osebna pričevanja. Za boljše poz
navanje problematike je avtorica 
osvetlila tudi širše dogajanje med
2. svetovno vojno na Primor
skem in pri tem uporabila dose
danje sintetične zgodovinske 
obravnave tega obdobja.
Knjiga omogoča vpogled v  delo
vanje vodilnih osebnosti KPS 
m ed NOB na Primorskem, v 
njihovo operativno politiko in 
onemogočanje tistih, ki bi jih

stom.
Vodstvo KPS je bilo zelo občutlji
vo do domnevnega anglofilstva. 
Do Sovjetske zveze so čutili revo
lucionarno naklonjenost, simpa
tija do zahodnih zavezniko pa je 
bila v njihovih očeh velik greh. 
Navadnim partizanom je bilo to 
dvojno merilo praviloma prikri
to. Onemogočali so osebnosti, za 
katere so domnevali, da bi se 
lahko povezale z  zahodnimi za
vezniki, ki so zmagali v Afriki in 
se pripravljali na izkrcanje v juž
no Italijo. V to kategorijo so spa
dali tudi padalci, ki so jih zahod
ni zavezniki poslali m ed partiza
ne za pom oč in zvezo, pa tudi ti
grovci. Dr. Maks Rejec je poleg  
drugega vzpostavil povezavo z že
no italijanskega generala Ilko De
vetak - Bignami, po rodu iz Tol

mina. Partizane je obveščala o ze
lo pom em bnih podatkih, poz
neje okvirno tudi o datumu ita
lijanske kapitulacije.
Avtorica s pomočjo arhivskih 
dokum entov obširno predstavi 
delovanje visokega partijskega 
funkcionarja na Primorskem dr. 
Aleša Beblerja in njegove poveza
ve s funkcionarjem VOS Edom 
Brajnikom. Analizirala je tudi Be
blerjev odnos do predvojnih slo
venskih političnih voditeljev na 
Primorskem, do tigrovcev, 
krščanskih socialistov in do go- 
riške sredine. Pri tem je razviden
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Kratki
Proslava na dan kulture v čast Zupančiču 
Potekala bo 15. februarja v Trstu in 
17. februarja v  Gorici
Številne P rešernove proslave ob Dnevu slovenske kulture so  
v sako  leto priložnost, d a  s e  sp om nim o  velikanov s lovenske  
literature - tistih, ki so  ji dali svojevrsten p eča t - in slovenske 
kulture nasploh. Tovrstne proslave so  tradicija, ki s e je  že globoko 
usidrala v naši zavesti. M ednje sp a d a  tudi osrednja Prešernova 
proslava, kiji vsako  leto sledi velika publika, izvedba pa je  eno

leto zau p an a  tržaški, drugo 
pa goriški organizaciji. Letos 
je  k o o rd in a c ijo  p re v z e la  
S lovenska prosveta iz Trsta, 
k ije  k projektu privabila tudi 
n e k a te re  sk u p in e , ki m ed  
letom  delu jejo  pod njenim  
okriljem v obliki krožkov. 
Praznik slovenske kulture s e  
le to s  p r e p le ta  z iz re d n o  
pom em bno  obletnico, to  je  
o b le tn ic o  ro js tv a  O to n a  
Ž u p a n č ič a . N a ta n k o  2 3 .  
j a n u a r j a  bi n a m r e č  
slovenski pesn ik  praznoval 
svoj 1 3 0 . rojstni dan . Prav 
z a ra d i te  o b le tn ic e  s e  je  
Slovenska prosveta odločila, 
d a  bo na  le tošn ji proslavi 

zaživelo Župančičevo delo Duma, s  posebnim  poudarkom  prav 
na recitaciji pesm i, v kateri s e  n ep re s tan o  izm enjujeta moški in 
žeski g las . G lavno b rem e  ce lo tn e  p red s tav e , ki po zn an em  
Ž upančičevem  verzu nosi im e “Kje, dom ovina, s i?  ”, je  bilo 
zaupano  gledališki skupini, ki delu je v S lovenskem  kulturnem  
klubu pod vodstvom  Lučke Susič, njihovo vlogo pa bodo bogatili 
g lasba , gib, številne slike in videoprojekcije. Avtor izvirne g lasbe, 
ki bo sooblikovala predstavo, je  Iztok Cergol, ki bo m ed drugim 
tudi vodil priložnostni komorni orkester. Za g lasbeni del pa bo 
p o s k r b e l  tu d i  m e š a n i  
pevski zbor M ačkolje, ki 
ga  vodi A ndreja Š tuc in .
Tudi plesni krožek MOSP 
b o  d a l  sv o j d o p r in o s  
predstavi: pod vodstvom  
Raffaelle Petronio bo 2 0  
d e k le t in fan tov  izvajalo 
k o reo g ra fijo , ki si jo  je  
z a m is l i l a  s a m a
m e n to r i c a .  C e lo tn o  
predstavo bo režiral znani 
režiser Gregor Tozon.
O s r e d n ja  P r e š e r n o v a  
p ro s lav a  bo p o te k a la  v 
p e te k , 1 5 . fe b ru a r ja ,  v 
Kulturnem dom u v Trstu, 
sledila pa bo š e  e n a  ponovitev, in sicer v nedeljo, 17. februarja, 
v Kulturnem cen tru  Lojze Bratuž v Gorici. S lavnostna govornica 
obeh  večerov  bo ku ltu rna  delavka iz Rezije Luigia Negro. /  
Patrizia Jurincic

Zapisnik 36. literarnega natečaja MLADIKE
Komisija literarnega na teča ja  Mladike, ki s e j e  se s ta la  v torek,
2 2 . ja n u a r ja  2 0 0 8 ,  na  s e d e ž u  S lo v e n sk e  p ro sv e te  v ulici 
Donizetti 3 , je  obravnavala 4 2  prispevkov v prozi in 3 5  ciklusov 
pesm i, ki so  v roku prispeli na uredništvo revije. Komisija je  po 
temeljiti razpravi in oceni dospelih prispevkov podelila naslednje  
nagrade:
PROZA: Prvo nagrado  prejm e novela Pocestnik, kije prispela pod 
p se v d o n im o m  A luna. V n a p e ti p ripoved i p rik aže  av to rica  
srečan je  z b rezdom cem . Motiv obdela  psihološko pretan jeno , 
e legan tno  in jezikovno izpiljeno. Avtorica je  Ana-Marija Pušnik iz 
Maribora.
Drugo nagrado  prejm e novela O sam ljenost. Avtorica s e  poglobi 
v notranji sv e t o sam ljenega  človeka in nam  s  presenetljivim  
pripovednim  obratom  prikaže občutja  zapuščenosti v različnih 
življenjskih obdobjih. Avtorica je  M anka K rem enšek Križman iz 
Ljubljane.
Tretjo nagrado  prejm e novela Ju tran ja  kava, ki je  prispela pod 
psevdonim om  Evropa. Avtorica prikaže dilem e, ki jih doživljajo 
žen sk e , ko s e  m orajo  s p o p a d a ti z vsakdan jim i težavam i in 
težavicam i. N apisana je  sp re tno  in dojemljivo. Avtorica je  Olga 
Paušič iz Lendave.
Komisija priporoča za objavo š e  novele: Žled sS ežg an k e  avtorice 
Irene Žerjal iz Ricmanj; Nekoč v maju avtorice M ajde Senica 
Vujanovič iz Maribora; K am eno m ed en o  avtorice Ja n e  Kolarič iz 
Ljubljane; Češnjev cvet in Solze veselja avtorice Ljubice Albine 
G a rb a js  iz L jub ljane; In te  več ni a v to r ic e  Iren e  Š tu s e j iz 
Š en truperta ; Na jezeru  in Fino kolo M anke K rem enšek  Križman 
iz L jubljane; Tujke T om aža Z u p an č iča  iz L ju tom era; noveli 
Pozneje in P a ša  M etke L am pret iz Rač in Izobčenec M ateje 
G om boc iz Ljubljane.
POEZIJA: Prvo nag rado  prejm e cikel pesm i, ki je  prispel pod 
psevdonim om  Arjana. Intim istična refleksivna poezija razkriva 
s tiske  posam ezn ika  te r  s e  sp rašu je  o sm islu življenja in išče pot 
iz las tn e  ujetosti. Avtorica je  Ana Balantič iz Idrije.
Drugo nagrado  prejm e cikel Briškule in liše. Pesm i obravnavajo 
raznovrstne  motive, p o seb n o  noto pa jim dajejo  spom ini na 
preteklost, ki so  nostalgično obarvani. Avtorica je  M artina Š tunf 
Š e lh au s  iz Ljubljane.
Tretjo nag rado  prejm e cikel z naslovom  D rgetanje tirov, ki je  
prispel pod psevdonim om  Nihče. Slike in sličice vsakdan jega  
živ ljenja lahko  p o s ta n e jo  poez ija  pod sp re tn im  av to rsk im  
peresom . A vtorje Borut G om bač iz M aribora.
Podelitev nagrad  bo v ponedeljek , 11. februarja, ob 2 0 .3 0  na 
Prešernovi proslavi S lovenske prosvete in Društva slovenskih 
izobražencev v Peterlinovi dvorani v Trstu, Donizettijeva ulica št.
3 . /  Za komisijo literarnega na teča ja  Mladike, Marij Maver

O b 130-letnici n jeg o v eg a  rojstva b o d o  v  Ajdovščini s lovesn o  obhajali n jegov  spom in

Vinko Vodopivec - Ustvarjalec iz narodove duše
S kraj Šim spominskim sim

pozijem in s koncertom Pri
morskega akademskega 

zbora Vinko Vodopivec bo Gla
sbena šola v Ajdovščini, ki se prav 
tako imenuje po Vinku Vodopiv
cu, za letošnji kulturni praznik 
proslavila 60 let svojega delovanja 
in se hkrati poklonila svojemu 
vzorniku.
Skladatelj Vinko Vodopivec se je 
rodil 16. januarja v Ročinju pri 
Kanalu ob Soči. Vinko je bil pr
vorojenec, sledilo mu je še enajst 
bratov in sester, od katerih so le 
štirje preživeli. Ker je bil 
oče učitelj in organist, se 
je družina selila. Šli so v 
Grgar, nato v Podgoro.
Kot otrok je Vinko rad 
obiskoval teto na Sveti 
Gori, v osnovno šolo je 
hodil v Podgori, ves na
daljnji študij pa je opravil 
v Gorici in postal duhov
nik. Pet let je kaplanoval, 
in sicer najprej v vipav
skih Kamnjah, kjer je bil 
doma njegov oče, potem 
pa v Črničah, od koder je 
po slabih dveh letih 
1907 prišel za vikarja v 
Kromberk, ki je čez tride
set let postal župnija, Vo
dopivec pa njen prvi žu
pnik. Večino svojega 
življenja, skoraj pol sto
letja, je preživel v tem 
kraju najbližje goriške 
okolice, ki ga je moral za
pustiti le ob razdejanju, ki ga je 
povzročila soška fronta.
Ze dvanajstleten je prvič v Podgo
ri spremljal cerkveno petje. Po
tem se je celostno zapisal glasbi, 
čeprav ni imel formalne strokov
ne izobrazbe, pač pa se je samoi- 
zobraževal ob knjigah in po na
svetih in ob mentorstvu Danila 
Fajglja in Emila Komela. Veliko 
vzpodbud je dobival tudi od zve

stih prijateljev, kot so bili Jožko in 
Lojze Bratuž, Rado Bednarik, Ven
ceslav Bele', Ivo Juvančič in še 
nekateri drugi.
Skoraj vsa njegova življenjska in 
ustvarjalna usoda je bila poveza
na s Kromberkom, kjer na trati 
pod cerkvijo stoji njegov spome
nik, pri vhodu v župnišče pa še 
spominski zidek z napisom Tu je 
snoval in note tkal ljudski sklada
telj župnik Vinko Vodopivec. V 
času zasužnjene Primorske ne 
orožniki iz Solkana ne fašistični 
oblastniki s tedanje goriške pre

fekture in kvesture s svojimi 
grožnjami niso mogli prestrašiti 
župnika-komponista, da ne bi še 
naprej zvesto skladal napeve za 
zbore in glasbene skupine. Tudi 
med vojno in celo za partizane. 
Pri Goriški Mohorjevi so izhajale 
njegove cerkvene pesmarice, v ka
tere je vključil tudi druge glasbe
ne avtorje in ki jih še danes najde
mo po korih v cerkvah naše

"brezmejne" Primorske. Poznate 
tiste trde zelene platnice, knjige s 
črnim hrbtom, na katerih je na
slov Svete pesmice, Zdrava Ma
rija, Božji spevi? Na notranji na
slovnici je še znak hudih časov, 
ko Katoliška tiskarna ni smela na
tisniti Gorica, ampak le Gorizia! 
Danes, ko se v matični in sploh 
celotni Primorski skoraj kaotično 
krešejo mnenja o deželno pok
rajinskih poimenovanjih, bi si 
Vinko Vodopivec, ki je bil ob 
svojem polnem goriškem in pri
morskem temperamentu predv

sem kremeniti Slo
venec, pri tem nalil 
kozarček vipavca 
ali brica ter zamah
nil z roko in bi na
pisal Žabje 
zdrahe!
Saj res, Žabe! Kot 
tridesetletni žu
pnikov pomočnik 
in organist je v to
pli noči na 26. julij 
1918 v gostoljubni 
Cerknici kot go
riški begunec enk
ratno ujel v note 
svatovski koncert 
žabjega zaroda, ki 
je ob večno spre
minjajočih se in 
hkrati enakih 
zvokih in klicih re- 
ga-rega, kvak-kvak 
ustvarjal veličastno 
simfonijo radosti v 

živi naravi. Vodopivec si takrat ni 
mogel misliti, da bo ta njegova 
spontana mojstrovina na Stri
tarjevo besedilo čez kakih petde
set let na daljnem Kitajskem tako 
prevzela poslušalce Slovenskega 
okteta, da bodo zahtevali pono
vitev. Letos bo poteklo 90 let od 
tiste čudovite noči, ko se je Vodo
pivcu porodila Žabja svatba. S po
sebnim navdušenjem so jo njego

vi pevci "vodopivci" od domačih 
vasi in Ljubljane ponesli v širni 
svet.
Ni potrebe, da tu naštevamo bo
gato bero Vodopivčevih daljših 
ali krajših glasbenih oziroma pev
skih del skozi polstoletno ust
varjanje, saj je kar primerno ob
delan v tako strokovnih razpra
vah in diplomskih nalogah kot 
tudi v esejističnih ali spominskih 
člankih in razpravah. Sicer pa nje
gove "viže" blagozvočno odme
vajo povsod, kjer so Slovenci, in 
ne le na cerkvenih korih in re
vijah Primorska poje.
Na ožjem Goriškem živi še precej 
naših ljudi, ki so osebno poznali 
Vinka Vodopivca, tega simpatič
nega dobrodušnega gospoda, člo
veka širokega srca, ljudskega 
duhovnika in mojstra cerkvene
ga in svetnega petja za potrebe ce
le dežele, ki se je v času med voj
nama upirala raznarodovanju. 
Vendar pa mineva že 56 let, ko je 
29. julija 1952 ob petju slavčkov 
in škržadov v vipavski bolnišnici 
izdihnil ta naš priljubljeni ljudski 
skladatelj.
Preden zaključim ta skromni spo
minski zapis, želim še enkrat spo
ročiti vsem, ki jim je pri srcu 
Vinko Vodopivec kot skladatelj in 
človek, da se bo, kot rečeno, Gla
sbena šola Vinka Vodopivca v Aj
dovščini ob svojem lastnem jubi
leju 6. februarja 2008 spomnila 
svojega vzornika in "zaščitnika" 
s krajšim simpozijem in koncer
tom Primorskega akademskega 
zbora, ki že 53 let nosi njegovo 
ime.
In prav za konec: Dokler bo na 
tem našem planetu še stal sloven
ski narod s svojo živo kulturo, bo
v njej blestelo ime dobrega in 
sproščenega človeka, skladatelja, 
duhovnika in narodnjaka Vinka 
Vodopivca.

TomažPavšič

Kinoatelje /  V nadaljevanju sezone 2007 /2 0 0 8

Evropski kratki filmi in 
Otrod s Petrička

zgodovine. Ob koncu druge 
svetovne vojne je več kot 90 
otrok bilo  odvzetih  staršem. 
Razglasili so jih za " sovražnike 
države" in  jih internirali v ta
borišče Petriček, na  seve
rovzhodu Ljubljane. Zupanič

je besedo predal preživelim te
ga tragičnega dogodka. Film je 
z učinkovito črnobelo tehniko 
spoštljiv do bolečin protagoni
stov in  obenem  vznemirljiv. 
Dokumetarec si je lanskega ok
tobra prislužil nagrado za naj
boljši film na deseti izvedbi Fe
stivala Slovenskega Filma v 
Portorožu. Tudi O troci s Pe
trička bo predvajan v izvirnem 
jeziku z italijanskimi podnapi
si.
Obveščamo, da je vstop rezer
v iran  članom  Kinoateljeja. 
Izkaznica za leto 2 0 0 8  je brez
plačna in  je na razpolago pred 
vsako projekcijo na info točki 
Kinoateljeja pred vhodom  v 
dvorano.

B liža se ponovni začetek 
sezone 2 0 0 7 /2 0 0 8  Gori- 
ceKinema, revije filmov 
v izvirnem  jeziku v organiza

ciji Kinoateljeja. Novo leto se 
za G oricoKinem a začenja na 
nenavaden  način, saj ne bo 
predstavljen nov film, pač pa 
Mikael, danskega režiserja Car
la Theodorja Dreyerja, katere
m u se Kinoatelje želi pokloni
ti s projekcijo njegovih filmov 
ob štiridesetletnici režiserjeve 
smrti. Film bo predvajan v če
trtek, 14. februarja, v  dvorani
2 Kinemaxa v  Gorici. Mikael 
im a za Kinoatelje poseben po
m en, saj v  njem  igra Goričanka 
Nora Gregor, ki je zadnja leta 
p redm et številnih raziskav

združenja. Naslednji projekciji
v poklon Dreyerju, ki si bosta 
sledili v  norm alnem  programu 
GoriceKinema, bosta 28 . fe
bruarja (Dan jeze) in  20. m ar
ca (Gertrud), na dan  štiridese
te obletnice režiserjeve smrti.
V pričakovanju GoriceKinema 
bo Kinoatelje ponudil svoji pu
bliki dva večera na prost vstop. 
31. januarja bo obiskal Gorico 
Kino Fabula 2008 , Študentski 
filmski festival, ki bo v Postoj
n i od 31. do 3. februarja. Pobu
do organizira Študentska za
ložba iz Ljubljane v  sklopu 
m ednarodnega Festivala zgod
be Fabula. V dvorani 2 Kine- 
m axa bo ob 2 0 .4 5  predvajan 
izbor desetih kratkom etražnih

film ov n a jpom em b
nejših  film skih šol v 
Evropi. Predstavilo se bo 
devet držav -  m ed tem i 
sta seveda tud i Italija, s 
film om  D entro Roma 
Francesca Costabileja 
(Scuola nazionale di Ci- 
nem a), in  Slovenija, s fil
m om  Prezgodaj dva m e
tra spodaj M atevža Lu
zarja (AGRFT). Vsi filmi 
bodo predvajani v izvir
nem  jeziku z angleškimi 
in italijanskimi podnapi
si.
Naslednji četrtek bo na 
vrsti slovenski film, saj se 
začenja sezona 2 0 0 8  
Film Video Monitorja, ki 

publiki 
pred
stavlja novo 
slovensko vi- 
deo-filmsko 
produkcijo.
7. februarja 
bo v Kine- 
m axu (ob 
2 0 .4 5 ) pred
vajan O troci 
s Petrička Mi
rana Zupa
niča, doku
m etarec, ki 
priča o enem  
izm ed manj 
znan ih  in  
najbolj tra
g ičnih  do
godkov jugo
slovanske
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Kratka, a zanimiva anketa

Dijaki slovenskih šol na 
Spacalovi razstavi

| Praznovanje sv. Frančiška Šaleškega

Spacala pri urah risanja več 
ali manj obravnavajo vse 
slovenske šole. Obravna

vajo ga kot umetnika z edinstve
nim stilom, ki je bil za takratno 
obdobje nenavaden. Na svoji pr
vi razstavi se je predstavil z lino
rezi in monotipijami. Veliko je 
potoval in se v tujini naučil no
vih načinov oblikovanja, zato je 
kasneje svojim linorezom do
dajal vedno več barv in zanimi
vih tehnik. Sam se je imel tako 
za Slovenca kot Italijana, njegova 
dela pa so bila tudi dvojezična. S 
svojimi deli je največkrat prika
zoval pokrajino Krasa, značilno
sti in zanimivosti tržaškega 
okolja, v katerem je odraščal, in 
ne nazadnje predmestja mest, ki 
jih je obiskal.
Njegovo življenje in umetnine pa 
so v minulem tednu spoznavali 
tudi dijaki slovenskih šol. Razsta
vo so prvič pripravili v obnovlje
nih prostorih na IV. pomolu 
in lahko smo ponosni, da je 
prostore odprl ravno slovenski 
umetnik. Pozitivno je, da mla
di obiskujejo tudi te vrste po
bud, saj je splošno znano, da 
današnjo mladino, žal kultu
ra ne zanima več v tolikšni 
meri, še posebno pa ne kultu
ra oblikovanja in umetnosti.
Da pa bi bolje spoznali sploš
no mnenje dijakov o predsta
vitvi in pozitivnih vplivih take 
vrste kulture, smo intervjuva-
li dva dijaka z Liceja France 
Prešeren. Intervju je pripravi
la Patriziajurincic.
Jure Kopušar

Boris, 18 let 
Zaupaj nam  svoje vtise v  
zvezi s Spacalovo razstavo.

Moram priznati, da m e je dobe
sedno 'prepričala'. Postavitev je 
bila odlična, poleg tega pa se m i 
zdi hvalevredno, da je bila prva 
razstava v obnovljenih prostorih 
IV. pomola namenjena sloven
skemu umetniku. Spacal je brez

Mislim, da se razlog za to skriva 
v socialnopolitičnih okoliščinah 
obdobja, v  katerem je umetnik 
živel. Vseeno pa mislim, da je 
dejstvo, da se je imel tako za Ita
lijana ko t za Slovenca pozitivno. 
M ultikulturnost je lahko prav 
gotovo točka v prid človeka: 
zakaj bi jo zaničevali ali se je sra
movali?

Ali priporočaš ogled razstave? 
Absolutno. Upam, da je imelo  
čim več ljudi m ožnost si ogleda
ti razstavo, saj je enkratna prilož
nost (še posebno za Slovence), 
da imamo tako obsežno zbirko 
Spacalovih del prav v središču 
mesta. In še ena pozitivna točka: 
možnost vodiča tudi v slovenšči
ni. Zdi se, da gredo stvari res v 
pozitivno smer.

Marta, 18 let
Kakšni so tvoji splošni vtisi o 
Spacalovi razstavi?

dvoma izjemen umetnik, ki Slo
vence na tej strani meje s svojo 
kraško tematiko odlično pred
stavlja.

Praviš, da Spacal predstavlja 
Slovence v  Italiji. Kako pa si 
razlagaš dejstvo, da se je sam 
im el tudi za italijanskega 
umetnika?

Razstava m i je bila izredno všeč, 
tako slike kot tudi sama postavi
tev, ki je nekako poudarjala raz
like med Spacalovimi slikami iz 
različnih obdobij. Tako je prišel 
do izraza proces ustvarjanja, ki je 
pri vsakem um etniku različen. 
Osebno m i je Spacal zelo všeč, 

njegov stil pa je razpoznaven. 
Spacal se je imel tako za Slo
venca kot za Italijana, njegove 
slike nosijo skoraj vedno  
dvojezične naslove. Kaj meniš 
o tem?
Verjetno se je počutil zamej
ca, tako ko t mi, v tem pa ne 
vidim nič napačnega. Lepo je, 
da se je uveljavil tako v ita
lijanskem ko t v slovenskem  
prostoru; lahko bi rekla, da je 
umetnik, ki druži Slovence in 
Italijane.
Preverimo, če ti je bila razsta
va res všeč, kot praviš. Katera 
slika ti je najbolj ostala v  spo
minu in zakaj?
V spomin se m i je vtisnila 
slika z  naslovom 'Kotiček v vr
tu ', ki spada v obdobje petde

setih let. Tu je avtor uporabljal 
nekoliko drugačno tehniko: ve
liko slik je namreč temačnih, ve
likokrat uporablja le črno, sivo 
in belo barvo, tu pa tam tudi ma
lo rdeče. Ta slika pa m i je bila 
najbolj všeč zato, ker je zanjo 
uporabil zelo žive barve.

Patrizia Jurindc

V Kulturnem domu v Trstu
Svoja novejša dela razstavlja 
Vladimir Klanjšček
V petek, 25. januarja, je  bilo, pred premiero drame E. Albeeja Kdo se  boji 
Virginie VVoolf?, v obširnem preddverju tržaškega Kulturnega doma v sklo
pu razstavnih pobud Slovenskega stalnega gledališča odprtje razstave 
goriškega slikarja Vladimirja Klanjščka, rojenega v Števerjanu, kjer tudi 
živi in ustvarja. Svojo likovno pot je  začel na Pedagoški akademiji v Ljub
ljani in se  v javnosti prvič predstavil 1.1962. Od tedaj je imel veliko sa 
mostojnih razstav in sodeloval tudi pri skupinskih razstavah. Za svoje li
kovne stvaritve, ki v raznoliki izpovednosti odslikavajo njegova različna u- 
metniška obdobja, je  prejel več nagrad. Ob lepem številu udeležencev -  
med njimi je  bilo tudi nekaj goriških umetnikovih prijateljev -  je  o Klanj- 
ščkovem umetniškem izražanju spregovoril Marko Sosič. Razstava bo 
odprta do 27. februarja, od 10.00 do 13.00 in od 17.00 do 20.00.

Imeti je treba optimističen 
pogled v prihodnost

Smrt rojaka v ZDA

Profesorju Martinu Globočniku 
v hvaležen spomin

Dne 17. januarja2008 je 
v Denverju v Združenih 
državah Amerike umrl 

prof. Martin Globočnik, ki je v 
prvem desetletju po drugi 
svetovni vojni deloval na 
šolskem in prosvetnem 
področju na Tržaškem. 
Globočnik se je rodil v Cerkljah 
na Gorenjskem leta 1919. 
Dokončal je učiteljišče v 
Ljubljani in začel poučevati na 
osnovnih šolah. Po vojni vihri 
se je leta 1945 priselil v Trst in 
tu poučeval najprej na osnovni 
šoli in potem na nižjih srednjih 
šolah. Vključil se je tudi v 
kulturno-prosvetno delovanje, 
zlasti kot igralec pri slovenski

radijski postaji v Radijskem 
odru.

Poročil se je z Barkovljanko 
Vero Martelanc in se z njo, po

računalnik, na katerem bo 
mogoče pregledati digitalizirane 
izvode tržaškega katoliškega ted
nika Vita nuova. To je le zadnja 
novost v smeri vedno večje 
tehnološke posodobitve, ki ga je 
bila redakcija tednika deležna v 
zadnjih letih. "Leta 2004 smo 
nam reč spremenili našo

prihodu Italije v Trst, izselil leta 
1955 v Ameriko. V ZDA je nekaj 
let delal raznovrstna, tudi ročna 
dela. Istočasno je študiral in 
diplomiral na univerzi. Po 
diplomi se je zaposlil na 
Katoliški višji gimnaziji v 
Denverju, kjer je uspešno 
poučeval več predmetov: 
matematiko, ruščino, 
nemščino, latinščino. Najbolj se 
je uveljavil kot profesor 
latinščine, saj so bili njegovi 
učenci uspešni na številnih 
tekmovanjih v poznavanju 
latinščine v ZDA.
Tudi v Trstu se hvaležno 
spominjamo pokojnega 
Martina Globočnika, zlasti 
zaradi njegovega doprinosa na 
šolskem in prosvetnem 
področju. V imenu nekdanjih 
sodelavcev in prijateljev 
izrekamo sožalje vdovi Veri 
Martelanc in ostalim 
sorodnikom v Trstu.

Ivan B.

F oto  K rom a

V škofijskem semenišču v 
Trstu je v četrtek, 24. jan
uarja, škof Evgen Ravig- 

nani sprejel predstavnike medi
jev ob praznovanju zavetnika 
novinarjev in  verskega tiska, sv. 
Frančiška Šaleškega.
Tržaški škof se je v svojem 
nagovoru poglobil v odnose, na 
katerih je treba osnovati ploden 
dialog med Cerkvijo in mestno 
stvarnostjo. "Cerkev ne sme 
imeti do mestnega dogajanja 
rahločutne drže; nikakor ne sme 
obenem vsiljivo pogojevati poli
tičnih odločitev krajevnih up
rav. Avtonomijo je treba priznati 
in spoštovati, kar vendar ne 
pomeni, da mora Cerkev molče 
spremljati, kar se dogaja 
okrog nje, " je dejal škof 
Ravignani. Cerkev ima za
to pravico in dolžnost, da 
posreduje svoja stališča 
glede velikih vprašanj živl
jenja, družine, šolstva, 
gospodarstva in  zaslužka: 
"Cerkev se s takim 
pristopom odloči, da brani 
človekovo dostojanstvo".
Škof Ravignani je tako še 
enkrat poudaril, kako 
Cerkev želi prevzeti nase 
skrbi in upanje v boljši 
jutrišnji dan, ki naj ponu
ja človeku in  mestu ve
drejše in  perspektivnejše 
življenje. Gotovo bo k

tem u prispeval tudi vstop 
Slovenije v schengensko ob
močje, predvsem mlajšim ge
neracijam pa gre zaupati zdravl
jenje ran, ki jih je v našem pros
toru zapustila druga svetovna 
vojna.
V sklepnem delu svojega nagov
ora je tržaški škof neposredno 
zaprosil novinarje, naj se v svo
jih prispevkih spomnijo ne le 
negativnih vidikov -  kot se žal 
redno ponavlja -, ampak naj iz
postavijo tudi pozitivne aspek
te, "ki spodbujajo optimističen 
vpogled v prihodnost".
Iz velike dvorane je občinstvo 
krenilo nato v semeniško kn
jižnico, kjer bo odslej nameščen

F oto  IG

grafično zasnovo in redno pom- 
noževali strani časopisa, " je de
jala odgovorna urednica ka
toliškega tednika Fabiana Mar
tini po odprtju novega sedeža 
katoliškega glasila v drugem  
nadstropju tržaškega semenišča. 
Martinijeva je prisotne, med ka
terimi je bil tržaški škof Ravig
nani, spremljal pa ga je tržaški 
prefekt Giovanni Balsamo, opo
zorila, da je od lanske spomladi 
na voljo deskarjem spletnih 
strani še portal časopisa, "poz
abiti pa ne gre na vložek našega 
tednika, ki ga redno snujejo za
porniki tržaškega Coronea".

IG

skladatelja Maria Bugamellija. 
Praznovanja ob tridesetletnici de
lovanja zborov Vesela pomlad, ki 
bodo imela višek na dan us
tanovitve, 12. decembra, bodo 
morda prinesla marsikatero pri
jetno presenečenje v zvezi z osred
njim jubilejnim projektom. 
Društvo je namreč povabilo k 
priložnostnemu sodelovanju vse 
pevce, ki so v teh treh desetletjih 
peli pri Veseli pomladi, in jih po
razdelila po starostnih skupinah, 
ki bodo pripravile vsaka svoj kon

certni program. Ena od teh 
skupin je že začela z rednimi vaja
mi in navdušenje ob ponovnem 
snidenju je navdalo pevke s tako 
motivacijo, da bo priložnostni 
zbor predčasno začel s samostoj
no koncertno dejavnostjo. Ob 
obletnici naj bi vse skupine ob
likovale tudi pevski del maše v 
spomin na preminule pevce. V 
načrtu je tudi himna društva, ki 
bo prvič zazvenela ob osrednjem 
prazniku decembra letos.

PAL

Vesela pomlad ob 30.obletnici delovanja

Spodbudni načrti in 
nova snovanja

Prejšnji teden je društvo 
Vesela pomlad priredilo 12. 
občni zbor. Na dnevnem 

redu so bili poleg rednih po
dročnih poročil tudi načrti za 
počastitev letošnje, 30. obletnice 
delovanja. Srečanje se je pričelo z 
voščili predsednika, gospoda 
Franca Pohajača, da bi odboru us
pelo uresničiti vse priložnostne 
pobude, predvsem pa da bi se 
vrste otroškega zbora pomnožile, 
saj je jamstvo za uspešno nadalje
vanje dejavnosti najbolj dragoce
na pridobitev.
Privabiti nove pevce s sodobno in 
zanimivo ponudbo je vsakdanja 
skrb zborovodkinje Mire Fabjan, 
ki vodi otroški pevski zbor in 
mlaj-šo mladinsko pevsko 
skupino, in je poudarila, kako de
lovanje sloni na trikotniku otrok- 
zborovodja-starši in kako je pred

vsem družina, skupaj z zborovod
jo, odgovorna za to, da se otroci 
navdušijo za pevsko dejavnost. Da 
bi pevci dojeli večstransko lepoto 
in korist, predvsem pa pravi 
smisel svojega udejstvovanja, je 
izrednega pomena izvedba 
spodbudnih projektov, kot je 
bila lanska udeležba mladinske 
skupine na enotedenskem 
seminarju Europa Cantat v 
Ljubljani. Pevke so se prvič 
soočile z zahtevnostjo višjega 
nivoja zborovskega delovanja, 
kar je spremenilo njihov 
pristop, utrdilo skupino in priv
abilo nove članice. Dekleta bo
do nadaljevala na poti izpopol
njevanja tehnike na novih 
seminarjih v pomladanskih in 
poletnih mesecih, 10. februar
ja pa bodo sodelovala pri izved
bi kratke opere "La notte santa"
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Začetek proslav ob 100-letnici delovanja

Numizmatična in 
filatelistična razstava

ZADRUŽNA KRAŠKA BANKA

Zadružna kraška banka je z 
razstavo numizmatičnih 
zbirk in izborom staro

davnih razglednic openskega 
prostora uradno začela sklop 
proslav ob 100-letnici svojega de
lovanja v petek, 25. januarja. ZKB 
je razstavo pripravila v sodelovan
ju s Slovenskim numizmatičnim 
društvom Valvazor in s Sloven
skim filatelističnim krožkom 
Košir.
Predsednik bančne ustanove 
Sergij Stancich je v uvodnem poz
dravu obrazložil simbolni pomen 
razstave, na kateri je na ogled bo
gata zbirka bankovcev in ko
vancev, mini čekov in raznih 
vrednotnic, znamk in poštnih 
žigov. Idejno izhodišče, ki je 
prireditelje vodilo pri izboru razs
tavnega materiala, sloni na želji 
po prikazu preteklosti naših kra
jev preko zgodovine, ki se je pisala 
na poštnem in denarnem po
dročju. Številni geopolitični pre
obrati, ki so preobličili podobo 
tržaškega prostora, so posledično 
vplivali tudi na pretok valute. 
Razstavljeni material zaobjema 
obdobje sto let, kar ni naključje,

Tudi letos je proslava v čast 
na j večjemu slovenskemu 
pesniku, Francetu Prešer
nu, ponudila pester program. 

Prostore barkovljanskega društ
va je minulo nedeljo napolnilo 
lepo število ljudi. Prisotnim je 
dobrodošlico voščil predstavnik 
društvenega odbora Vladimir 
Vodopivec. Z velikim navdušen
jem je publika prisluhnila 
moškemu pevskemu zboru Ta
bor z Opčin. Kot se spodobi za 
Prešernovo proslavo, se je tudi 
zborovodkinja Mikela Šimac od
ločila, da svoj nastop prične z 
Zdravljico. Vsekakor je treba 
poudariti, da je zbor zapel tudi 
nekaj pesmi v barkovljanskem 
narečju, za katerega bi lahko rek
li, da se je v zadnjem času neko
liko porazgubilo, vendar pa je

saj sovpada s stoletnim poslovan
jem ZKB.
Na panojih, za postavitev katerih 
je poskrbel Darko Malalan, so 
starejši obiskovalci razstave lahko 
še prepoznali Amlire, začasno va
luto, ki so jo Američani v času po

kapitulaciji Italije tiskali v ZDA in 
jo z letali prinašali na osvobojene 
predele Apeninskega polotoka, da 
bi zamenjala prejšnjo liro, ki je

publiko zbor ponovno spomnil 
nanj.
Sledil je govor profesorice slavis
tike na videmski univerzi Tatjane 
Rojc, ki je poudarila, da so že 
Trubar in kasneje Prešeren ter 
Kosovel pisali o duhu enakovred
nosti Slovencev. Se pravi, da 
lahko govorimo že o nekakšni 
prisotnosti evropskega duha. Pri 
tem se je Rojčeva navezala na 
padec meja, ki je še poudaril 
duha Evrope in enakopravnosti. 
Moramo se zavedati, da padec 
meje za tukajšnje Slovence sim
bolizira svobodo in znak neke 
skupnosti, ki nima več predsod
kov. Vsekakor pa je rdeča nit gov
ora bila, kako smo Slovenci kljub 
vsem grozotam preteklosti ved
no našli pogum in se s kulturo 
uprli nasprotnikom. "Pravilno

zaradi izdatkov za fašistično kolo
nizacijsko politiko doživela zlom. 
Na ogled so tudi posojilne ob
veznice, ki so jih partizani v času 
vojne uporabljali za financiranje 
svoje vojne dejavnosti; ob tem so 
hkrati prisotni bankovci parti

zanske valute, ki je bila prvi denar 
tiskan v zasužnjeni Evropi. 
Časovni lok se pričenja pri nek
danji avstro-ogrski kroni, sklene

je, da smo zavedni v svojih ko
reninah", je sklenila Rojčeva.
Za poslastico večera, kot jo je 
imenoval Vladimir Vodopivec, 
pa sta nastopila nadobudna lju
bitelja gledališča. Jure Kopušar in 
Patrizia Jurincic, dijaka Liceja 
Prešeren in gojenca gledališke 
šole StudioArt, sta recitirala

pa se z dragocenimi zbirkami evro 
valute. Razstavo so bogatile tudi 
lepe razglednice, na katerih so 
bile upodobljene stare Opčine. 
Zapuščino je ZKB lani odkupila, 
na ogled je okrog dvesto razgled
nic, ki jih je uredil Igor Tuta, ostale 
pa so na voljo na ekranih računal
nikov, ki jih je ob tej priložnosti 
pripravil Marino Kokorovec.
Kot nam  je povedal član 
Slovenskega numizmatičnega 
društva Valvazor, Mitja Petaros, je 
teža razstave predvsem v 

zgodovinskem pričevanju 
časovnega razdobja s prisotnos
tjo posebnih eksponatov kot pa 
v dragocenosti oz. vrhunskem 
izboru le-teh. Predsednik društ
va Valvazor Andrej Štekar pa 
nam je zagotovil, da se je cena 
tovrstnega materiala v zadnjih 
letih zelo povišala. Predsednik 
Štekar in predsednik Krožka 
Košir Peter Suhadolc sta v svo
jih nagovorih poudarila izre
den idejni presledek med nek
danjim vrtoglavim spremin
janjem valute, kateremu so bili 
podvrženi naši očetje, in sedan
jim sprejetjem skupnega evra, 
ki priča, da se je obdobje 
geopolitičnih sprememb 
končno sklenilo.

Dodati gre, da je bil ljubiteljem 
filatelije na voljo tudi priložnost
ni poštni žig.

IgorGiegori

všečna. Pri tem je Florjane podčr
tal, da ne gre v melodijah iskati 
nacionalnega puritanizma, saj so 
si bili napevi sila podobni v 
širšem srednjeevropskem prosto
ru. Melodija je bila namreč sred
stvo za globlje sporočilo vere.
V prvem delu večera je Florjane 
podrobno predstavil Trubarjevo 
življenje in šejaosebno njegovo 
vez s Trstom. Ze šestnajstletnika 
je namreč škof Peter Bonomo 
poklical v Trst iz Salzburga, kjer 
se je izkazal kot korni pevec. Bi
lo je leta 1524. Takrat je Trubar 
stopil v intelektualno elito te
danjega časa, naužil se je huma
nizma in spoznal najvidnejše 
evropske kulturnike, s katerimi 
si je še dolga leta dopisoval. In 
tudi ko je nastopil duhovniško 
službo v Loki pri Ratečah, v 
Laškem, Celju, Ljubljani, je red
no zahajal v Trst, kjer je slovel 
kot odličen pridigar. Vezi so se 
nekoliko zrahljale le, ko je mo
ral v izgnanstvo v Nemčijo. Pri 
tem je Florjane podčrtal, kako 
pomembno vlogo je imel Trubar 
sredi 16. stoletja, ko je bil odgo
voren za prevajanje Biblije za vse 
slovenske in hrvaške dežele in se 
je zavestno odločil za slovensko 
pisavo in jezik.

MR

nekaj poezij različnih slovenskih 
avtorjev, zaključila pa sta z lastno 
režijo Prešernove poezije Od 
železne ceste. Publika ju je na
gradila s toplim aplavzom, orga
nizatorji pa so jima zaželeli 
srečno pot proti profesionalne
mu igranju.

JK

Obvestili
Društvo slovenskih izobražencev
in K njižn ica D u ša n a  Č e rn e ta  
vabita v ponedeljek, 4. februarja, 
v P e te r lin o v o  d v o ra n o  v Ul. 
D onizetti 3  v Trstu, kjer bo ob 
2 0 .30  predstavitev nove, tem eljne 
š tu d i j e  z g o d o v in a rk e  in 
bibliotekarke dr. Rozine Švent iz 
Ljubljane SLOVENSKI BEGUNCI V 
AVSTRIJI 1 9 4 5 -1 9 5 0 . 0  knjigi 
b o s ta  sp re g o v o r il i  l i te r a rn a  
zgodovinarka dr. Jan ja  Žitnik z 
Inštituta za slovensko izseljenstvo 
ZRC SAZU in avtorica dr. Rozina 
Š ven t, ki je  s ic e r  v N arodni in 
univerzitetni knjižnici v Ljubljani 
o d g o v o rn a  za Z b irko  tisk o v  
S lo v e n c e v  z u n a j R e p u b lik e  
Slovenije. Pred predstavitvijo bo 
donedavn i ravnatelj R afaelove 
d ru ž b e  m sg r. J a n e z  R ih a r v 
Peterlinovi dvorani odprl razstavo 
a rh ivsk ih  fo tografij o življenju 
Slovencev v povojnih begunskih

taboriščih na Koroškem, ki jo je 
pripravila om enjena družba. 
P otovan je  v  U zb ek istan .
N aprošam o vse, ki bi s e  želeli 
prijaviti za po tovan je  z Novim 
glasom  v U zbekistan od 15. do 
2 2 . m a ja  2 0 0 8 , d a  bi do 15 . 
februarja potrdili svojo prisotnost, 
da vsaj okvirno vemo za število 
u d e lež en cev . Za p o d ro b n e jše  
in fo rm acije  na  upravi N ovega 
glasa v Gorici, tel. 0 4 8 1  533177, 
in na uredništvu v Trstu, tel. 0 4 0  
3 6 5 4 7 3 ,  ali e -m ail 
mohorjeva@gmail. com. Program 
Vam lahko  d o stav im o  tu d i po 
elektronski pošti.

Darovi
Za rojanski cerkveni pevski zbor 
daruje Alma Trobec Pappalardo 
10 evrov.
Za "Med nam i" in druge stroške 
daruje Marija Udovič 4 0  evrov.
Za Novi glas daruje S. Ž. 15 evrov.

Oživljena nagrada Dušana Černeta
Na zadnji lanski seji so  člani upravnega odbora Knjižnice D ušana 
Černeta (KDČ) v Trstu oživili podeljevanje Nagrade D ušana Černeta, 
ki jo je  v letih 1976-2000  Sklad D ušana Č erneta 23-krat podelil 
“Slovencu ali slovenski organizaciji kot priznanje za zasluge v boju 
za ideje, za katere s e je  boril Dušan Černe: slovenstvo, demokracija, 
krščanstvo”. Sklad, kije bil poim enovan po uglednem  časnikarju in 
politiku Dušanu Černetu (1916-1975), s e je  v dogovoru s  Knjižnico 
23 . novembra lani razpustil in ji prepustil svoj arhiv te r denarna  
sredstva, KDČ pa s e je  obvezala, da bo v dosedanjem  duhu obnovila 
po m ožnosti v sak o le tn o  po d e ljev an je  sv o jča s  zelo od m ev n e  
N agrade D ušana Černeta. Na om enjeni seji je  tako upravni odbor 
KDČ odobril pravilnik za podeljevanje nagrade, določil 1 .000  evrov 
za nagrado za leto 20 0 7  in za dobo treh let imenoval v komisijo za 
podeljevanje nagrade člana dosedan jega Sklada D ušana Č erneta 
S ašo  M artelanca te r svojega predsednika in tajnika Iva Jevnikarja 
te r  Tomaža Sim čiča. Razglasitev prejem nika N agrade D ušana 
Černeta za leto 2007  bo v kratkem potekala skupno s  predstavitvijo 
knjige o Dušanu Černetu in o pobudah, ki so  po njem poimenovane.

8. 2. 2006 8. 2. 2008

Vse, kar je  v ljubezni, 
je  shranjeno za Vstajenje... 

p. M. I. Rupnik

Nadj a Maganj a Jevnikar

Ob drugi obletnici smrti drage žene in mame 
se bomo zbrali pri zadušnici 8. februarja 

ob 18. uri v Sv. Križu.

Ivo, Peter, Ivan

Po padcu meje

Možnost skupnih 
projektov

Zupani občin z obeh 
strani nedavno 
odstranjene fizične 
slovensko-italijanske meje 

težijo k oblikovanju enotnega 
okvira za črpanje evropskih 
sredstev za projekte v okviru 
novega programa Cilj 3 za 
obdobje 2007-2013, obenem pa 
želijo določiti, za katere 
projekte bodo zaprosili 
evropsko kritje in za katere 
druge pobude želijo najti druge 
vire financiranja. O tem je bil 
govor na dveh srečanjih med 
župani oz. upravitelji pokrajine 
in občin s Tržaškega (Pokrajine 
Trst ter občin Trst, Milje,
Dolina, Repentabor, Zgonik in 
Devin-Nabrežina) in kraških 
občin v Sloveniji (Hrpelje- 
Kozina, Sežana, Komen in 
Miren-Kostanj evica).
Upravitelji, ki so se sestali 
najprej prejšnjo sredo v Trstu, 
nato še ta torek v Komnu (v 
tem primeru je šlo že za 
operativni sestanek oz. 
zasedanje tehničnega omizja), 
so si namreč soglasni, da je 
uspešen rezultat na tem 
področju možen le preko 
integriranega načrtovanja, pri 
čemer se ponuja res pestra 
paleta najrazličnejših 
možnosti.
Če kraški teritorij naravnost 
kliče po skupnem načrtovanju 
turistične, enogastronomske in 
kulturne ponudbe (s tem se je

že začelo s čezmejnim 
projektom Kraški okraj), so 
možnosti za nadgradnjo 
sodelovanja tudi pri integrirani 
službi za preprečevanje in 
gašenje požarov, razvoju 
kmetijstva in ovrednotenju 
naravnih danosti. Obstaja tudi 
zamisel o oblikovanju 
čezmejnega javnega prevoza in 
integriranem sistemu za 
zbiranje in odvažanje 
odpadkov, dalje o ureditvi 
čezmejnih pešpoti oziroma 
tematskih poti ter cest.
S padcem meje se povečuje tudi 
mobilnost obmejnega 
prebivalstva in s tem tudi 
delovne sile, ki bo morala 
osvojiti znanje obeh tu 
govorjenih jezikov (slovenskega 
in italijanskega) ter se seznaniti 
z zakonodajo in pravilniki, ki 
so v veljavi v Sloveniji in Italiji, 
razmišljati pa bo treba tudi o 
preverjanju delovnih potreb in 
o usposabljanju. Pokrajina Trst, 
ki ima na italijanski strani 
vlogo koordinatorja 
sodelovanja, že razpolaga s 
spletnim portalom. Na 
področju kulture pa bo treba 
predvsem priti do skupnega 
načrtovanja in ovrednotiti 
krajevne znamenitosti. In 
nazadnje: vlagati bo treba v 
mlade in poskrbeti, da se v 
njihovih glavah porušijo 
psihološke pregrade.

NL

Prešernova proslava v Barkovljah

Večer v prepletu pesmi 
in besede

C R E D ITO  C O O P E R A T IV O  D F J ^ S R S O  
Z A D R U Ž N A  K R A ŠK A  B A N ^ ^

F oto  IG

F o to  K rom a

Predavanje prof. Ivana Florjanca v D SI

Glasba sredstvo 
do evangelija

Tetežko bi govorili o 
Trubarju kot o gla
sbeniku, to ni hotel 

biti, najprej je hotel biti dober 
kristjan, zelo kritičen in avtono
men. " Bil je sicer zelo dober pe
vec, tudi solidno glasbeno vz
gojo je imel, ker je bila pač pred
met višje izobrazbe, "neposred

no pa ne vemo, kaj je Trubar na
pisal o glasbi, ne vemo, kaj je 
skomponiral." Gost Društva slo
venskih izobražencev prof. Ivan 
Florjane je v skorajda nepozna
no temo stopil z leščerbo razisko
valca, saj je omenjena življenjska 
pot utemeljitelja slovenske 
književnosti še potrebna pozor

nosti. Večer je sodil v pobude ob 
letošnjem Trubarjevem letu, ko 
se spominjamo petstoletnice roj
stva velikega Slovenca, je v poz
dravu dejal predsednik DSI Sergij 
Pahor.
Kot rečeno, je bila v 16. stoletju 
glasba sestavni del šolskega pred
metnika, še več, sodila je med te
melje izobrazbe, ker je združeva
la in povezovala vse t. i. svobod
ne umetnosti (retoriko, grama
tiko...). O Trubarju glasbeniku 
lahko torej sklepamo le po po
srednih virih. "Vse je obvlado
val, a njegova izbira je padla na 
preprostega človeka, posvetil se 

je njemu, verjel je, da raste 
verska prenova iz baze, " je 
poudaril Florjane. Med nepo
srednimi viri nam je lahko v 
pomoč Trubarjeva zbirka pro
testantskih napevov, kjer pa je 
za današnjega človeka prese
netljivo, da nobena slovenska 
pesem ni zapisana v notah. 
"Ker so bile melodije obče 
znane, ljudstvo jih je poznalo 
na pamet, le za neznane so 
potrebovali note. " Po 
Florjančevem mnenju pa 
lahko iz redkih do danes oh
ranjenih zelo starih cerkvenih 
pesmi sklepamo, da je morala 
biti metrika tankočutna in
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Goriška knjižnica Franceta Bevka izvaja tudi svoje poslanstvo ob meji

Knjige za slovenske učence 
in odrasle bralce v Italiji

V ID A  VA LE N Č IČ KO SE DOTAKNEŠ OSEBE

obm očju od Trsta ter prek Kra
sa in Gorice, do Beneške Slove
nije in Kanalske doline. Vsako 
leto jim  pošilja okoli 700 knjig 
z najrazličnejših področij, ki 
jih piača in zagotavlja vlada oz. 
M inistrstvo za kulturo Slove
nije. Projekt pošiljanja knjig in

slanstvo ob m eji m ed Slove
nijo in  Italijo razum e v 
najširšem  smislu. Odločila se 
je, da bo skrbela tudi za potre
be in želje učencev in dijakov v 
dveh pom em bnih  šolah v Ita
liji. To sta osnovna oz. srednja 
šola v D oberdobu ter Državni

knjižnice Franceta Bevka, je v 
pogovoru za naš časnik tudi z 
zadovoljstvom povedal, da je 
ta ku ltu rna  in  splošna izo
braževalna ustanova v 
zadnjem  času pridobila okoli 
250 novih članov iz Italije.

M.

Vročina v vročičnem času
Danes sem zadnji dan doma, jutri grem spet v 
službo. Štiridnevna bolniška. Navadna gripa, 
obiskala je več mojih sorodnikov, znancev in 
kolegov. Zadnji dan: grlo je še vedno vneto, če
lo se ni še docela ohladilo, v ogledalu pa uzrem 
jasnejši pogled, v žilah občutim ponovno voljo 
po tipanju sveta tam zunaj, onkraj mestne telo
vadnice pred hišo, onkraj ciprese, ki je videti 
osamljena med osušenimi brezami, onkraj te 
ceste, ki se vzpenja, avtobusov, ki peljejo po njej 
in vedno ustavijo tako zelo rezko. Štiri dni v 
tem limbusu, ko te daje vročica, ko vsi dote
danji življenjski ritmi postanejo nični, vse ob
veznosti odpovedane in vsi načrti preloženi. V 
tem brezčasju, ko se ti misli 
motajo kot niti starega pu
loverja, ko načrtuješ tako 
navadno opravilo, kot je se- 
gretje mineštre, že štiri ure 
vnaprej, ko se sprašuješ, ali 
se s potom pod volneno 
majico izliva ali mogoče 
doliva vitalna energija, kdo 
ve. V rokah knjiga, ki si jo 
imel že tedne na nočni 
omarici in pravzaprav si ni
ti naslova nisi zapomnil 
("Moreno" Brine Svit - zgle
da, da padam vedno v naročje sodobnim avto
ricam, verjetno v iskanju zrcaljenja nekega last
nega pogleda na svet in izoblikovanja v žen
sko...), iskanje prijaznosti v obrazih in pogovo
rih po televiziji in čudenje ob ugotavljanju, da 
so slednji tako zelo redki, litri vročega čaja in 
01je31 pod nosnicami za lažje dihanje. Dnevno 
časopisje, telednevniki, vse naokrog se nekam 
podira, vse je majavo. Po sondaži skoraj tri četr
tine italijanskih državljanov ne zaupa v delo 
Parlamenta oz. poverjenim osebam, ki smo jih

izvolili, naj nas predstavljajo. Nobene razlike 
med desno in levo, med tem ali drugim progra
mom. Daje me vročica, a zelo dobro vidim, da 
je bil podatek dan v javnost tisti dan, potem pa 
se o tem (raje) ne govori več.
Bobnam po tipkovnici, prižgem televizijo in 
ugotovim, da je padla vlada. Tako sem zdaj 
vročična na kvadrat. Gledam posnetek iz Sena
ta, zopet, kot že tolikokrat prej se sprašujem, 
zakaj sem takrat, toliko let nazaj - v letih, ki se 
mi danes zde lastna nekemu mojemu prejšnje
mu življenju, življenju pred "ozaveščenjem" - 
sploh izbrala Politične vede. Danes bi tako ra
da, tako zelo rada zopet verjela v neko resnično 
politiko, v neko udejanjanje demokracije, v ob

stoj neke resnične Kulture 
politike, a vse se mi zdi 
tako zelo daleč od tega, kot 
bi se stalno in vedno znova 
pogrezalo v blato, ki ga ne 
uspeš več sprati.

/  L I r  • Danes je v prilogi ugledne
ga italijanskega časopisa 
daljši članek o družbenem 

y  pomenu poklicne začasno
sti v današnji Italiji (kot tu
di drugod). 30% vseh zapo
slenih nima stalnega de
lovnega razmerja, kar stal

no pogojuje kakršnokoli načrtovanje. Po po
datkih naj bi Italija imela 5-6 milijonov t. i. 
»začasnežev z "rednim" delovnim razmerjem«, 
katerim gre prišteti še nesrečneže na črnem, 
tako da znaša skupni znesek 7-8 milijonov.
V šali mi je bilo pred leti rečeno, naj ne težim 
preveč s temo o začasnosti v poklicu. Takrat 
sem sama sebi rekla, da ne, postala bom še nad- 
ležnejša in dolgočasne j ša... Ker se enostavno ne 
morem strinjati z dejstvom, da naš glas in naša 
beseda ne pomenita ničesar, kljub vsemu.

K IJ Premiera dela Kdo se boji Virginie Woolf?

Uničujoči čustveni odnosi 
v razcefranih dušah

Slovensko stalno gledališče 
uspešno nadaljuje svoj odr
ski pohod v sezoni 2007/08 

z iskrenim, ostrim odstiranjem 
krink našega časa, družbe in posa
meznika, tako da se gledalcu razpi
ra neprikrit pogled na sedanjost 
našega bežnega bivanja na tem 
svetu, v katerem so medčloveški, 
seveda tudi medzakonski ali part
nerski odnosi zmeraj bolj neprist
ni in utesnjujoči. Tako nič kaj lepo 
in spodbudno podobo čustvenih 
vezi med domačimi zakonskimi 
stenami je do kosti razkrinkala 
zadnja produkcija našega gleda
lišča, drama ameriškega avtorja, 
večkratnega Pulitzerjevega na
grajenca, EdwardaAl- 
beeja (rojenega v Wa- 
shingtonu 1928),
Kdo se Boji Virginie 
Woolf?, ki je v sloven
skem prevodu Zdrav
ka Duše dobro presta
la premierno preizku
šnjo v domačem hra
mu, Kulturnem do
mu v Trstu, v petek,
25. januarja, v režiji 
hrvaške režiserke 
Nenni Delmestre, 
drugič gostje v SSG.
Čeprav je Albee, neiz
prosni analitik in kri
tik ameriške družbe ter njenih le 
navidezno zdravih načel, delo za
snoval v začetku 60. let prejšnjega 
stoletja oz. tisočletja, se njegova 
vsebina zdi izrez iz sodobnega 
vsakdana. Trenja, besedni in fizič
ni spopadi, psihološki pritiski, iz
prijene zakonske vezi, trenja, 
uničujoča obračunavanja med 
partnerji, ki marsikdaj privedejo 
do najhujšega, umora, so danda
nes morda še bolj kruti in pogosti 
kot v času nastanka drame, četudi 
sedaj v zakonskih odnosih obstaja 
možnost razveze, ločitve, ki v ti
stih minulih časih ni prišla v poš
tev. V psihološki in sociološki te
matiki, ki jo brez lažnih prikrivanj 
na drobno secira Albee, se jasno 
zrcalijo tudi travme današnjega 
človeka. Slednji kot protagonista 
drame George in Martha neu

stavljivo čuti potrebo po razkri
vanju svojega intimnega življenja 
pred drugimi, saj na televizijskih 
ekranih kar mrgolijo talk shovvi, v 
katerih moškim in ženskam, 
mlajšim ali starejšim ni pretežko 
ali nelagodno brskati po najintim
nejših nišah lastne biti in jih me
tati gledalcem v zobe in od njih 
pričakovati odobravajoče ali na
sprotujoče si mnenje in jih tako 
pritegniti v svoja psihološka raz
predanja. Prav to storita tudi 
zakonca srednjih let, George in 
Martha, ko med utapljanjem 
svojega nezadovoljstva in razoča
ranja nad življenjem v žganih pija
čah z rezkimi, ubijajočimi beseda

mi razgalita svoje bedno zakonsko 
življenje gostoma, mlademu paru, 
ki že drsi podobni usodi naproti, 
in ga vpleteta v svoje cinične igri
ce. George univerzitetni profesor 
na oddelku za zgodovino je po
ročen s hčerjo dekana fakultete; 
sam ni dosegel ambicioznih ženi
nih želja, da bi se tudi on povzpel 
na tako častno poklicno mesto. 
Ker ne moreta imeti otrok, si ga iz
mislita, a ob koncu igre ga on neu
smiljeno "ubije". Mladi par pa se
stavljata Nick, univerzitetni profe
sor biologije, ki bi se rad s preuče
vanjem kromosomov profesional
no uveljavil, in njegova žena Ho- 
ney, ki jo morijo razni strahovi, 
tudi strah pred nosečnostjo. Njuna 
poroka je bila nekako samoumev
na, ker sta se poznala že od mladih 
nog. Povrhu vsega je Honeyjin oče

s svojim pridigarskim poslom pri
služil kar precej denarja, kar je bil 
dovolj tehten razlog za poroko. 
Sploh sta oba moška lika zvezana 
na svoji soprogi s koristolovskimi 
vezmi. Tudi te kot ostale frustra
cije, zamolčane mržnje in bre
zizhodne zagrenjenosti z vso silo 
privrejo na površje v noči, močno 
zaliti z alkoholom, in neizprosno 
osvetlijo trpko resnico, spretno 
prikrito z napudranim videzom. 
Pod kožo četverice močno zafru- 
striranih dramskih likov so s ši
rokim, kreativnim, plastičnim izo- 
blikovanjem ter močnim psiho
loškim niansiranjem zelo dobro 
zlezli Vladimir Jurc (George), Maja 
Blagovič (Martha), Nikla Petruška 
Panizon (Honey) in Janko Petro- 
vec (Nick) ter tako izrazito podpr
li režijsko hotenje Nenni Delme
stre, natančne razčlenjevalke Al- 
beeyjevega besedila in pozorne 
opazovalke današnjega potroš
niškega sveta in njegove razčlove

čene družbe, v kateri so 
taki kruti, neuravnoveše
ni odnosi vse prej kot 
redki.
Vizualno dovršeno in 
funkcionalno podobo je 
predstavi dodelila linear
na realistična scenogra
fija Line Vengoechea, pri 
kateri so gledalčevo po
zornost pritegovale tri 
"kamnite stene", ki jih 
prepletajo poganjki divje 
trte; na središčni pa se v 
pomenljivih trenutkih 
pojavljajo videoposnetki.
Elegantni kostumi Lju

bljančana Uroša Belantiča, mlade
ga modnega kreatorja in kostumo
grafa, so odslikavali višji socialni 
položaj nastopajočih dramskih 
oseb. Zunanjo sliko uprizoritve so 
dopolnjevali lučni efekti Rafaela 
Cavarre in kiparski detajli tržaške
ga umetnika Aleksandra Starca. 
Gledalci so ob dolgotrajnem plo
skanju večkrat priklicali na oder 
igralce in jim s tem izkazali svoje 
zadovoljstvo s predstavo. Med nji
mi sta poleg drugih gostov bila tu
di igralca Anton Petje in Bogdana 
Bratuž, nekdanja člana SSG, v se
zoni 1979/80 še sama soobliko
valka iste drame skupaj z Livijem 
Bogatcem in Anico Kumer, ki je v 
režiji Dušana Mlakarja, če spomin 
ne vara, kazala malce bolj strnjen, 
dinamično napet izraz.

Iva Koršič

večstopenjski šolski zavod s 
slovensko-italijanskim dvoje
zičnim  poukom  v Špetru pri 
Nadiži. N edavno jih je prvič 
obiskal b ib liobus Goriške 

knjižnice, v katerem  
je 70 m etrov knjižnih 
polic in več kot 5.500 
enot knjižnega gradi
va. Učenci, dijaki, ter 
šolniki našega rodu in 
jezika so lahko izbira
li m ed knjigam i in 
drugim i deli ter si jih 
izbrali za posojilo in 
branje. Obisk biblio- 
busa Goriške knjižni
ce Franceta Bevka iz 
Nove Gorice je zago
tovo predstavljal p o 
m em bno in  kulturno 
dejanje, tudi kar zade
va skrb za utrditev in 
povečanje bralne kul
ture Slovencev v Ita
liji. Bibliobus bo 

om enjeni šoli v D oberdobu in 
Špetru odslej obiskoval enkrat 
na mesec. Stroške bo krila 
knjižnica sama iz svojih virov. 
Boris Jukič, d irektor Goriške

Goriška knjižnica Fran
ceta Bevka v Novi Gori
ci, ki hrani in izposoja 
okoli 360 tisoč knjig in  jo 

obišče nad  tisoč bralcev na

drugih stvaritev z literarnega 
in drugih področij, ki se uvršča 
v kulturno politiko države, vo
di Boris Jukič, direktor goriške 
knjižnice Franceta Bevka. Za

dan, že več let oskrbuje s knji
gami in drugim i deli, ki sodijo 
v zvrst literature, vse slovenske 
javne knjižnice v Italiji. Gre 
skupaj za štirinajst knjižnic na

oskrbovanje knjižnic v zamej
stvu z deli iz Slovenije porabi 
država okoli 360.000 evrov let
no.
Knjižnica svoje ku ltu rno  po-

lovenska, 
registracijska 
tablica", ki jo 

je dal deželni glavar 
Haider nam estiti zdaj še 
pod nem ški krajevni 
napis v Žvabeku, je 
ponovni dokaz, kako 
resno jemlje koroški 
deželni glavar pravice 
koroških Slovencev in 
ugotovitve ustavnega 
sodišča, da ne govorimo 
o upoštevanju ADP", 
tako se je deželni 
poslovodja EL Adrian 
Kert odzval v prvi 
reakciji na Haiderjevo 
vnovično
omalovaževanje pravne 
države. V zvezi s tem  
zares lahko govorim o o 
'scapanem ' politiku, ki

KOROŠKA | Nesprejemljiva dejstva

Haider nori tudi 
v Žvabeku

ga vse bolj vodijo politična 
samovolja, iracionalnost in 
oportunizem .
Žvabeški p rim er je nadaljnji 
jasen prim er zlorabe 
uradnega položaja in 
Koroška in  koroško 

prebivalstvo naj se 
resno vprašata, ali 
hočeta še naprej im eti 
kot deželnega glavarja 
človeka, ki se požvižga 
na ustavno sodišče in 
pravno državo.
"Na Koroškem ni 
pocestnega cucka, za 
katerim  bi Haider m etal 
toliko kam enja, kakor za 
koroškim i Slovenci.
Sicer vedno boli, vendar 
dobiš trdo  kožo in 
postaneš vedno bolj 
iznajdljiv pri 
izogibanju", tako pravi 
Kert, ki poziva vse 
koroške Slovence in 
dem okratično družbo, 
da izrabijo vsa 
civilnodem okratična in 
pravna sredstva proti tej 
zaničevalni politiki.
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Spomin na duhovnika in skladatelja Vinka Vodopivca ob 130. obletnici njegovega rojstva

Hrvaška ravnodušna do 
slovenskega predsedovanja EU

Slovenska vlada intenzivno 
deluje v državi, kjer se raz- 
plamteva predvolilna de

javnost političnih strank, pa tudi 
v tujini, kjer izvaja vlogo in 
naloge predsedujoče države v EU. 
Premier Janez Janša je dejal, da 
so ministri in drugi vladni 
funkcionarji zelo obremenjeni, 
pri tem pa so jim zaradi boja zo
per inflacijo znižali plače. V 
okviru predsedovanja povezavi je 
najpomembnejši dogodek doslej 
nemara bil dvodnevni obisk ge
neralnega sekretarja OZN Ban Ki 
Muna, 25. in 26. 
januarja. Bil je 
gost predsednika 
države Danila 
Turka, s katerim 
sta nekoč sodelo
vala v svetovni or
ganizaciji.
Čedalje bolj je 
očitno, da bosta 
osrednji temi 
slovenskega 
predsedovanja 
vključevanje 
Hrvaške v proces 
pridruževanja 
evropski povezavi 
ter obravnava oz. 
določitev statusa 
Kosova. Največ je 
za zdaj težav s 
Hrvaško. Njeni 
predstavniki na
padajo premiera 
Janeza Janšo in 
zunanjega ministra dr. Dimitrija 
Rupla, češ da izvajata pritisk na 
Hrvaško in ji dajeta ultimate o 
tem, do kdaj mora ukiniti zaščit
no ekološko-ribolovno cono v 
Jadranu, ki jo je s 1. januarjem 
uveljavila tudi za članice EU. Nek
danji hrvaški zunanji ministri so 
v izjavah, polnih besa, žalitev in 
laži, obsodili dr. Dimitrija Rupla, 
"da je znan nasprotnik Hrvaške, 
ki zdaj zoper njo izrablja tudi 
možnosti, ki jih ima Slovenija kot 
predsedujoča država povezave. " 
Takim obdolžitvam sta se, sicer v 
nekoliko blažji obliki, pridružila 
tudi predsednik hrvaške vlade 
Ivo Sanader in državni poglavar 
Stipe Mesič. Posredovati je moral

evropski komisar za širitev, Olli 
Rehn, z opozorilom, da spor 
glede ekološko-ribolovne cone 
zadeva Hrvaško in EU in da torej 
ne gre za solistične zahteve 
Slovenije. EU zahteva, da Hrvaška 
cono čim prej odpravi oz. sklene, 
da ne bo veljala za države članice 
povezave. Če se Hrvaška zahtevi 
ne bo uklonila, bo imela težave 
in zamude pri izpolnjevanju me
ril za vključitev v EU.
Hrvaška stališča in odpori zoper 
zahteve Slovenije kot predsedu
joče države v EU dokazujejo, da

Ninamedia ocenilo 37,3 odstot
ka vprašanih, decemra lani pa jih 
je to menilo 34,3 odstotka. Po 
nastopu predsednika vlade v 
oddaji Vroči stol na nacionalni 
televiziji, v ponedeljek, 21. janu
arja, je 82% gledalcev, ki so 
spremljali oddajo, podprlo 
Janeza Janšo, predsednika Social
nih demokratov Boruta Pahorja, 
ki je bil tudi obravnavan, pa le 
18% gledalcev. Nasploh je pred
volilna kampanja ostra, zelo 
polemična in videti je, da stranke 
poskušajo strniti svoje vrste in

so v Zagrebu ravnodušni do 
slovenske vloge na prizorišču 
združene Evrope in da svoj odpor 
in negodovanje zoper Slovenijo 
komaj prikrivajo. Zagotovo je tu
di, da bodo odnosi med Sloveni
jo in Hrvaško, ki bosta morali 
premostiti mejna in druga 
nerešena vprašanja, tudi v pri
hodnje zapleteni, težavni in kri
tični.
Premier Janez Janša in vlada sta 
najbrž zaradi prvih uspešnih 
ukrepov proti inflaciji in za 
izboljšanje gmotnih razmer naj
bolj revnih prebivalcev, začela 
pridobivati večjo podporo 
javnosti. Kot uspešno je delo 
vlade v januarski anketi agencije

povečati moči, da bi si zagotovile 
uspeh na volitvah. Borutu Pahor
ju, ki zdaj potuje po državi in se 
predstavlja volilcem, očitajo, da 
nima programa, ki bi pomenil al
ternativo sedanji vladi. Priznal je 
tudi, kar se je v politični javnosti 
že dolgo domnevalo, da ga nek
danji predsednik države Milan 
Kučan ne podpira, saj naj bi bil 
bolj naklonjen prekaljenemu 
politiku Gregorju Golobiču, 
predsedniku stranke Zares. Čas
nikarka Zlata Krašovec je v ko
mentarju, objavljenem v novi 
številki slovenskega verskega ted
nika Družina, predsednika So
cialnih demokratov takole 
opisala in ocenila: "Pahorjeva za

gledanost vase je tolikšna, da je 
prepričan, da se je nedvomni vo
lilni zmagi na predsedniških 
volitvah odrekel samo zaradi še 
slajše zmage, ki mu je tako rekoč 
že zagotovljena na parlamen
tarnih volitvah, po katerih naj bi 
postal m andatar."
Zviševanje rodnosti tudi povod 
za politična obračunavanja 
Lani se je v Sloveniji rodilo 
19.585 otrok oz. za okoli štiri 
odstotke več kot leto poprej in 
največ po letu 1993. Žal pa tudi to 
področje postaja povod za poli

tična obračuna
vanja. Opozicijske 
stranke namreč 
nočejo priznati, 
da ima za večjo 
rodnost vsaj del 
zaslug tudi seda
nja vlada, ki je ust
varila bolj ugod
no družbeno
ozračje, potrebno 
za povečanje
števila rojstev.
V Sloveniji smo se 
spomnili 130. 
obletnice rojstva 
duhovnika in 
skladatelja Vinka 
Vodopivca, ki ga 
imenujejo tudi 
Glasbeni Čeder
mac. Bil je eden 
najbolj zaslužnih 
mož za ohranja
nje slovenske pes

mi in besede v obdobju fašizma. 
Njegov opus obsega 1218 del v 
cerkveni glasbi, vendar ta seznam 
še zmeraj ni popoln, saj je 
pogrešanih okoli 300 skladb. 
Manj znano je, da je bil Vinko 
Vodopivec nekaj časa tudi odgo
vorni urednik tednika Družina. 
Rojen je bil 16. januarja 1878 v 
Ročinju na Goriškem, umrl pa je 
29. julija v bolnišnici v Vipavi. 
Vinko Vodopivec je bil prijatelj 
skladatelja Lojzeta Bratuža, po 
njegovi mučeniški smrti pa se je 
še bolj navezal na Lojzetovega 
brata Jožka in na Lojzetovo ženo 
Ljubko Šorli, ki je napisala veliko 
besedil za njegove skladbe.

Marijan Drobež

dn evn iku , ki se sklicuje na 
objavo v slovenskem  m ediju. 
"V endar kdor koli obvlada 
tehno log ijo  časnikov, ve, da 
je bil beograjski d n ev n ik  v 
tisku, p red en  je slovenski 
dnevnik  izšel in  tud i pred ob 
javo članka na  njegovi spletni 
strani, kar pom eni, da so n o 
vinarji D nevnika gradivo ali 
m orda  celo svoje članke 
posredovali dopisn iku  oziro
m a dop isn ic i beograjskega 
dnevnika. "
O čitno gre, po Brezigarjevem 
m nen ju , za skupno politiko, 
ki je v nasprotju  z opredelje
n im i n a c io n a ln im i in teresi 
Slovenije. " N am en te politike 
je vzbujanje nacionalističn ih  
strasti v Srbiji p red  d rug im  
krogom  volitev in  torej izniči
ti prizadevanja za pom iritev  
na Z ahodnem  Balkanu. Vsak
do lahko sam išče odgovor na 
vprašanje, kom u to koristi. " 
Svoboda inform iran ja  je bila 
to k ra t z lo rab ljena  za 
povzročanje škode državi, 
n jenem u ugledu v Evropi in  v 
svetu ter n jen i m ed n aro d n i 
k red ib ilnosti, pa tu d i za 
izničenje prizadevanj za zago
tovitev evropske p rihodnosti 
c e lo tn em u  Z ahodnem u  
Balkanu, je Brezigar zapisal v 
odzivu, ob jav ljenem  v 
današn jem  Delu.

STA

Kratke
Plešasta pevka ponovno na odru Slovenskega 
narodnega gledališča Nova Gorica
V petek, 1. februarja 2008  ob 20.00, se  na oder vrača ena izmed 
najodmevnejših predstav Slovenskega narodnega gledališča Nova 
Gorica. Po trinajstih sezonah igranja bodo namreč igralci Janez Starina, 
Ivo Barišič, Radoš Bolčina, Iztok Mlakar, Stane Leban in Peter Musevski 
že 162. nastopili v vlogah iz Ionescove dram e absurda Plešasta pevka. 
Predstava v režiji Vita Tauferja je  bila po prevodu Srečka Fišerja 
p rem ierno uprizorjena 20 . aprila  1 9 9 5 , sooblikovali pa so  jo 
dramaturginja Marinka Poštrak, scenograf Aljoša Kolenc, kostumograf 
in oblikovalec maske Alan Hranitelj in oblikovalec luči Samo Oblokar. 
Od takrat je  obiskala številne dom ače in tuje odreterfestivale. Večkrat 
pa so s  predstavo gostovali tudi pri zamejcih v sosednji Gorici in v Rožu 
na Avstrijskem.

Duševne bolezni bolj razširjene kot rakava 
obolenja
V knjigami Mohorjeve družbe na Nazorjevi ulici v Ljubljani so nedavno 
v pogovoru o novi knjigi dr. Tomaža Erzarja, z naslovom Duševne 
motnje, opozorili na pomen duševnega zdravja v sodobnih družbah, 
tudi v Sloveniji. 0  tem sta poleg avtorja omenjenega dela govorila tudi 
prof. Vojko Strahovnik, filozof in raziskovalec na filozofski fakulteti v 
Ljubljani, ter filozof dr. Bojan Žalec.
Opozorili so, da je duševno zdravje tudi v Sloveniji čedalje pogosteje 
predmet razprav v širši javnosti. Prvi razlog temu je gotovo zavest, da 
duševne bolezni niso nekaj oddaljenega in nevsakdanjega, am pak da 
so prisotne v vseh delih in dejavnostih družbe. Take bolezni in stiske 
imajo osrednjo  vlogo pri posam eznikovem  sp lo šnem  počutju, 
telesnem zdravju in nasploh v življenju. Slovenska družba in država sta 
dolžni resno razmišljati o duševnem zdravju, saj imajo duševne bolezni 
kar 15 odstotni delež vseh bolezni v Sloveniji. Bolj so razširjene kot npr. 
rakava obolenja, če pa k tem u prištejemo še  posredne posledice 
duševnih bolezni in njihovo povezavo z drugimi boleznimi, pa je  
omenjeni delež še  precej večji.

V Vili Rafut bodo sedeži znanstvenih 
in visokošolskih ustanov
Slovenska vlada je  odobrila projekt obnove in usposodobitve Vile 
Rafut, ki se  pne nad naseljem Pristava pri Novi Gorici. Stavba, znana 
po svoji izvirni arhitekturi, v njej se  prepletajo sredozemske in evropske 
kulture, je  v preteklih d ese tle tjih  služila raznim  nam enom  in 
dejavnostim, predvsem zdravstvenim. Zdajje prazna, zanem arjena in 
v notranjosti umazana.
Vilo Rafut bodo po obnovi uporabljali znanstveni in kulturni Center 
Emuni, Fakulteta za podiplomski študij Univerze v Novi Gorici in 
Raziskovalna postaja Znanstvenoraziskovalnega centra Slovenske 
akademije znanosti in umetnosti v Novi Gorici. Slednjo je  ustanovil in 
razvil zgodovinar dr. Branko Marušič.
Ministrstvo za visoko šolstvo, znanost in tehnologijo je ob postavitvi 
temeljnega kamna Vile Rafut, 22. februarja, javnosti sporočilo, “da bo 
znamenita hiša končno dobila vsebino in uporabnike, ki vsakodnevno 
živijo in delajo v duhu kulturnega dialoga. ” Omenjamo še, da zgradba 
stoji sredi obsežnega parka redkih dreves in drugih rastlin, ki pa je, žal, 
tudi zanemarjen.

Na Goriškem razstava Anje Kranjc
V množici različnih umetniških praks ter multimedijskih projektov so 
klasične kiparske razstave prava redkost, ugotavljajo v Mestni galeriji 
Nova Gorica. Zato so v petek, 18. januarja, ob 19. uri odprli postavitev 
Kiparstvo (p) osebnega sveta umetnice Anje Kranjc, ki s e  osredotoča 
predvsem na figuraliko in za katero bo to prva sam ostojna razstava. 
Kiparski medij je  na poti proti 21. stoletju vztrajno izgubljal svoje mesto 
v sferi, imenovani sodobna um etnost, zato je  ustvarjanje m lade 
Kranjčeve, sicer absolventke kiparstva na Akademiji za likovno

um etnost in oblikovanje v Ljubljani, š e  toliko bolj dragoceno, so 
prepričani v novogoriški mestni galeriji, kjer bo razstava Kiparstvo (p) 
osebnega sveta na ogled do 7. februarja.
Umetnica, ki živi in dela v Ajdovščini, na prvi sam ostojni razstavi 
predstavlja tri kiparske sklope, tj. Sence, Plesalca in Zarodki, skulpturi 
Orfej in Evridika ter Avtoportret. Nastali so v zadnjih treh letih, v njih pa 
avtorica išče idealno likovno podobo ter skuša poustvariti temeljno 
izkušnjo človeške eksistence in neizbežnosti smrti, so  sporočili iz 
novogoriške galerije. Po njihovih besedah je kiparstvo Kranjčeve polno 
različnih reminiscenc, citatov iz zgodovine likovne umetnosti, je  preplet 
klasičnega z modernim, a hkrati samosvoje. Postavitev skulptur v 
krožni galerijski prostor, ki že sam  po sebi skriva veliko simbolike, 
ponazarja ritem naravnega cikla, v katerem sta  začetek in konec, 
rojstvo in sm rt le del večnega kroga življenja. Prav temeljno resnico, 
da sm o ljudje umrljiva bitja z om ejenim  časom  in m ožnostm i 
spoznanja , um etnica na povsem  avtonom en način prepričljivo 
vizualizira.
Kranjčeva, kije leta 2006  prejela študentsko Prešernovo nagrado, se  
pri ustvarjanju osredotoča predvsem na figuraliko, kjer jo zanima 
človeško telo izključno kot nosilec duhovnih stanj in sam o zato, ker ji 
pom eni najučinkovitejše sredstvo  za intim no kontem placijo o 
sk rivnostn ih  d im enzijah  življenja in o b ču ten je  minljivosti. S 
premišljenim ustvarjalnim procesom, vezanim le na uporabo rok, 
oblikuje skulpture iz mavca in voska, ki s e  v prepletu asociacij in novih 
videnj izoblikujejo v izpovedi z močno simbolno konotacijo, so  še  
sporočili iz Mestne galerije Nova Gorica. /  STA

Bojan Brezigar za časnik Delo

Svoboda informiranja 
in nacionalni interes

Bojan Brezigar, tren u tn o  
odgovoren  za stike z 
javnostjo  m ed  p redse
dovanjem  EU na MZZ, 

je v odzivu na 
poročan je  časnika 
D nevnik  o pričakova
n jih  ZDA od Slovenije 
v času njenega predse
dovanja  u n iji zapisal, 
da je b ilo  objavljeno 
nepreverjeno besedilo 
izpred m eseca dn i in  
prikazano stanje, ki je 
delno  že preseženo, je 
danes objavilo Delo.
Brezigar poudarja, da v 
članku  n i m n en ja  
druge strani. N ovinarji 
niso m inistrstva za zu
n an je  zadeve vprašali 
za stališče do te objave, 
in  n iso  vprašali, kako 
na  m inistrstvu  ocenju
jejo besedilo  d o k u 
m enta . Pozanim ali so 
se sam o, ali je bil neki 
d ip lo m at nekega 
določenega dne na  službeni 
poti. Posest d o k u m en ta  so 
prikrivali in  zain teresiran im

niso dali m ožnosti, da bi na 
to  odgovorili, je opozoril 
Brezigar.

Kot je zapisal, je nov inar p ri
dob il s trokovno m nen je  
ug lednega  profesorja, ki je

ocenil, da je n o rm a ln o , da 
p ritisk i obstajajo , vendar 
"n av ad n o  to  ne  pride  v 
jav nost" . N ovinarji ob tem  
strokovnem  m n en ju  po 
Brezigarjevih besedah  niso  
pom islili, da je b ilo  m orda  
n am en jen o  tu d i n jim , in  si 
n iso pom išljali ter so besedi
lo objavili.
Č lanek je bil ob jav ljen  na 

p rv i s tran i z ve
liko fo tografijo  
generalnega 
sekretarja 
Z družen ih  n a ro 
dov Ban Ki
M oonom  prav na 
d an  začetka n je 
govega obiska v 
Sloveniji, čeprav 
je u redn ištvo  z 
d okum en tom  
razpolagalo  že 
n ajm an j teden  
dn i. "Gre za
o č iten  poskus 
diskreditacije 
Slovenije pred vi
sokim  gostom  in 
otežkočanja njene 
posredniške vloge 
v tako težkem  
po litičnem  
tren u tk u , " je 
navedel Brezigar. 

Opozarja pa tud i na to, da je 
bil članek sočasno objavljen 
v po m em b n em  beograjskem
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Pomembno opozorilo varčevalcem

Speči računi

Speči računi so računi, ki jih 
imajo varčevalci na banki 
in na katerih v zadnjih de

setih letih ni bilo nobene opera
cije razen rednega pripisa obre
sti in stroškov. Po naj novejši 
zakonodaji morajo banke vse 
zneske, ki so na t. i. spečem raču
nu, prenesti v poseben sklad, ki 
ga vodi država. V bistvu si bo 
država prisvojila denar, ki je na
ložen na spečem računu in ga da
la v poseben sklad. Iz tega 
sklada bo država črpala 
sredstva za izplačilo 
odškodnin vsem osebam, 
ki so bile žrtve finančnih 
prevar kot npr. afera Parma- 
lat in podobno. Pravilnik, 
kako bodo zneske uporabi
li in porazdelili med upra
vičence, bodo izdelali, ko 
bodo odkrili, koliko sred
stev je sploh na razpolago.
Najbolj običajna oblika 
spečega računa je hranilna 
vloga, ki jo označuje hranil
na knjižica. Nekoč so bile te 
oblike bančnih poslov zelo 
razširjene: skoraj vsaka ose
ba, tudi dojenčki, je imela 
vsaj eno hranilno knjižico.
Običajno so otroci dobili 
prvo hranilno knjžico za 
krst in potem so nanjo vla
gali denar, ki so ga prejeli 
ob različnih priložnostih.
Danes se ljudje poslužujejo

opravijo na računu vsaj eno ope
racijo. Na tak način bodo preki
nili obdobje desetih let in račun 
ne bo več spadal v kategorijo 
spečih računov. Problem nasta
ne, ko morajo banke iskati na
slovljence. Ge je bila sklenjena 
pogodba imenska, kar pomeni, 
da se je glasila na določeno ime, 
bo banka naslovljenca ali njego
ve dediče pisno obvestila, da ta 
speči račun obstaja in da je treba 
nekaj z njim ukreniti. Veliko hra
nilnih knjižic pa je na prino
snika, kar pomeni, da nimajo 
nobenega naslovljenca in da 
lahko denar dvigne tista oseba, 
ki se pri bančnem okencu pojavi 
s hranilno knjižico. V tem prime

ru banka ne more 
vedeti, kdo je na
slovljenec računa 
in koga naj obve
sti. Zato je zelo po
membno, da do
ma preiščemo 
svoje stare arhive, 
dokumente, ki 
smo jih podedova
li po starših, tetah 
in stricih, in da 
preverimo, če ni
smo mi ali morda 
oni imeli kako 
hranilno knjižico 
na prinosnika. V 
primeru, da j o naj
dejo, naj se čim 
prej zglasijo na 
banki in opravijo 
vsaj eno operacijo 
in s tem prekinejo 
obdobje desetih 
let.

Mara Petaios

hranilnih vlog v bolj omejeni 
obliki, veliko raje imajo varčeval
ci tekoči račun, ki omogoča še ce
lo vrsto drugih operacij, predv
sem starejše osebe pa imajo še 
vedno hranilno knjižico, na kate
ro vlagajo svoje zneske.
Banke morajo do 17.02.2008 pi
sno obvestiti vse naslovljence 
spečih računov, naj se čim prej 
zglasijo pri bančnem okencu in 
naj v roku 180 od prejema pisma

Novost na nočni omarici

Budilka, nad katero uporabnik 
lahko strese svojo slabo voljo
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Napisala jo je zgodovinarka Tanja Gomiršek

Knjiga o vinu Rebula 
nekoč in danes

V sklopu predavanj in po
govorov o pomembnih 
temah iz preteklosti ali o 

sedanjih razmerah na raznih 
področjih na Goriškem, ki jih 
prireja Goriški muzej v gradu 
Kromberk, je 22. januarja so
delovala Tanja Gomiršek, mla
da zgodovinarka, zaposlena v 
enoti Goriškega muzeja na Do
brovem v Brdih. Predstavila je 
svoje delo, knjigo Rebula 
nekoč in danes. Avtorica je že v 
začetku svojega dela opozorila 
na dilemo o vinu sorte rebula, 
"ki verjetno nikoli ne bo reše
na. Omemb omenjenega vina 
namreč ni mogoče povsem 
enačiti z omembami sorte re
bula. Potrebno je opredeliti, 
kaj se skriva v vinu, imenova
nem rebula, v zgodovinskih vi
rih, pojasniti spremembe oku
sa potrošnikov vrste rebula in 
spremembe tehnologije prede
lave grozdja v vino rebula. " 
Sodeč po srednjeveških zapisih 
in drugih virih, je bilo tedaj poi
menovanje rebula predvsem iz
raz za tehnologije pridelave vina. 
To je bilo izvorno ime za bela vi
na na območju Furlanije, Goriške 
in Istre, ki so sicer temeljila na 
sorti rebula. Sorto rebula je mo
goče delno izslediti šele v 19. sto
letju z Vertovčevo Vinorejo iz le
ta 1844 oz. v povezavi s IV. avstrij
skim enološkim kongresom, ki je 
bil letal891 v Gorici. V vinorod
nem okolišu Goriška Brda je re
bula sedaj zastopana s 25,45% vi

nogradov, v vinorodnem okolišu 
Vipavska dolina pa je rebula s 
15,42% vinogradniških nasadov

REBULA
nekoč in danes

G o m iršek  T anja

na drugem mestu. Ampelografija, 
znanstvena veda, ki proučuje sor
te vinskih trt, zatrjuje, da je izvor 
rebule v severni Italiji, na ob
močju Verone oz. Vicenze. Tanja 
Gomiršek pa je v svoji knjigi zapi
sala, "da se tega na podlagi zgodo
vinskih virov ne da zanikati ne 
potrditi."
V Brdih je rebula najštevilčneje 
zasajena trta, ker je to po mnenju 
agronomov območje s podnebni
mi in pedološkimi pogoji, kjer 
lahko ta sorta "pokaže veliko ele

gance, prefinjenosti in 
prijetnega vonja. " Že 
zgodovinar Simon Ru
tar je opisal Brda, kot 
kraje, ki imajo ugodno 
podnebje. Zgodovi
narka Tanja Gomiršek 
podrobno razčlenjuje 
razvoj trte in vina sor
te rebula v preteklosti, 

tudi v povezavi z drugimi sorta
mi. Meni, "da območje, na kate
rem je rasla sorta rebula, lahko 

določimo šele z razvojem 
znanstvene vede (ampelo- 
grafije) in prodiranjem nove 
miselnosti v 19. stoletju. Sor
ta je bila tedaj razširjena 
izključno na gričevnatem pa
su od italijanskega Tricesima 
do koprskega območja in 
Istre. Najbolj razširjena je bi
la v 19. stoletju v Goriških Br
dih in v Spodnji Vipavski do
lini. Slovenski pisci ne znajo 
odgovoriti na vprašanje, 
zakaj domovino rebule po
stavljajo v severno Italijo, ni
ti ne vedo, od kod so ta poda
tek povzeli. Italijanski izve
denci pa se opirajo samo na 
zgodovinske omembe v Fur
laniji, slovenskih virov ne 
poznajo in imajo zato rebulo 
za svojo avtohtono sorto. To 
je eden od vzrokov, da ni do
slej nihče načel vprašanja 

njenega izvora. Sama sorta rebu
la pa je ena od genetsko močno 
spremenljivih sort in se je v dva 
tisoč letih morda zelo spremeni
la. Trenutno je sorta rebula naj
bolj razširjena v Goriških Brdih, 
medtem ko je v Vipavski dolini 
opaziti močno upadanje te sorte". 
Knjigo zgodovinarke Tanje Go
miršek, ki je bogato ilustrirana, je 
izdal Goriški muzej. Natis in iz
dajo je finančno omogočila Obči
na Brda.

M.

Nova Gorica /  0  nenavadnem sporu naj bi odločilo sodišče

Naslednice podjetja Gorica so si 
prilastile javne površine

V Novi Gorici se poglablja 
nenavaden spor, kakršne
ga doslej ni bilo nikjer 

drugod v Sloveniji. Splošno grad
beno podjetje Gorica, ki je v letih 
po združitvi Primorske z matično 
državo Jugoslavijo oz. Slovenijo 
začelo graditi Novo Gorico, je za 
potrebe gradnje dobilo v upora
bo velike javne površine, ki so bi
le last države oz. del t. i. družbene 
lastnine. Sčasoma pa je zemljišča 
z vso infrastrukturo kot svojo last 
vpisalo v zemljiško knjigo. To je 
bilo najbrž mogoče zato, ker 
zemlja tedaj ni imela praktično 
nobene cene, predpisi o lastništ
vu pa pomanjkljivi, tako da je bil 
prenos lastnine zemljišč v Novi 
Gorici (delno pa tudi v Solkanu 
in v Šempetru pri Gorici) najbrž 
enostavno opravilo.
Stanje je zdaj tako, da Mestna 
občina zahteva revizijo oz. odpra
vo lastništva vpisanega v zemljiški 
knjigi, ker gre za velike površine, 
ki so po svojem namenu in izvo
ru javna last. O zadevi bo sicer 
razsodilo sodišče, a postopek bo 
zagotovo trajal dalj časa. Novi la
stniki, ki so pretežno zasebniki, 
ker podjetje Gorica ne obstaja več, 
pa so začeli mestni oblasti groziti 
in jo izsiljevati. Vse premoženje 
so prenesli na nove anonimne 
družbe s sedežem daleč od Nove 
Gorice, še prej pa so na vseh spor
nih zemljiščih ustanovili stavbno 
pravico, torej izključno pravice do 
gradenj v prihodnjih 99. letih. 
Gre skupaj za skoraj 200.000 kva
dratnih metrov zemljišč. Spor do
biva čedalje širše in zaskrbljujoče 
razsežnosti. Župan mestne obči
ne Mirko Brulc je na srečanju s ča
snikarji 21. januarja opozoril, "da 
se je skupina, ki vodi naslednice 
nekdanjega podjetja Gorica, vodi
ta pa jo g. Šegula in g. Artič, pri-

nih vodov in podobne infrastruk
ture. To lahko pomeni, da bodo 
za uporabo nekaterih cest pobira
li uporabnino od ljudi, ki jih bo
do uporabljali; da jim bodo prebi
valci stanovanjskih blokov za 
parkiranje vozil morali plačevati 
parkirnino; da jim bo občina 
plačevala za uporabo kanalizacije, 
vodovodnih cevi in podobno; da 
bodo preprečili vsako gradnjo, če 
jim investitor ne bo plačal, ko
likor bodo zahtevali; da se Mestna 
občina ne bo mogla prijavljati na

da bo vsaj v Novi Gorici konec 
zgodbam o divjih privatizacijah, 
tajkunih, zemljiških špekulacijah, 
izsiljevanjih in grožnjah."
Toda vsa ozadja nenavadnega pri
mera privatizacije površin v Novi 
Gorici še zdaleč niso znana in 
pojasnjena. Morda so vmešani 
politiki in vplivneži iz prejšnjih 
časov, zato bo zadeva, pravzaprav 
afera, kakršne v Novi Gorici in tu
di drugod v državi še ni bilo, sko
raj zagotovo dobila nove razsež
nosti.

Le kdo še n i obču til neje
volje, ki se ga je po lasti
la, ko m u je jutranji spa
nec  zm o til zo p rn  zvok b u 

dilke, ki bi jo v tis tem  tre 
n u tk u  najraje vrgel ob steno? 
Za vse Japonce, ki jim  opisa

na  situacija n i tuja, so na  Ja
p onskem  posk rbeli z b u 
dilko, pri kateri si lahko dajo 
duška, je poročala nem ška ti
skovna agencija  dpa. Gre 
n am reč  za b u d ilk o  v ob lik i 
ročne bom be.
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Ko b u d ilk a  v ob lik i ročne  
b o m b e z vgrajeno  d ig ita lno  
uro  zjutraj zazvoni, jo u p o 
rab n ik  lahko  brez p o m i
slekov vrže ob  steno  ali v 
d rug  kot sobe. Vgrajeni sen
zor za gibanje budilko  izklo

pi, m ehko  ohišje 
pa ub laž i udarec  
in  tako  obvaru je  
n ap ravo  in  u p o 
rabnikovo lastn i
no.
Kot je povedal 
p redstavnik  izde
lovalca, pod je tja  
Tokio T rading, 
s tane  naprava  
nekaj več kot 12 
evrov in  je še p o 
sebej priljubljena 
m ed m lad im i. Za 
zaprisežene 
športn ike 
p od je tje  izdeluje 
tu d i različico  te 
bu d ilk e  v ob lik i 
n o g o m e tn e  ali 
bejzbolske žoge.

STA

pravljena z občino pogajati samo 
tako, da občina vse javne površi
ne od njih odkupi - gre za vred
nost okoli 10 milijonov evrov - ali 
pa da svoja zasebna zemljišča za
menja za najbolj dragocene par
cele v javni lasti. Novi lastniki so 
zagrozili, da se bodo v primeru, 
da občina ne bo sprejela njihovih 
zahtev, obnašali kot privatni last
niki mestne infrastrukture, to je 
cest, pločnikov, parkirišč, zelenic 
in vsega, kar je pod zemljo, to je 
vodovodov, kanalizacije, električ-

evropske in druge natečaje za pri
dobitev posojil. T. i. novi lastniki 
javnih površin nekatere grožnje 
že izvajajo. Grozijo s postavitvijo 
ramp v mestu, preprečili pa so tu
di začetek gradnje novega elitne
ga poslovno-stanovanjskega po
slopja, imenovanega Eda center. 
Župan Mirko Brulc je bil v svoji 
izjavi, ki jo je prebral časnikarjem, 
jasen in odločen. Dejal je: "Stori
li bomo vse, kar lahko, da bi pre
prečili privatizacijo mesta. Upam, 
da so stvari že sedaj dovolj jasne,
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V tržaški Rižarni

Spomin na 
holokavst

Ob mednarodnem dnevu 
spomina na holokavst je 
v tržaški Rižarni v ne
deljo, 27. januarja, potekala 

osrednja svečanost, na kateri so 
tako predstavniki civilnih kot 
cerkvenih oblasti opozorili na 
dolžnost ohranjanja spomina na 
grozote druge svetovne vojne ter 
nacističnega in fašističnega reži
ma, in to predvsem zaradi 
prihodnjih generacij. Veliko j e bi
lo tudi predstavnikov borčevskih

organizacij in združenj nekdanjih 
deportirancev v nacistična tabo
rišča. Po polaganju vencev in 
krajšem kulturnem programu je 
prisotne nagovoril tržaški župan 
Roberto Dipiazza, ki je med dru
gim poudaril, da je svobodna in 
demokratična družba dolžna oh
ranjati spomin na čas, ko je konk
retno izvajanje nacistične ideolo
gije izbrisalo vsako obliko vredno
te, pri čemer je nacistični Nemčiji 
pomagala tudi fašistična Italija.

V slovenščini je spregovorila do
linska županja Fulvia Premolin, ki 
je poudarila, da je spominjanje na 
grozote holokavsta dolžnost do ti
stih, ki so v drugi svetovni vojni 
izgubili življenje oziroma so bili 
preganjani zaradi svojega pre
pričanja, vere in narodnosti. 
Poziv k dolžnosti spominjanja je 
izhajal tudi iz molitev predstav
nikov katoliške in grške pravoslav
ne Cerkve ter judovske skupnosti. 
Tako je tržaški škof Evgen Ravi- 
gnani v svoji molitvi v italijanšči
ni in slovenščini opozoril na dolž
nost spominjanja in spoznavanja, 
da ni mogoče ničesar graditi na 
podlagi sovraštva, krivice in na
silja. Tržaški rabin Izak David 
Margalit je opozoril, da je spomin 
potreben za zagotavljanje prihod
nosti demokratičnega in odprte
ga sveta.

Pri nas ne ravno zelo popularen rokomet

Tržaška sedmerka v A2 ligi močno 
slovensko obarvana

Kvalifikacijski srečanji za na
stop na svetovnem prven
stvu 2009 na Hrvaškem 
proti Belgiji in Švici, ki jih je ita

lijanska moška izbrana vrsta odi
grala prejšnji teden v tržaški šport
ni dvorani na Čarboli, sta pri nas 
spet malce vzbudili zanimanje za 
rokomet. O tem športu smo pred 
nekaj meseci bežno spregovorili 
ob pregledu športnega utripa v 
Sloveniji in analizi fenomena od
ličnih moških primorskih sed- 
merk (Gold Club Hrpelje, Cimos 
Koper). Tokrat pa se zaustavimo

mih dvanajstih mesecih v upravi 
društva sploh sprejeli igranje po
novno v elitni Al ligi.
Zanimivo je, da je letošnja tržaška 
postava močno slovensko obarva
na. Ne gre samo za angažiranje po
trjenega trenerja Fredija Radojko- 
viča iz Kopra in solidnega rokome
taša iz Slovenije Mateja Nadoha, 
pač pa so v širšem izboru prisotni 
trije zamejski Slovenci: veteran 
Marko Sardoč, ki je pred leti igral 
celo finale za naslov slovenskega 
klubskega prvaka, in mlada Križa
na Ivan Kerpan (ponaša se že z

naši fantje pač tekmujejo za ita
lijansko društvo, ki pa je v resnici 
nekakšna združena ekipa Krasa in 
Alabarde. Prav pred kratkim so se 
v klubu veselili priliva nekaterih 
navdušenih in perspektivnih mla
dih zamejskih Slovencev z našega 
Krasa. Dovolite izziv: mar nima 
zgoniški Športni krožek Kras, ki ga 
izdatno podpira tudi občinska 
uprava, dovolj močno kadrovsko 
strukturo, da bi ob namiznem te
nisu spet postavila na noge roko
metni odsek? Zadeva je sicer de
likatna, saj si naša društva že tako
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pri rokometu v Italiji oziroma ožje 
pri nas.
Po dolgih letih v državnem vrhu 
in sedemnajstih naslovih prvaka 
(skorajda zaporednih) moštvo Pal- 
lamano Trieste letos prvič nasto
pa v drugi italijanski ligi. Elitne
mu tekmovanju se je klub pred
sednika Lo Duce (ki je hkrati teh
nični vodja reprezentance) poleti 
odpovedal zaradi kroničnih eko
nomskih težav. Še zadnji branitelj 
prvoligaškega Trsta v ekipnih 
športih (če izvzamemo Polet in 
Edero v manj razširjenem hokeju 
na rolerjih) je torej kapituliral in 
njegova vrnitev med državno 
smetano sploh ni sama po sebi 
umevna, vprašljivo pa je, če bi ob 
morebitnem napredovanju po sa-

nekaj nastopi v mladinski državni 
reprezentanci) ter David Sedmak. 
Tržaški prvoligaš je sicer že veliko 
let najemal slovenske okrepitve in 
rokometaše prav iz vseh drugih 
nekdanjih jugoslovanskih repu
blik (od Srbov do Hrvatov, Črno
gorcev, Bosancev in Makedon
cev), vendar toliko naših roko
metašev skupaj v ekipi -  četudi v 
A2 ligi - še nikoli ni bilo.
Kaj pa organiziran slovenski roko
met v Italiji? Tržaško društvo Ala- 
barda, ki nastopa na Opčinah in 
igra v tretji ligi, uvršča veliko nek
danjih Krasovih članov, letos so se 
vrnili celo fantje (danes že zreli) 
iz Slovenije, ki so svoj čas igrali v 
Zgoniku. Za naše športno gibanje 
žal ta pojav ostaja neki tujek, ker

H O K E J IN  L IN E
A l liga: M odena  - Polet Kwins Z ad ru ž n a  k rašk a  
b a n k a  6:4  
N A M IZ N I T E N IS
Ženska A2 liga -  play-off: K ras Z ad ru ž n a  k ra šk a
b a n k a  -  Asola 4 :2
N O G O M E T
Elitna liga: Ju v e n tin a  -  M a n z an e se  1:0, Vesna -  
P a lm a n o v a  0:1
Promocijska liga: S a n ta m a ria  -  Kras K oim pex 
0:0
1. am aterska  liga: P rim orec  -  San  Serg io  2 :2 , 
S an  C anzian  -  S ovodnje  2 :4 , S an  G iovanni -  
P rim orje  In te rla n d  2 :0
2 .  am aterska  liga: Breg -  Z au le  1 :0 , Z a r ja /G a ja

-  C b iarbo la  1 :2  
K O Š A R K A
C liga: M o n te b ellu n a  -  Bor R a d en sk a  6 4 :8 0  
C2 liga: G ealti B asket Tim e -  J a d ra n  M ark 
5 8 :6 9
D liga: K on tove l/S oko l -  Breg 69 :81  
O D B O JK A
Moška C liga: Soča ZBDS -  Val Im sa  3 :2 , CUS -  
S loga T abor Televita  0 :3  
Ž enska C liga: S loga  List -  V olleybas UD 0 :3  
Moška D liga: 0 ly m p ia  T m edia  -  F incan tieri 3 :0 , 
San O uirino  -  S loga  3:1
Ž enska D liga: C ordenons -  B o r/B reg  Km ečka 
b a n k a  3 :0 , Fium e V enelo  G ovolley  Km ečka 
b a n k a  3 :2 , R eana  -  Kontovel 3 :0

GORICA Krožek za družbenopolitična vprašanja A. Gregorčič

Predstavitev knjige Partija 
in tigrovci Tatjane Rejec

Zgodovinske tematike so 
med Slovenci posebej pri
ljubljene. Če pa zadevajo 

novejšo plat naše zgodovine, se 
to zanimanje še toliko bolj po
veča. To je bilo zaznati na dobro 
obiskanem ponedeljkovem veče
ru, ki ga je organiziral krožek 
Anton Gregorčič in je potekal 
v Kulturnem centru Lojze 
Bratuž v ponedeljek, 21. ja
nuarja. Krožek je širši publiki 
predstavil knjigo Tatjane Re
jec Partija in tigrovci, pri tem 
pa povabil v goste avtorico in 
zgodovinarja Petra Stresa. 
Uvodnemu pozdravu pred
sednika krožka Marjana Ter- 
pina je sledil poseg zgodovi
narja Stresa, ki je orisal vsebi
no knjige in okvire, v katerih 
je nastala. Pri tem je zanimi
vo dejstvo, da se je Tatjana 
Rejec lotila zgodovinskega 
dela kljub svoji jezikoslovni 
formaciji. K raziskovanju re
snice o TIGR-u jo je gnala 
predvsem življenjska bližina 
z Albertom Rejcem, idejnim 
vodjem te primorske tajne 
organizacije, ki se je borila za 
osvoboditev primorskih Slo
vencev izpod fašizma in nacizma. 
V srž vsebine knjige je avtorica 
Tatjana Rejec posegla z dolgim in 
izčrpnim razmišljanjem, v kate
rem je osvetlila odnos, ki ga je Ko
munistična partija Slovenije goji
la do pripadnikov TIGR-a, ki so se 
aktivno vključili v OF. Izvajanje 
je utemeljevala s korespondenco 
med CK KPS in pokrajinskimi or
gani komunistične partije, ki so 
ohranjeni v partizanskih arhivih. 
Pri tem je največ pisem, ki opi
sujejo odnos komunističnega vo

ditelja Beblerja do TIGR-a, še zla
sti do Maksa Rejca, ki je poleti 
1943 izginil. Podobna usoda je 
doletela še nekatere druge tigrov
ce, tako med vojno kot takoj po 
njej. Avtorica se je osredotočila na 
tri tragične figure tigrovcev, ki so

Tatjana Rejec

'ARTIJA IN TIGROVCI
(m edvojna in povojna usoda nekaterih vodilnih tigrovcev)

**'•

se aktivno vključili v delovanje 
OF na Primorskem. Maks Rejec, 
Tone Černač in Ferdo Kravanja so 
se vsi že od same ustanovitve TI
GR-a posvetili osvoboditvi Slo
vencev na Primorskem, ki so po 
prvi svetovni vojni prešli pod Ita
lijo in bili pod udarom fašizma. 
Za isti cilj so se tigrovci borili tu
di po vstopu v OF. Pri tem pa so 
se morali soočiti s pristopom, ki 
ga je KPS imela pri vodenju OF in 
narodnoosvobodilnega boja pro
ti okupatorju. Močno je vodilne

partijce motilo dejstvo, da so ti
grovci upali v sodelovanje z an
gleško vojsko ter bili prepričani 
demokrati, pa čeprav z levo us
meritvijo. Kot izhaja iz dokumen
tov partizanskega arhiva, v tem 
tiči tragičnost omenjenih figur, 

ki so pojmovali vlogo OF z 
narodnostnega vidika, torej 
s ciljem osvoboditve in na
rodne združitve. Za vodstvo 
KPS pa je bil glavni cilj prev
zem oblasti in vzpostavitev 
socialističnega sistema oz. 
izvedba revolucije. Vse dru
go je moralo biti, za vsako 
ceno, temu podrejeno. Ovi
re ali nevarnosti je bilo treba 
čim prej odstraniti.
S knjigo Partija in tigrovci je 
slovensko zgodovinopisje 
dobilo nov prispevek, ki do
datno osvetljuje našo pol
preteklo zgodovino, s poseb
nim  poudarkom na do
gajanju na Primorskem. Si
cer že knjiga sama jasno 
kaže na potrebo po dodatni 
poglobitvi. Usoda TIGR-a, 
njegovih voditeljev in čla
nov je tematika, ki ne zani
ma le zgodovinarjev. Nekaj 

desetin izvodov knjige, ki so bili 
poslušalcem na razpolago, je 
skoraj v celoti pošlo že na 
začetku večera. Poleg tega pa je 
pomembno podčrtati dejstvo, ki 
je prišlo na dan iz razprave, da je 
Primorcem ta zgodba pri srcu, 
saj je še precej sorodnikov, ki 
pričakujejo dostojno priznanje 
svojcev tigrovcev, ki so se v OF 
borili za ideale svobode in slo
venstva, ni jim pa bil dan prime
ren spomin.

Čaj

ČLOVEK JE PRISTAL N A  LUNI? D A , D A , N E D V O M N O ...

Ko se čakanja naveliča celo Godot...

delijo vse manjše število otrok. 
Vendar zamisel najbrž ni bogok
letna.
Naši mladi bralci z Goriškega mo
goče debelo gledajo, ker bi se sami 
bržkone sploh ne spomnili na 
rokomet, ko naštevajo moštvene 
panoge. Trst ima namreč bogato 
tradicijo, Furlanija delno tudi, v 
Italiji pa je tako, da je ta šport na 
marsikaterem področju povsem 
odsoten. Kot zgled bi morali celot
no gibanje vleči vsaj državna re
prezentanca in prva liga. Selekcija 
azzurrov pa je že dolga leta resni
ci na ljubo šibka (skorajda smešna 
v primerjavi s slovensko) in zadnje 
čase ji skušajo določeno dostojan
stvo priboriti zlasti naturalizirani 
slovanski igralci (tudi nekdanji 
Tržačan Michele Skatar in Istran 
Tin Tokič, ki je več let stanoval v 
Dijaškem domu Srečka Kosovela 
in še naprej igra za Pallamano 
Trieste). Preboj na SP iz ne poseb
no težke skupine se je na primer 
ponesrečil. Tudi državno prvenst
vo pa je domena trenutnih fi
nančnih zmogljivosti določenih 
okolij -  umetno postavljenih na 
noge -, v katera jim uspe privabi
ti najboljše tujce. Tradicionalne 
velesile (med drugimi na primer 
Trst in Brixen) pa tonejo zaradi 
popolnega nezanimanja spon
zorjev in skoraj nične medijske 
pozornosti.

HC

Kako deluje država, lahko ocenimo brez ne
potrebnih filozofiranj. Obstajajo jasni in 
nedvoumni kazalci tega stanja. Ne mislim 
se spet spuščati na področje ozke politike, stranke 

in vlade so samo akterji teh procesov. Začasni, ze
lo začasni akterji... Vprašajte za mnenje premie
ra Prodija...
Kateri so torej ti nedvoumni kazalci? Veliko je 
takih, zato se bom omejil samo na nekatere pri
mere:
1) urejenost notranjih povezav in javnega pro
meta po državi: ja, mislim na to, ko pridrvite na 
železniško postajo, kupite karto in nato... čaka
te. 20 m inut zamude. Ko poteče prvih dvajset 
minut zamude, napove zloglasni zvočnik še dvaj
set m inut zamude in še dvajset. In tako naprej, 
kot bi masovno vsi potniki bili navdušeni obču
dovalci teatra absurda in bi na 
postaji z veseljem čakali Godo- 
ta. In zanimivo je, da so leta 
2000 delniško družbo Ferrovie 
dello stato (ki torej že takrat for
malno ni bila več v državni la
sti) razdrobili in ustanovili še 
družbo Trenitalia. Saj veste, trž
na logika pravi, da povečanje 
konkurenčnosti pom eni 
učinkovitejši servis. No, in ta 
servis pridela vsako leto tudi do 
70 ur zamude na potnika (o 
tem je poročala La Repubblica).
Pravi rekord je postavil vlak, ki 
je decembra lani na progi Lec- 
ce -  Rim zakasnil celih 12 ur.
In da ne bi slučajno pomislili 
na letalski prom et in družbo 
Alitalia. Formigoni je v prejšnjih mesecih zari
pel oporekal prodaji italijanske državne družbe 
francoskemu partnerju, ker bi to pomenilo 
zmanjšanje prom eta za Malpenso. Kdo pa še 
lahko varno potuje z Malpense? Vittorio De Sica 
bi tam lahko posnel nadaljevanje svoje uspešni
ce Tatovi koles z naslovom Tatovi kovčkov. Saj se 
spomnite, kako so skrite kamere ulovile 
tamkajšnje zaposlene, ki so praznili kovčke pot
nikov... Sama družba Alitalia je po učinkovitosti

zrela za odstrel. Če namreč kupiš letalsko karto za 
Alitalio, moraš v poštev vzeti dejstvo, da igraš lo
terijo: letalo bo morda res vzletelo, morda pa boš 
tudi ostal na tleh... in Godota čakal na letališču 
in ne na železniški postaji.
2) sistem komunikacij: internet!!! Navidezno 
prosti trg, dejansko pa še vedno monopolna pa
noga. Internetni servis si danes lahko izbiraš pri 
najrazličnejših ponudnikih, toda zajec tiči v dru
gem grmu. Kabelske napeljave in logistična 
struktura je še vedno monopolno v lasti Teleco- 
ma (družbe, ki prisluškuje po naročilu; družbe, 
ki je močno prisotna na telekomunikacijskem tr
gu s postajo La7; it. itd.). Zato so veliki deli ita
lijanskega podeželja (vključno z našimi občina
mi) še vedno na analogni 56kb povezavi, med
tem ko je sosednja Nova Gorica prepredena z op

tičnimi kabli.
Ampak je morda internet pre
zahtevno področje? Vrnimo se 
na osnovnejše področje komu
nikacije, pisma in pošta. Na mi
lanskem oddelku za raz
pošiljanje pošte se je nekaj za
mašilo: primera se je ponovno 
lotil časnikar dnevnika La Re
pubblica in ugotovil, da je tam 
čez 200 ton čakajočih pošiljk, pi
sem, paketov in podobnega. 
Morda slučajno kaj pogrešate ali 
čakate? Kako je bila že ona zgod
ba z Godotom?
3) zdravstvo: če so v prejšnjih 
primerih zgodbe paradoksalne 
in na meji butalskega, so v tem 
primeru žalostne. Corriere della 

Sera je omenjeno tematiko obdelal leta 2004. Po 
podatkih milanskega dnevnika naj bi vsak dan 
zaradi slabe zdravstvene preskrbe in oskrbe um r
lo 90 ljudi. Brez besed. Med zadnjimi je bil pri
mer v Vibo Valentii (Bazilikata), ko je moški, star 
80 let, 4 ure čakal na oddelku prve pomoči, ker 
v bolnišnici ni bilo prostora. Revež je med 
čakanjem umrl.
Že spet... čakanje!!!

Andrej Čemic
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Kako izgubljajo svoj čar naše vasi

Naj ostane 
Kras krasen

Pred nedavnim sem obiska
la hrvaško obmorsko me
stece Rabac, kjer sem 

zadnjič bila pred desetimi leti ali 
več. Verjemite ali ne, ko sem se s 
planote vozila proti morju, me je

kar kap zadela, ko sem gledala 
pobočje nad čudovitim zalivom, 
ki je popolnoma zazidano z večji
mi ali manjšimi stanovanjskimi 
zgradbami. Kje pa živijo tile 
ljudje, saj še toliko prostora n i
majo, da bi si pred hišo postavili 
ležalnik! Res so, potem ko so se 
tujci začeli zanimati za nakup ne
premičnin ob hrvaškem Jadranu, 
našo bližnjo sosedo tako pozida
li, da v raznoliki barvani cement
ni gošči skoraj ni več razpoznati 
starih mestnih jeder. Nepremič
nine prodajajo sosedje ob 
vsakem koraku, tudi na tržnicah, 
cene, ki so še pred leti rasle v ne
bo, počasi padajo, nihče pa še se
daj ne ve, kolika je resnična vred
nost teh na hitro zgrajenih, večk
rat precej neokusnih počitniških 
stanovanj. Hrvaška obala pa dan 
za dnem izgublja svojo prvotno 
podobo in svoje značilnosti, zara
di katerih je bila pravzaprav biser 
Sredozemlja. Podobna postaja 
najbolj poceni turističnim sre
diščem, tistim, kjer se hiše zlivajo 
z obzorjem, kjer se ljudje kopajo 
na plažah brez neba in brez dre
ves. Pred kratkim je hrvaški novi
nar v nekem istrskem dnevniku 
pozival oblasti, naj pač spreme
nijo državno himno. Lijepa naša 
je pač postala Lijepa njihova, kaj
ti Hrvati so svojo lepo domovino 
razprodali za denar.
Še pred kratkim sem bila pre
pričana, da se nekaj podobnega 
moji prelepi Sloveniji pač ne mo
re zgoditi. Kje pa, saj smo Sloven
ci do ušes zagledani v lepoto naše 
domovine, saj smo po duši vr
tičkarji in pohodniki, poleg tega 
pa nas je malo, samo milijon je 
pisal Kosovel, no sedaj že dva, s 
priseljenci. Prostora pa je na tej 
čudoviti zemlji čisto za vse, pa še 
ga je na voljo, da si tu pa tam naši 
otroci zgradijo lično hišico. Tudi 
moja prijateljica arhitektka, ki je 
obenem tudi moja soseda, je bila 
vedno o tem prepričana. "Veš, ko 
se zapeljem na italijansko stran 
Krasa, " mi je nekoč povedala, 
"mi postane kar tesno. Kako so te 
vasi grde, izgubile so vse arhitek
tonske značilnosti Krasa, sam kič, 
same lože, same vrstne hiše, pa 
široki balkoni, ki za to naše po
dročje sploh niso značilni. Če bo
mo znali mi Slovenci obdržati 
naše vasi take, kot so, ter jih bo
mo obenem skrbno obnavljali, 
ovrednotili stara jedra in na novo 
naselili opuščene domačije, bo ta 
naš Kras pravi arhitektonski in 
naravni dragulj v srcu Evrope." 
In sva upali in verjeli v to, dokler 
se niso v okolici Divače pojavile 
prve vrstne hiše (naj povem, da 
vrstne hiše, vsaj take, kot jih sedaj

gradijo, sploh ne spadajo na Kras) 
in dokler nisva v tisku prebrali o 
meganaselju pri Tomaju, o 
množičnih gradnjah ob robu Pla
nine in o tem, da teče pravzaprav 
v naših občinah živahna razpra

va o pozidavi Krasa. "Ne bojo jim 
dovolili graditi, saj ne morejo, pa 
še Tomaj, ki je taka lepa vas, pa jo 
že od daleč zagledaš, cerkev pa 
zvonik pa vas, čisto strnjena, na
to nekoliko bolj razkropljena sre
di vinogradov in travnikov, " je 
bil prepričan neki mlad fant.
Žal kaže, da je ob denarju človek 
večkrat slep, da ob žvenketu utih
ne glas srca. Marsikdo je pre
pričan, da je gradnjo pametno 
uresničiti, da je mogoče brez 
hujših posledic kar iz dneva v 
dan graditi ob vasi novo naselje, 
ki naj bi po številu prebivalcev ce
lo prekašalo obstoječo vaško sku
pnost. Saj nam vsaka zdrava pa
met pravi, da je to pregrob poseg 
v okolje!!!
Kdor pozna italijansko stvarnost, 
ve, da se je tako gradilo v Devinu 
in Sesljanu. Majhni vasici, morda 
nekdaj najlepši vasi, ki sta s 
kraških skal gledali na Tržaški za
liv, sta v nekaj letih zrasli v veliki 
naselji vrstnih hiš z novimi cesta
mi in novo infrastrukturo. Hiše 
so po večini pokupile mlajše ita
lijanske družine iz Trsta, ki pa so 
ohranile navezanost na mesto. 
Tam je bila služba, tam so bili 
starši, sorodniki, prijatelji, pa še 
otroci so hodili v mesto k raznim 
popoldanskim izvenšolskim 
dejavnostim. No, tako je nastal 
moderni Sesljan, kjer so se prvot
ni prebivalci porazgubili med 
prišleki, izumrlo je vsako kultur
no življenje, še prave vaške gostil
ne Sesljan ne premore, kaj šele 
društva ali pevskega zbora. Naj
večji absurd je, da vas, ki postaja 
že mestece, nima niti cerkve, 
ljudje se med seboj ne poznajo, 
in kdor je tam živel, ve, da je Se
sljan postal nekako prenočitveno 
naselje, kraj, od koder ljudje 
odhajajo zgodaj zjutraj, vračajo 
pa se samo spat. Seveda je ob tem 
vas izgubila narodnostno identi
teto, z žalostjo je treba priznati, 
da to ni več niti kraška niti slo
venska vas. In tistih nekaj do
mačinov, ki tu še živijo, vedo po
vedati, da je imel nekdaj Sesljan 
dušo. Duša mu je bila predvsem 
morje, tisto morje in tisti pristan 
v zalivu, kjer so imeli domačini 
svoje barke, saj so se ob kmetijst
vu, ki ga sedaj ni več, ukvarjali tu
di z ribolovom.
Zavedati se moramo, da je vsak 
večji poseg v okolje poseg, ki ga 
ni mogoče več izbrisati in da se 
naš teritorij razvija enosmerno, 
se pravi, da poti nazaj ni. Na slo
venskem Krasu so cene v zadnjih 
mesecih blazno poskočile, tako je 
cena zemljišča ali novogradnje že 
višja, kot so cene za nepremični
ne na italijanski strani. Za sloven

ske družine, predvsem za mladi
no, so povsem nedostopne, tako 
da si tudi tisti, ki bi radi ostali v 
rodni vasi, tega ne morejo več 
privoščiti. Tako mlade slovenske 
družine odhajajo, prihajajo pa 
bogati tujci, predvsem Italijani, 
ki se tu naselijo za stalno ali ne
premičnino kupijo za počitniško 
hišico. No, sicer je med njimi res 
veliko zamejskih Slovencev, ki se 
skušajo s svojim doprinosom tu
di aktivno priključiti v vsakdan 
matične domovine, mnogo pa je 
tudi Italijanov, ki jih je sem priva
bila večja ponudba, mir ter lepo

ta kraške pokrajine. Med temi sa
ma poznam veliko takih, ki so 
hišo kupili z namenom, da bo 
njihovo življenje in življenje 
njihovih otrok še vedno potekalo 
v večji meri v rodni Italiji, slo
venščine pa se sploh ne mislijo 
učiti, bodisi, ker so za to preleni, 
bodisi zaradi prepričanja, da jim 
tega ni treba storiti, ker jih itak 
vsi razumejo. No, življenje brez 
prave integracije pa je negativno, 
tako za prišleka, ki ne ve več, kje 
je v resnici njegov bivalni pro
stor, ali bolje, kje mu je dom, kot 
za celotno vaško skupnost. Vas,

kjer ljudje niso med seboj poveza
ni in jih ne zbližujejo skupni in
teresi, bo namreč težko rasla in se 
razvijala, ostala bo na robu živo
tarjenja.
Cena, ki jo bomo Slovenci plača
li za nekaj dobro prodanih nepre
mičnin, pa bo vsekakor velika. 
Kras, tista prelepa pokrajina, ki je 
značilna za tale jugozahodni del 
Slovenije, bo izgubil svojo lepoto 
ter svoje naravne in arhitekton
ske značilnosti, izgubil bo tisto 
prvobitno privlačnost, zaradi ka
tere je pravzaprav sem prišel tudi 
marsikateri tujec. Medtem ko bo

mo mi, romantični sanjači, za
man iskali tiste poznojesenske 
trenutke, ko so vinogradi rdeči 
kot kri in burja zavija po samot
nih kamnitih poteh, se bo mar
sikateri tuj obiskovalec zaman 
spraševal, kje so tisti kamniti por
tali in tiste strnjene vasi sredi vi
nogradov, ki so bile na zgibankah 
tako privlačne. In sosedov sin, ki 
smo ga imeli tako radi, ker je bil 
vedno vljuden in nasmejan, se bo 
po poroki odselil v dolino, kajti 
denarja bo premalo, da bi si mla
da dva kaj kupila v domači vasi.

Srni Pertot
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ŠOLSKO

J A N U A R  
mesec ka to l i škega  t iska

R A S T I  SKUPAJ
Književne kulture ne ustvarjajo samo pisatelji -  ustvarjalci, ampak nastaja le ob skupnem sodelovanju 

vseh narodovih plasti, ob njihovi moralni podpori, ki se kaže v  zanimanju in ljubezni, ter ob materialni 
podpori v  obliki kupovanja knjig. Vsakdo bi se moral zavedati velike resnice, da kdor podpira domačo 
knjigo, soustvarja zgradbo slovenske književnosti, znanosti in umetnosti.

France Vodnik


